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معاون وزیر صمت: 

 سامانه یکپارچه خودرو 
حذف شد

وزیر راه و شهرسازی: 

 آماده سازی زمین ۲۰۰ میلیون 
تومان برای دولت هزینه دارد

وزیر جهاد کشاورزی:

۱۸ میلیون هکتار زمین قابل 
کشت در کشور وجود دارد

رییس دانشگاه علوم پزشکی سبزوار: 

علت اصلی مسمومیت 
تعدادی از دانشجویان 
سبزواری مشخص شد

وزیر ارشاد از برنامه راهبردی برای رونق سینمای کودک گفت؛

آمادگی برای استاندارد سازی 
۵۰۰ سالن دانش آموزی

صفحه صفحه ۴۴ صفحه صفحه ۵۵

رییس کمیسیون گردشگری اتاق ایران مطرح کرد

 هشدار درباره از دست دادن 
فرصت جذب گردشگر

باید از بلیت کنسرت ۱۰ میلیونی تعجب کنیم!؟
صفحه۸

صفحه۸

معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد؛

 آلودگی های نفتی آلودگی های نفتی
 بلای جان دریای خزر بلای جان دریای خزر

سخنگوی صنعت آب:

 دریاچه ارومیه  دریاچه ارومیه 
جان تازه ای خواهد گرفتجان تازه ای خواهد گرفت

صفحه۷ صفحه۵
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هفته نامه

صفحه ۲

صفحه ۲

صفحه ۳

صفحه ۴

صفحه ۸

رئیس کل گمــرک ایران اعلام کرد: تجارت خارجی 
کشور در نیمه اول ســال جاری با ۴.۸۴ درصد رشد به 

حدود ۵۴.۶ میلیارد دلار رسید.
محمــد رضوانی فر اظهار کرد: میــزان وزنی تجارت 
خارجی کشور در این مدت ۸۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
بوده که نســبت به مدت مشابه سال قبل ۲۳.۷۸ درصد 

افزایش نشان می دهد.
وی با اشــاره به میزان صادرات قطعی کالاهای غیر 
نفتی کشور به استثنای نفت خام، نفت کوره، نفت سفید 
و تجارت چمدانی اظهار داشت: در مدت یاد شده بیش 
از ۶۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تن انواع کالاهای غیر نفتی به 
ارزش ۲۴ میلیارد و ۱۴۴ میلیون دلار صادر شــد که در 
مقایســه با مدت مشابه سال قبل از نظر وزن ۲۹ درصد 
افزایش و از لحاظ ارزش ۲.۶۲ درصد کاهش داشته است.

به گفته معاون وزیر اقتصاد، میزان واردات کشور در 
نیمســال اول سال جاری به ۱۷ میلیون و ۶۰۰ هزار تن 
و بــه ارزش ۳۰ میلیارد و ۴۴۳ میلیون دلار رســید که 
از افزایــش ۶.۸۹ درصدی در وزن و ۱۱.۶۲ درصدی در 
ارزش نسبت به مدت مشابه ســال قبل برخوردار بوده 

است.
رضوانی فر با اشــاره به اینکه در شش ماهه نخست 
ســال جاری سه قلم عمده کالاهای صادراتی شامل گاز 
طبیعی مایع شــده با دو میلیــارد و ۲۰۰ میلیون دلار، 

پروپان مایع شــده با یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار و 
بوتان مایع شده با یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار بوده 
است، افزود: متوسط ارزش هر تن کالای صادراتی در این 
مدت از ۴۷۳ دلار به ۳۵۶ دلار رســیده است که نشانگر 

کاهش ۲۴.۵۶ درصدی است.
وی ادامه داد: سه قلم عمده کالاهای وارداتی در این 
مــدت به ذرت دامی با یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار، 
گوشــی های تلفن همراه با یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 

دلار و دانه سویا با یک میلیارد دلار اختصاص داشت.
وی افــزود: متوســط ارزش گمرکی هــر تن کالای 
وارداتی ۱۷۲۹ دلار بوده که نسبت به رقم ۱۶۵۶ دلار در 

شش ماهه سال گذشته ۴.۴۲ درصد رشد داشته است.
رئیس کل گمرک ایران با اشــاره به اینکه بیشترین 
افزایش ارزش کالاهای وارداتی در بین ۱۰ قلم عمده به 
ترتیب شامل روغن خام سویا با رشد ۱۸۸.۵۳ درصدی، 
جو با رشــد ۱۳۷۴.۷۴ درصدی و گوشــی های تلفن 
همراه با رشد ۱۳۴.۹۴ درصدی بوده است، در خصوص 
بیشترین کاهش ارزش کالاهای وارداتی در بین ۱۰ قلم 
عمده در این مدت گفــت: برنج با ۴۹.۷۸ درصد، گندم 
با ۴۹.۲۳ درصد و روغن پالم با ۱۲.۷۰ درصد بیشترین 

کاهش را دارا بودند.
به گفته وی در بین اقــلام عمده کالاهای صادراتی 
بیشــترین افزایش به لحــاظ ارزش در این مدت به گاز 

طبیعی مایع شــده با ۱۲۴.۷۹ درصد، گازهای نفتی و 
هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده با ۴۹.۲۷ درصد 
و اوره بــا ۴۱.۱۲ درصد و بیشــترین کاهش در ارزش 
کالاهــای صادراتی به متانول بــا ۲۳.۵۳ درصد، پروپان 
مایع شــده با ۱۸.۸۴ درصد و میلگرد با ۱۲.۵۷ درصد 

اختصاص داشته است.
وی همچنین مقاصد عمده کالاهای صادراتی ایرانی 
در این مدت را به ترتیب چین با ۶.۹ میلیارد دلار، عراق 
بــا ۴.۵ میلیارد دلار، امــارات متحده عربی با ۳ میلیارد 
دلار، ترکیــه با ۲.۴ میلیــارد دلار و هند با ۱.۱ میلیارد 

دلار اعلام کرد.
معــاون وزیــر اقتصــاد و رئیس کل گمــرک ایران 
همچنین پنج کشــور عمده مبدا کالاهای وارداتی را به 
ترتیب شامل امارات متحده عربی با ۹ میلیارد دلار، چین 
بــا ۸.۸ میلیارد دلار، ترکیه با ۳.۳ میلیارد دلار، آلمان با 

۱.۱ میلیارد دلار و هند با ۹۸۷ میلیون دلار ذکر کرد.
وی با اشــاره به واردات کالاهای اساسی در نیم سال 
اول سال جاری گفت: در این مدت ۱۱ میلیون تن انواع 
کالاهای اساسی به ارزش ۹ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار 
وارد کشور شــد که با اختصاص ۶۲.۴۷ درصد از وزن و 
۲۹.۹۵ درصد از ارزش کل واردات در مقایســه با مدت 
مشابه سال قبل افزایش ۱.۵ درصدی در وزن و کاهش 

۶.۱۴ درصدی در ارزش داشته است.

با هوشمندســازی و استفاده از هوش مصنوعی 
علاوه بر افزایش ســرعت و دقت و کاهش قیمت 
تمام شــده محصول در راســتای هماهنگی این 
اکوسیســتم می توان گام های موثری در سیستم 

حمل و نقل پستی برداشت.
طی چند ســاله  اخیر چند جریان اتفاق افتاده 
اســت؛ اولاً به صــورت کلی از نزدیــک به دو دهه 
گذشــته فضاهای الکترونیکی باعث شد که حجم 
مرسولات پستی از نوع بسته، پاک و نامه کمتر شود 
و این اتفاق جریان خدمات پســتی را به لحاظ نوع 
محصولات دست خوش تغییر داد و همزمان توسعه 
تجارت الکترونیک به ویژه با تاثیرپذیری از ماجرای 
پاندمی کرونا شرایطی را به وجود آورد که متناسب 
با کاهش محصولات از نوع پاکت و نامه، بسته ها و 
امانات پستی افزایش پیدا کردند و طبعتاً زیرساخت 
و فرایندی که برای این ها مورد نیاز اســت ماهیت 
کاملًا متفاوت از هم دیگری به لحاظ لجســتیک و 
فضا و نوع بسته بندی و منابع انسانی خواهد داشت. 
شرایط جدید ایجاد شده برای پست پس از دوران 
کرونا فرصت مغتنمی برای دفاتر پستی ایجاد کرد 
تا در این چارچوب به سمت و سویی حرکت کنند 

که مجبور باشــند نیاز مشتریان را محقق کنند و 
عملًا این به ارتقای خدمات پستی خواهد انجامید؛ 
در کنــار ایــن واقعیت ها موضوع توســعه هوش  
مصنوعــی و فناوری های تحول آفرین هم به عنوان 
یکی از ابزارهای کارآمد برای توسعه بهره وری مورد 
توجه است که از این جهت نفوذ این فناوری ها در 
حوزه خدمات پستی محسوس است و زمینه های 
آن در اســتارت آپ ها و کسب وکارهای نوین دیده 
می شــود. در این راستا پدیده هوش مصنوعی هم 
به آسان تر شدن پیشرفت های علمی کمک کرده و 
به نظر می رسد توانایی های هوش مصنوعی محدود 
به قــوه تخیل ما و قدرت رایانه هاســت؛ در حالی 
که مزایای هوش مصنوعی واضح و روشــن است، 
اختلاف نظرهایی نیــز پیرامون این فناوری وجود 
دارد اما با همه این تفاسیر هوش مصنوعی می تواند 
تأثیراتی بر آینده هم داشته باشد. به اعتقاد برخی 
کارشناسان، هوش مصنوعی یکی از قدرتمندترین 
فناوری های روی این ســیاره اســت و پتانســیل 
باورنکردنی بــرای و بازتعریف تجــارت، جوامع و 
سبک زندگی ما دارد. اینترنت پیش از این حدود 
۲۰ درصد از اقتصاد جهانی را متحول کرده اســت 

و این فناوری  مابقی آن را تغییر شکل خواهد داد. 
علاوه بر موارد ذکر شــده هوش مصنوعی می تواند 
یــک تغییردهنده واقعی بازی باشــد اما می تواند 
اثرات جدی و مشکلات بالقوه ای را نیز ایجاد کند. 
در همین رابطه محمد لیائی، معاون وزیر ارتباطات 
ومدیرعامل شــرکت ملی پست در آیین اختتامیه 
دومین رویداد از سلســله رویدادهای پل سرمایه 
گذاری با موضوع لجستیک و حمل و نقل هوشمند 
با اشاره به اینکه در حال حاضر شرکت ملی  پست 
با راه اندازی ۱۴ مرکز نوآوری در سراســر کشــور 
با شــرکت های دانش بنیان همکاری  دارد، گفت: 
زمینه همکاری پست با شرکت های دانش بنیانی 
اســت که در حوزه لجستیک و حمل و نقل فعال 
بوده و  خدمت یا محصولی را همسو با سرویس ها 
و خدمات پستی ارائه می دهند. طبق اعلام شرکت 
ملی پست، وی به ناهماهنگی های موجود در اجزای 
مختلف سیستم حمل و نقل اشاره کرد و افزود: با 
هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی علاوه 
بر افزایش سرعت و دقت و کاهش قیمت تمام شده 
محصول در راستای هماهنگی این اکوسیستم می 

توان گام های موثری برداشت.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه می توانیم 
به قطب فناوری منطقه تبدیل شویم، گفت: دیگر هیچ 
رانتی برای خودروســازان در کار نیست، شرکت ها باید 
روی پای خودشــان بایســتند و فقــط بخاطر جبران 

وضعیت جهانی تعرفه در نظر می گیریم.
عباس علی آبادی اظهار کرد: مجمع جهانی اقتصاد 
هر سال ریســک هایی معرفی می کند که اغلب زیست 
محیطی و اجتماعی هستند و معمولا آنها را شرکت های 
بــزرگ ایجاد می کنند. چون بیشــترین مصرف کننده 
منابع زیست محیطی هستند و بیشترین تاثیر را روی 

رفتارهای اجتماعی نیز دارند.
وی با بیــان اینکه اقتصاد بــزرگ و قوی در گروی 
بنگاه هــای بزرگ اســت، تصریح کرد: مدتی شــعاری 
تحت عنوان کوچک سازی قشــنگ است، مطرح شد، 
اما شرکت های کوچک باید در کنار شرکت های بزرگ 
باشند. چراکه شرکت های بزرگ توان تحقیق و توسعه، 

بازاریابی، بهبود کیفیت و توسعه بازار را دارند.
علی آبادی با بیان اینکه کل شرکت های دانش بنیان 
کشور نزدیک ۹۰۰۰ شرکت هســتند که کمتر از ۷۰ 
درصد آن ها فروش بیــش از پنج میلیون یورو یا بالای 
۱۰۰ نفر کارکن دارند، تصریح کرد: اما رتبه بندی های 
جهانی نشان می دهد راندمان شرکت ها خوب بوده است. 
با این حال تاکنون رشــد شــرکت های دانش بنیان در 

کشور در قالب شرکت های کوچک بوده، اما شرکت های 
بزرگ مثل فولاد اکثرا در بخش تولید فعال هستند.

وزیــر صمت با بیــان اینکه رشــد ۸.۵ درصد عدد 
بالایی نیســت و با توجه به ظرفیت های کشور بیش از 
این رقم هم قابل تحقق است، گفت: ناپایداری مدیریتی 
در ســطوح مختلف وزارتخانه، عدم تناسب فرایندها و 
ســاختارها با جهش تولید، مثل مشکلات تخصیص ارز 
یا بخش نامه های متعدد، فقــدان رهبری واحد تولید، 
کمبود تمرکز سیاســت ها و مدیریت ارزی، فشــارهای 
سیاســی، قیمت گذاری دستوری، کم توجی به بخش 
خصوصــی و غیره از جمله ابر چالشــهای بخش تولید 

است.
علی آبادی با بیان اینکه قطعی برق صنایع در زمان 
محدودیت تامین برق با قانون در تناقض اســت، گفت: 
تولید صادرات محور، ارتقای بهره وری و رقابت پذیری با 
رتبه بندی شرکت ها، کاهش ارزبری و عدم خام فروشی، 
اصــلاح نظام قیمت گذاری دســتوری، ایجاد ثبات در 
فضای کســب و کار، بازبینی ســازوکارهای مدیریت و 
بازرسی و تهعد به محیط زیست نیز از جمله جهت گیری 

های وزارت صمت در سیاست گذاری است.
وزیر صمت با مطرح کردن این ســوال  که چرا باید 
به خودروسازها رانت دهیم و بعد قیمت آن ها را کنترل 
کنیم، گفت: دیگر هیچ رانتی در کار نیســت باید روی 

پای خودشــان بایســتند. فقط بخاطر جبران وضعیت 
جهانی تعرفه در نظر می گیریم.

این مقام مســئول در ادامه با اشاره به وجود ۹۰۰۰ 
واحد راکد در کشور که تعداد زیادی دانش بنیان نیز در 
بین آن هاست، گفت: پروژه های پیشران وزارت صمت 
نیز شــامل توسعه پلتفرم شهرک های صنعتی از طریق 
ایجاد خوشــه ها و غیره، تامین آب صنایع، جایگزینی 
خودروهای برقی، توســعه اســتفاده از سوخت پاک و 
تجدید پذیر، توســعه اکتشاف معادن و هوشمندسازی 
و توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی و غیره است.

علی آبادی با تاکید بر اینکه شرکت های دانش بنیان 
باید نیازهای کشــور را برطرف کنند و برای مشکلات 
طرح ارائه کننــد، گفت: در این بخش باید به این نکته 
توجه کنیم که خودروهای برقی خودروهای هســتند، 
نه آینده. خودروی آینده خودران ها هستند و به زودی 

خودروی برقی تبدیل به خودروی گذشته می شود.
وی افزود: از طــرف دیگر راه حل دیگری برای حل 
مشــکل بنزین نیست، چراکه سالانه دو میلیون خودرو 
اضافه می شــود که روزانه حدود ۱۰ میلیون لیتر بنزین 
مصــرف می کنند. در حال حاضــر روزانه ۲۳۰ تا ۲۴۰ 
میلیون لیتــر گازوئیل و بنزین معــادل ۲۳۰ تا ۲۴۰ 
میلیون دلار روزانه می ســوزد که می شود با استفاده از 

انرژی برقی آن را کاهش داد.

عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس 
گفــت کــه مصوبه مجلس بــرای جلوگیــری از 
بنگاه داری بانک ها در لایحه برنامه هفتم منجر به 

الزام قانونی برای تکمیل سمات می شود.
علی خضریان با اشاره به عملکرد بانک ها گفت: 
حوزه تســهیلات اعطایی بانک ها، یکی از مسائل 
مربوط به نظام بانکی اســت کــه در صورت عدم 
نظارت دقیق و درست بانک های عامل بر آن ممکن 
است با تخلفاتی همراه شود؛ لذا برای رفع این گونه 
از مشکلات، سامانه متمرکز اطلاعات تسهیلات و 
تعهدات )سمات( به وجود آمده که با استفاده از آن 
و نظارت بر عملکرد بانک ها می توان این مشکلات 

را رفع کرد.
وی با اشــاره به اعتراضــات مردمی در موضوع 
تســهیلات خرد بانکی گفت: اعتراض عموم مردم 
در ماه های اخیر در مراجعه به نمایندگان نســبت 
به عملکرد بانک ها این اســت که شعب بانک ها از 
ارائه تســهیلات مختلف از جمله تسهیلات ازدواج 
ممانعت کرده و علت را مسدود بودن سامانه سمات 
بیان می کنند این در حالی اســت که سمات ابزار 

بانک مرکزی برای نظارت مؤثر بر بانک هاست.

خضریان یادآور شد: طبق تصمیم بانک مرکزی، 
بانک هایی که تخلف می کنند یا حد اعتباری پایینی 
دارند، اجازه تسهیلات دهی کمتری خواهند داشت. 
بانک مرکزی با وجود سمات توانسته این قاعده را 

اعمال کرده و بانک های متخلف را محدود کند. 
عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اسلامی افزود: با توجه به اینکه سمات هنوز 
تکمیل نشــده، بانک ها به جای اعطای تسهیلات 
خرد و تکلیفی، مقدار محدودی تسهیلات  آن هم 
به صورت کلان به اشــخاص مرتبــط با خود می 
دهند که عموما باعث بنگاه داری بانک ها می شــود 
بعد هم با پایان اعتبار ماهانه برای تسهیلات دهی، 
ســمات را به عنوان مقصر معرفــی می کنند. این 
موضوع باعث شــد تا در هنگام رسیدگی به لایحه 
برنامه هفتم، پیشنهادی از سوی بنده جهت ایجاد 
یک زمان بندی یکساله برای تکمیل سمات به ثبت 
برسد که با استقبال کمیته پولی و بانکی کمیسیون 
تلفیق مواجه شد و در کمیسیون تلفیق به تصویب 

رسید.
وی با اشــاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
پیرامون لــزوم جلوگیری از بنــگاه داری بانک ها 

گفت: رهبــری در دیدار با اعضــای هیأت دولت 
در شهریورماه ســال ۱۳۹۷ به موضوع بنگاه داری 
بانک ها اشــاره و تاکید کردند جلــوی بنگاه داری 
بخــش بانکی را بگیرید؛ مجلــس یازدهم با درک 
صحیح از این فرمایشــات با تصویب بند الحاقی به 
ماده ۱۰ لایحه برنامه هفتم، ساز و کار قانونی این 
امر بر زمین مانده را عملیاتی کرد که اخیرا نیز به 
دلیل پایین آمــدن دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( 
تهران با فشــار بانک ها موجب یادآوری این امر بر 
زمین مانده و احیای حساسیت های اجتماعی شده 

بود.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی افزود: مصوبه 
مجلس برای جلوگیری از بنــگاه داری بانک ها در 
لایحه برنامه هفتم منجر به الزام قانونی برای تکمیل 
سمات است که می تواند به وسیله نظارت پیشینی، 
بانک های متخلف را بیــش از پیش منضبط کند 
و با محدود کردن تســهیلات متخلفانه بانک ها به 
اشخاص مرتبط با خود که عموماً موجب بنگاه داری 
بانک ها می شــود،  امکان افزایش تسهیلات خرد را 

فراهم آورد.

رئیس کل گمرک خبر داد؛

افزایش تجارت خارجی به ۵۴.۶ میلیارد دلار

با  استفاده از هوش مصنوعی

هوشمندسازی لازمه کاهش هزینه های لجستیکی

وزیر صمت:

می توانیم قطب فناوری منطقه شویم

عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس تشریح کرد؛

جزئیات مصوبه مجلس برای جلوگیری از بنگاه داری بانک ها

دادستان کل کشور خبر داد:

۷ هزار حکم قطعی 
در مورد  تغییر کاربری 
اراضی  غیرمجــاز 
 در انتظار اجرا

رئیس سازمان محیط زیست:

قصور دستگاه ها 
در اجرای تکالیف 
قانون هوای پاک 

الکترونیکیمشهود است



وزیر جهاد کشاورزی:

۱۸ میلیون هکتار زمین قابل کشت در کشور وجود دارد
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه 
در ۵ محصول اساسی استراتژیک باید به 
خودکفایی صد در صدی برســیم، درباره 
خرید تضمینی سال زراعی جدید، گفت: 
در خرید تضمینی گندم باید برای ســال 

بعد رکورد جدیدی بر جای بگذاریم.
محمدعلی نیکبخت در مراســم سال 
زراعــی جدید با بیان اینکه با پیش بینی 
های صورت گرفته در پاییز و زمســتان 
بارندگی های مناســبی خواهیم داشت ، 
گفت: اگر در بهار هم شرایط مناسب باشد 
در ســال زراعی ۱۴۰۲ - ۱۴۰۳ افزایش 
تولید نســبت به سال گذشــته خواهیم 

داشت.
وی ادامه داد: در تامین غذای ســالم 
بــرای مردم و ایجاد امنیــت غذایی باید 
مســیر را به گونه ای انتخاب کنیم که در 
محصولات اساســی اســتراتژیک  باشد. 
گندم، برنج، جو، پنبه و شکر محصولاتی 
هســتند که باید در آنها بــه خودکفایی 

صددرصد برسیم.
وزیر جهادکشــاورزی اضافه کرد: در 
بخش دیگر از محصولات متعهد شــدیم 
که از همه ظرفیت های موجود در کشور 
اســتفاده کنیم و ضریــب خودکفایی را 
افزایش دهیــم.  همچنین در محصولات 
اساسی در اسناد بالادستی و سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبری و سند انتظار 
وزارت جهادکشاورزی  از  ریاست جمهور 
و کشــاورزان مبتنی بر این اســت که به 

۹۰درصد به طور متوسط خودکفایی در 
این محصولات داشته باشیم.

نیکبخت با اشاره به اینکه خودکفایی 
موضوع بسیار مهمی اســت، گفت: باید 
کنــار وزارت جهــاد کشــاورزی، همه 
دســتگاه های دولتی قرار بگیرند و به این 
اعتقاد برسیم که امنیت غذایی از اولویت 
های مهم کشــور اســت و اهمیت آن از 

امنیت نظامی کمتر نیست.
وی یکــی از راه هــای دســتیابی به 
خودکفایی در بخش کشــاورزی را دانش 
بنیان کردن این بخش و افزایش بهره وری 
دانســت و گفت: ما بــا محدودیت منابع 
از جمله آب و زمین مواجه هســتیم که 
باید با همکاری سازمان تحقیقات آموزش 
و ترویج کشــاورزی بــه آن بپردازیم. در 
حقیقت باید علم و دانش را داخل مزارع 

ببریم و در اختیار مردم قرار دهیم.
وی اضافه کــرد: همچنین باید مراکز 
خدمات کشاورزی تبدیل به مراکز ترویج 
و آموزشی شوند. بایســتی با یک توزیع 
مناسب و متناسب با اقلیم، سازمان تات 
برنامه زمانبندی یک ساله داشته باشد تا 
کارشناسان بدانند در چه زمانی به مراکز 
خدمات مراجعه و به کشــاورزان آموزش 

دهند.
 مقام عالی وزارت در ادامه گفت: باید با 
کمک متخصصان، کارشناسان و نخبگان 
بخش کشاورزی سطح عملکرد در واحد 
ســطح را افزایش دهیــم. در حال حاضر 

با رکوردهایی که کشــاورزان نخبه دارند 
فاصله زیادی داریم اما باید ســعی کنیم 
که تولید را بــه رکوردها نزدیک کنیم و 
این مهم از طریق دانش بنیان شدن مسیر 

محقق می شود.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ۱۸ 
میلیون هکتار زمین قابل کشــت داریم، 
گفت: شــش درصد این اراضی کلاس ۱ 
و ۲ هستند که باید در حفظ کاربری آنها 
دقت و از آنها حفاظت کنیم. البته اقداماتی 
در این زمینه در دستور کار داریم و با قوه 
قضاییه نیز هماهنگی هــای خوبی انجام 

داده ایم. در حقیقت در اسنادی که صادر 
می شود کاربری زمین به عنوان کشاورزی 
قید خواهد شد و شرایط به گونه ای خواهد 
شــد تا حتی وراث هم امکان خرد کردن 

زمین کشاورزی را نداشته باشند.
به گفته وی اگر بخواهیم به خودکفایی 
در بخش کشاورزی برسیم باید نهاده ها را 
به موقع تامین کنیم. بنابراین تامین کود و 
بذر از اولویت های وزارت جهاد کشاورزی 
اســت. وزیر جهاد کشــاورزی در بخش 
دیگری از صحبت هایش به سرمایه گذاری 
در بخش کشاورزی اشــاره کرد و گفت: 

باید موانع را از جلوی پای سرمایه گذاران 
در این بخش برداریم. دستورالعمل هایی 
را ابــلاغ خواهیم کرد تا ســرمایه گذاران 
بتوانند بدون دغدغه در بخش کشاورزی 

سرمایه گذاری کنند.
سرمایه گذاری  اولویت های  افزود:  وی 
در بخش کشــاورزی در شــیلات و زیر 
بخش های صید و صیادی، آبزی پروری و 
صنایع مربوط به شیلات است. با توجه به 
منابع آبی داخلی و سواحل دریا می توان 
از پرورش ماهی در قفس، پرورش میگو، 
پرورش ماهیان گرمابی و ســردابی خلق 
ثروت کرد. وی در ادامه گفت: تولید برای 
صادرات از موضوعات مهم دیگری است. 
ضمــن اینکه باید با تولیــد نیاز داخل را 
تامین کرده و تولیــد با نگاه صادرات نیز 
داشته باشیم و در نقاطی که مزیت داریم 
سهم خود را در بازارهای جهانی به دست 
آورده و آنهــا را حفظ کنیم. این موضوع 
عــلاوه بر ارزآوری باعــث دلگرمی تولید 

کنندگان نیز خواهد شد.
وی با بیان اینکه اولویت دیگر وزارت 
جهاد کشــاورزی توجه بیشتر به صنایع 
تبدیلــی و تکمیلی اســت، گفــت: اگر 
می خواهیم رشــد تولید داشته باشیم و 
کشاورزان بدون دغدغه تولید کنند، باید 
صنایع در کنار بخش کشاورزی باشند و 

تولیدات کشاورزان را تحویل بگیرند.
از  دیگــری  بخــش  در  نیکبخــت 
صحبت هایش به کشت گلخانه ای نیز اشاره 

کرد و گفت: اولویــت دیگر وزارت جهاد 
کشــاورزی تولید محصــولات گلخانه ای 
اســت. حدود ۲۵ هزار هکتار سطح زیر 
کشــت محصولات گلخانــه ای داریم و 
برای ســرمایه گذاری  زیادی  پرونده های 
در این بخش وجود دارد. به عبارت دیگر 
متقاضیــان برای ســرمایه گذاری در این 
بخش زیاد هســتند. امیدواریم در سال 
زراعــی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ با کمک ریاســت 
جمهوری و دســتگاه های ذی ربط منابع 
مناسبی برای سرمایه گذاری در این بخش 
داشته باشــیم. نیکبخت همچنین گفت: 
باید برای صنعــت دامپروری و طیور نیز 
سرمایه گذاری داشته باشیم و تلاش کنیم 
واحدهای راکد و نیمه فعال را فعال کنیم. 
همچنین سرمایه گذاری جدیدی را بدون 

محدودیت در دستور کار داریم.
وزیــر جهــاد کشــاورزی در پایــان 
صحبت هایش به تولید گندم در کشــور 
نیز اشاره کرد و گفت: سال زراعی جدید 
باید با قدرت بیشتری شروع شود. شرایط 
جوی نسبت به ســال گذشته بر اساس 
پیش بینی ها بهتر اســت. باید حمایت ها 
بیشــتر باشــد. تدارکات مناسبی در این 
بخش دیده شــده است. خرید تضمینی 
ســال زراعی جدید باید از سال گذشته 
بیشتر باشــد و نباید به عقب برگردیم و 
باید عملکرد را بــالا ببریم.  همچنین بر 
روی آمار امسال هم نباید بایستیم و سال 

بعد بایستی رکورد بر جای بگذاریم.

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی گفت: 
هیچ جلسه ای در دولت با حضور معاون 
اول رئیس جمهــوری درباره تخصیص 
ارز کشاورزی به واردات خودرو تشکیل 

نشده است.
علیرضا پیمان پاک بــا بیان اینکه 
هیچگونه جلســه ای در دولت با حضور 
معــاون اول رئیس جمهــوری درباره 
واردات  بــه  ارز کشــاورزی  تخصیص 
خودرو تشــکیل نشده اســت، گفت: 
معاون اول رئیس جمهوری صرفا دستور 
بررسی چالش های صادرات خشکبار و 
رســیدگی به دغدغه کشاورزان در این 
حوزه را داده است و جلسه ای مرتبط با 
واردات خودرو و مسائل ارزی در حضور 

ایشان تشکیل نشده است.
از  یکــی  افــزود:  همچنیــن  وی 
چالش هــای اصلی صادرات خشــکبار 
بحث برگشــت ارز حاصــل از صادرات 
بوده که به مدت یکسال توسط سازمان 
توسعه تجارت و بانک مرکزی در حال 

بررسی و پیگیری است.

پیمان پاک اضافــه کرد: در این بین 
روش های مختلــف از جمله تهاتر  در 
چندیــن جلســه در بانــک مرکزی و 
سازمان توســعه تجارت و وزارت جهاد 
پیگیــری شــده، اما هنوز بــه مرحله 

تصویب و ابلاغ نرسیده است.
قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با 
تاکید بر اینکه تصمیم گیرنده نهایی در 
حوزه مسائل ارزی کشور بانک مرکزی 
اســت، ادامه داد: در این راستا با توجه 
به دغدغه به جای کمیسیون اقتصادی 

مجلــس و دولــت در خصــوص حل 
چالش های پیش روی صادرات خشکبار 
کــه ارتباط مســتقیمی با معیشــت 
کشــاورزان و نیز حفظ جایگاه ایران در 
بازارهای جهانی پسته و خشکبار دارد 
تسهیل روش های مختلف بازگشت ارز 
حاصــل از صادرات این حوزه توســط 
بانک مرکزی، ســازمان توسعه تجارت 
و جهاد کشاورزی در حال بررسی بوده 
و در قالب مصوبات لازم اطلاع رســانی 

خواهد شد.

بر اساس گزارش جدید مرکز آمار ایران؛

نرخ تورم شهریور ۴۶.۱ درصد شد
گزارش جدید مرکز آمار ایران نشــان می دهد که نرخ تورم نقطه ای، ماهانه و سالانه کاهش یافته و نرخ تورم در 

شهریورماه امسال با کاهش ۰.۶ درصدی به ۴۶.۱ درصد رسیده است.
مرکز آمار در گزارش شهریور ماه خود اعلام کرد: شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد ۲۰۱.۷ 
رسیده است که نسبت به ماه قبل، ۲.۰ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۹.۵ درصد افزایش و در دوازده 

ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، ۴۶.۱ درصد افزایش داشته است.
*تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل است. در شهریور ماه 
۱۴۰۲ ، تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، ۳۹.۵ درصد بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین، ۳۹.۵ 
درصد بیشتر از شهریور ماه ۱۴۰۱، برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده  اند. تورم نقطه 

به نقطه شهریور ماه ۱۴۰۲ ، در مقایسه با ماه قبل، ۰.۳ واحد درصد کاهش یافته است.
*تورم ماهانه خانوارهای کشور

منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل است. در شهریور ماه ۱۴۰۲ ، تورم ماهانه 
خانوارهای کشور برابر ۲.۰ درصد بوده است. تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 

۱.۵ درصد و برای گروه عمده »کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۳ درصد بوده است.
*نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به 
دوره مشابه قبل از آن است. در شهریور ماه ۱۴۰۲، نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به ۴۶.۱ درصد رسیده که 
نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد کاهش یافته است. نرخ تورم سالانه کشور در شهریور ماه ۱۴۰۲، 
برابر ۴۶.۱ درصد است که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف هزینه ای از ۴۵.۹ درصد برای دهک   های ششم 
تا نهم، تا ۴۶.۶ درصد برای دهک دهم است. بر این اساس فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۰.۷ واحد درصد رسید 

که نسبت به ماه قبل )۱.۸ واحد درصد( ۱.۱ واحد درصد کاهش داشته است.

قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی: 

مصوبه ای در خصوص واردات خودرو با ارز خشکبار وجود ندارد

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه حوادث و 
بیماری های شغلی اثرات مستقیم و زیانباری بر زندگی و 
کار افراد می گذارد، بر لزوم پیشگیری از وقوع حوادث کار 

به لحاظ اجتماعی و روانی و بار مالی آن تاکید کرد.
ســید صولت مرتضــوی در نخســتین همایش ملی 
چشم انداز ایمنی و بهداشت شغلی که در مجموعه تلاش 
برگزار شــد، اظهار کرد: درحال حاضر شعار اول ایمنی و 
بعد کار تقریباً در تمام کارگاه های کشور و مراکز آموزشی 
ایمنی کار ملکه نفس شــده اســت اما می طلبد تا به این 
موضوع به واسطه آمار قابل توجهی که در ارتباط با حوادث 
و ســوانح وجود دارد، بیش از پیش بــه موضوع ایمنی و 

بهداشت کار بپردازیم.
وی ادامه داد: سازمان بین المللی کار گزارش کرده است 
که ســالیانه نزدیک به ۴ درصد از تولید ناخالص کشورها 
بابت خســارات بیماری و حوادث شــغلی هزینه می شود. 
این رقم قابل توجهی اســت نه از این جهت که چرا هزینه 
می شــود بلکه از این جهت که چه خساراتی بر انسان های 
شــریف و کارگران سخت کوش در سراســر جهان وارد 

می شود.
به گفته مرتضوی حوادث و بیماری های شغلی به طور 
مستقیم اثرات بســیار زیانباری بر زندگی و کار انسان ها 

می گذارد.
وزیــر کار گفــت: گزارش هایی که در ســازمان تامین 
اجتماعی ارائه شــده نشــان می دهد که جمع کثیری از 
کارگران در معرض حوادث و سوانح قرار دارند بنابراین این 
یک رسالت همگانی، حاکمیتی، حکومتی و رسالت جامعه 

کارگری، کارفرمایی و رسالت صاحب نظران و ارباب رسانه 
و جراید است که به این موضوع به احسن وجه بپردازند.

وی با اشاره به هزینه بر بودن حوادث کار افزود: باید به 
موضوع پیشگیری توجه کنیم زیرا پیشگیری هم از حیث 
روانی و اجتماعی و هم از حیث هزینه کرد، مقدم بر درمان 

است و هزینه پیشگیری به مراتب کمتر از درمان است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه پیشگیری 
از حوادث کار ارزش افزوده بسیاری را به دنبال دارد اظهار 
کرد: در مقوله ایمنی و کاهش حوادث و تلفات ناشــی از 
کار حتما باید قانونگذاری و نظارت شود زیرا صرف تقدیم 
و تنظیــم لایحه و تصویــب آن به عنــوان قانون کفایت 
نمی کند، باید نظارت جامعی صورت گیرد و بخش مهمی 
از این نظارت به حوزه کارفرمایی و حوزه اداری وزارت کار 

برمی گردد.
مرتضوی گفت: بازرســان کار و مدیران کل اســتان ها 

تصــور نکنند که غفلت از نظارت و بازرســی مانند غفلت 
از عدم پاسخگویی به یک ارباب رجوع است. برخی مواقع 
غفلت فاجعه آفرین است، بنابراین احساس مسئولیت در 

این زمینه نباید نادیده گرفته شود.
وی بر ضرورت صیانت دولت وحاکمیت از نیروی انسانی 
و تدوین قوانین و مقررات و نظارت  سخت بر اصلاح قوانین 
تاکید کرد و گفت: ضلع دیگر سه جانبه گرایی در این مقوله 
کارفرمایان هستتد که وظیفه خطیری دارند. کارفرمایان 
مکلف هستند نظارت مرحله به مرحله و منزل به منزل بر 
کارگاه داشــته باشند و نسبت به ایمنی و بهداشت محیط 

کار شخصا نظارت کنند.
به گفته وزیر کار درصورتی که کارفرمایان به دنبال رونق 
تولید، افزایش بهره وری و ارزش افزوده هستند باید دارای 
مجهزترین تجهیزات کارگاهی و دســتگاه های شناسایی 
آلاینده های زیست محیطی باشند. نظارت و بهداشت را در 
اولویت کار قرار بدهند و نسبت به رفع دغدغه های نیروی 

کار و کارگران اهتمام بورزند.
وی تصریــح کرد: کارگران نیز باید با رفتارهای ایمن و  
رعایت اصول ایمنی و بهداشت شغلی و مقررات مربوط به 
شــغل در جهت به روز کردن دانش و افزایش دانش خود 

اقدام کنند.
مرتضوی در عین حال با اشاره به اهمیت تربیت نیروی 
ماهر اظهار کرد: دولت درجهت تامین نیروی ماهر  تلاش 
می کند. خوشبختانه سازمان آموزش فنی و حرفه ای علاوه 
بر اینکه سالانه میلیون ها نفر نیروی ماهر را تربیت می کند 
و دوره های بازآموزی برایشــان درنظــر می گیرد، در کنار 

کارخانه ها هم مراکز جواهر کارگاهی را ایجاد کرده است.
به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی وقتی حوادث 
کارگاهــی یابد، هزینه ها نیز کاهش پیدا می کند و در این 
راســتا به ویژه استانداردسازی در دولت سیزدهم اقدامات 

خوبی صورت گرفته است.
وی در پایان گفت: طبق اعلام معاونت روابط کار اعلام 
در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ سوانح ما چهار درصد 
و تلفات جانی ۱۱ درصد کاهش یافته است که امیدواریم در 
سایه سه جانبه گرایی شاهد کاهش حوادث و سوانح کار در 

کارگاه ها و محیط کار باشیم.
مرتضــوی همچنین در حاشــیه همایــش در جمع 
خبرنگاران درباره پرداخت بدهی دولت به سازمان تامین 
اجتماعی گفت:  سال قبل معدل پرداخت بدهی دولت به 
صندوق های بازنشســتگی۲۰۰ همت بود و وجوه بســیار 
خوبی بــرای کمک به صندوق های بازنشســتگی به ویژه 
صندوق بازنشســتگی کشــوری در قانون بودجه ۱۴۰۲ 

پیش بینی شد.
وی افزود: در لایحه بودجه سال قبل دولت پیش بینی 
کرده بود که برای رفع بخشــی از دیون دولت به سازمان 
تامین اجتماعی ۷۰ همت در ســال ۱۴۰۲ بپردازد که در 
حال حاضر کارهای کارشناســی و مقدمات اولیه آن انجام 
و مصوبات آن در کارگروه های تخصصی گذرانده شــده و 
امیدواریــم به زودی به صحن مجلــس برود و به تصویب 
نهایی برســد. به گفته وی مقرر شــده ۷۰ همت ســهام 
شرکت های سودده در قبال پرداخت بدهی دولت در اختیار 

سازمان تامین اجتماعی قرار گیرد.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی: ۴ درصد تولید ناخالص کشورها در حوادث شغلی هزینه می شود

وزیر راه و شهرسازی:  آماده سازی زمین ۲۰۰ میلیون تومان برای دولت هزینه دارد
وزیر راه و شهرسازی گفت: تا کنون ۴۰۰ هزار قطعه زمین در قالب طرح نهضت ملی مسکن در شهرها واگذار شده که آماده سازی هر قطعه زمین ۲۰۰ میلیون تومان برای دولت هزینه دارد.

مهرداد بذرپاش در مراسم واگذاری زمین به ۲۵۰۰ خانواده ساکن استان تهران تحت عنوان پویش پیامبر رحمت )ص( اظهار کرد: تاکنون ۴۰۰ هزار قطعه زمین در شهرها در قالب طرح نهضت 
ملی مسکن برای واحدهای یک طبقه و گروه ساخت به متقاضیان واگذار شده که ۳۲ هزار قطعه آن مربوط به طرح جوانی جمعیت است. وی افزود: تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه زمین به متقاضیان 
در روستاها واگذار می کنیم که یک آرزوی دیرینه و اتفاقی بی نظیر است. وزیر راه و شهرسازی با اشاره به واگذاری ۴۰۰ هزار قطعه زمین در شهرها تاکید کرد: این میزان زمین ۵۰ هزار هکتار است که 
در تاریخ انقلاب اسلامی بی سابقه بوده، آماده سازی هر یک از این زمین ها برای دولت ۲۰۰ میلیون تومان هزینه دارد. بذرپاش خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم می توانست مثل گذشته بگوید موضوع 
مسکن به من مربوط نیست، اما در میدان عمل وارد شدیم و با همه محدودیت ها و مشکلات کشور به بحث تامین مسکن ورود کردیم. نمی شد این بازار بزرگ و این میزان تقاضا برای مسکن را رها کرد.

وزیر اقتصاد و دارایی:

تاسیس شرکت های سهامی عام پروژه در 
بخش دانش بنیان در دستور کار است

وزیر اقتصــاد و دارایی تمرکز 
بر کیفیت رشــد اقتصــادی را 
لازمه دستیابی به اقتصاد دانش 
بنیان دانســت و گفت: تاسیس 
شرکت های سهامی عام پروژه در 
بخش دانش بنیان در دستورکار 

قرار گرفته است.
ســید احســان خاندوزی در 
نخســتین رویــداد ملی صنعت 
دانــش بنیان بــا بیــان اینکه 
دگرگونی در اقتصاد و حرکت به 
ســمت اقتصاد دانش بنیان، نیازمند تمرکز مستمر بر کیفیت رشد اقتصادی 
اســت، افزود: به همین منظور از ســوی وزارت اقتصاد ودارایی اقداماتی در 
حوزه دانش بنیان از جمله افزایش سرمایه صندوق های پژوهش و فناوری و 

تسهیلات شرکت های دانش بنیان انجام شده است.
وی بــا تاکید بر اینکه این وزارتخانه برای رســیدن به این مهم تمام عیار 
پای کار ایستاده است و همکاری لازم را با سایر نهادها خواهد داشت، تصریح 
کرد: پس از اینکه در دهه ۹۰ در یک تله رشد پایین و کاهش سرمایه گذاری 
نزدیک صفر قرار گرفتیم، تلاش دو ســال اول دولــت این بود که با ورود به 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ از این دو تله خارج شویم که تاکنون نیز اقدامات 
صورت گرفته در این بخش قابل قبول بوده است. با این وجود نیاز است روی 

عنصر کیفیت رشد اقتصادی به عنوان یک عنصر جدید تمرکز کنیم.
*افزایش تامین مالی شرکت های دانش بنیان به ۲۶۰ درصد 

وزیر اقتصاد و دارایی همچنین از افزایش تامین مالی برای شــرکت های 
دانش بنیان از ۱۶۰ درصد که سال گذشته انجام شد به ۲۶۰ درصد در پنج 
ماهه اول امسال خبر داد و گفت: هدف گذاری ها باید به این سمت و سو باشد 
که چرخش از سمت منتفعان سابق غیر مولد به سمت منتفعان واقعی دانش 

بنیان تولید گرا و مولد داشته باشیم.
خاندوزی ادامه داد: البته گاهی منظور از دانش بنیان یک فضای زیســت 
بوم فناورانه با حضور شرکت های خوب و فعالیت های مثبت است، اما وقتی 
سخن از رشد اقتصادی کشــور برای تحولات ساختاری است، در این مسیر 

نیازمند تغییرات ساختاری و افزایش کیفیت رشد اقتصادی هستیم.
وزیر اقتصاد و دارایی افزود:در وزارت اقتصاد در این بخش به ســهم خود 
در حــال فراهم کردن زمینه برای چرخش و دگرگونی از یک مدل مألوف و 
معمولی رایج رشد اقتصادی آسیب پذیر، خام فروش و تک محصولی به سمت 

یک مدل جدید که روی کاغذ نماند، هستیم.
خاندوزی افزود: بخشــی از اثرگذاری وزارت اقتصاد به مسأله تامین مالی 
دانش بنیان ها مربوط است که برای رشد این روند به بهترین شکل ممکن، 
باید جریان نقدینگی و تامین مالی را به نحوی اختصاص دهیم که با گذشته 
تفاوت اساسی داشته باشد . وی افزود: در این بخش امسال اقدام مثبت مربوط 
به صندوق های فناوری و پژوهشی با ۳۰۰  میلیارد تومان تامین مالی انجام 
شد که آمادگی افزایش این مبلغ را هم در ذیل تبصره ۱۸ بودجه داشتیم، اما 

به دلیل محدودیت هایی از سوی سهامداران خصوصی امکانپذیر نشد.
خانــدوزی ادامه داد: در کنار این مســأله دو عنصر تضمین و وثایق برای 
شرکت های دانش بنیان نیز حائز اهمیت است که توسعه دامنه وثایق و ایجاد 
زیرســاخت وثایق را در سامانه ستاره انجام دادیم که برای توسعه دامنه این 

وثایق و افزایش اعداد آن، همه کمک کنند. 
وی تاکید کرد: برای بزرگتر شــدن موسسات تضمین نیز نیازمند کمک 
هســتیم. در این خصوص با نگاهی به روند دانش بنیان در کشورهای دیگر 
مانند کره جنوبی، از  این دســت ابزارها نه بیشــتر از نظام بانکی اما کم هم 

استفاده نمی کنند که سهم بالایی برای تامین مالی زیست بوم ها دارند.
وزیر اقتصاد عنوان کرد: از سوی دیگر در آیین نامه موسسات تضمین که با 
تاخیر هم تعیین تکلیف شد، تلاش کردیم گام موثر دیگری با  تصویب قانون 

جدیدی در مجلس در حوزه تامین مالی برداریم.
خانــدوزی افزود: گام موثر دیگر ابلاغ دســتورالعمل ارزش گذاری دارایی 
های نامشهود بود که موسسات دانش بنیان توجهی به این موضوع نداشتند؛ 
چرا که اساسا وزن دانش و شبکه های اقتصادی در این حوزه را نمی دانستند.

وی ادامه داد: محور دیگر در وزارت اقتصاد و دارایی برای حمایت از صنعت 
ملی دانش بنیان، افزایش تســهیلات ۱۶۰ درصدی در این بخش در ســال 
گذشته به ۲۶۰ درصد در پنج ماه اول امسال بود که برای نظارت بر این روند 
یک معاونت در وزارت اقتصاد را به نظارت و ارایه گزارش اختصاص دادیم که 

مرتب در این خصوص گزارش تهیه و ارائه کند.
خاندوزی بیان کرد: موضوع تغییر نظام سیاســت های پولی در کشور در 
همه زمینه ها اثرگذار است. در این خصوص باید بدانیم هدف تورمی و رشد 
اقتصــادی را باید هماهنگ با هم پیگیری کنیم و مســیر دیگری در اقتصاد 
نداریم؛ یعنی نمی توانیم به بهانه ناترازی تولید را متوقف یا به بهانه حمایت از 
تولید ولنگاری مالی داشته باشیم. وزیر اقتصاد و دارایی گفت: برای دستیابی 
به رشد اقتصادی با کیفیت باید بتوانیم به سهولت از شرکت های دانش بنیان 
به همراه علم و فناوری های جدید اســتفاده کنیم تا بتوانیم با بهره مندی از 
این شرایط به تولیدات صنعتی گسترده با فناوری های جدید دست پیدا کنیم.

وی افزود: وزارت امور اقتصادی و دارایی و دولت سیزدهم به دنبال تحقق 
رشــد اقتصادی با کیفیت با استفاده از تلاش های جدید است و در این راه با 

تامین مالی به دنبال عملیاتی شدن این چرخش اقتصادی هستیم.
خاندوزی گفت:  در این راســتا باید چندین اقدام به سرعت انجام شود و 
اختصاص ۳۰۰ میلیارد تومان بودجه برای صندوق های پژوهش و فناوری در 
بودجه امسال در نظر گرفته شده است. همزمان با اختصاص منابع مالی برای 
این صندوق تامین مالی توسعه وثایق مورد توجه جدی قرار گرفته تا بتوانیم 
با استفاده از ظرفیت موسسات تضمین، رشد اقتصادی مورد نظر را در کشور 
فراهم کنیم. وی ادامه داد: بدون شــک موسسات تضمین برای تحقق رشد 
اقتصادی اهمیت زیادی دارند و در گام بعدی تامین مالی شرکت های دانش 

بنیان با مصوبه مجلس  شورای اسلامی برای ما اهمیت زیادی دارد.
وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه به دلیل به رســمیت شــناخته نشدن 
شرکت های دانش بنیان، این شرکت ها ارز دریافت نمی  کنند، بر ضرورت نظام 
تامین مالی شرکت های دانش بنیان تاکید کرد و گفت: بهره مندی شرکت های 
دانش بنیان از منابع مالی در دستور کار وزارت امور اقتصادی و دارایی است.

وی ادامه داد: همچنین از مسئولان بازار سهام خواسته  شده است زمینه 
اســتفاده شرکت های دانش بنیان از منابع مالی بازار سهام را فراهم کنند تا 

تحقق رشد اقتصادی با کیفیت کشور با سرعت بیشتری دنبال شود.
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رئیس سازمان بورس اعلام کرد؛

تامین مالی ۷۵۰ همتی از بازار سرمایه تا پایان سال
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار گفت : خروج سیمان و فولاد از 
بورس کالا منتفی شده و قرار است با 
نهادهایــی که به این دو صنعت انتقاد 
دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات 

برگزار شود.
خصــوص  در  عشــقی  مجیــد 
نگرانی های مربوط به خروج ســیمان 
و فــولاد از بــورس کالا گفت: معامله 
کالاها در بورس کالا بر اساس قوانین 
و مقرراتی بوده که دولت های مختلف 
وضع کرده اند. بررسی های کارشناسی 
نشان می دهد خروج این محصولات از 
بورس کالا می تواند بازار این محصولات 
را متلاطم کند؛ از این رو تصمیمی در 
این خصوص گرفته نشــده و موضوع 
خروج این محصــولات از بورس کالا 

منتفی است.
وی ادامه داد: البته عده ای انتقاداتی 
به برخی از فرآیندهــا دارند و توصیه 
کرده ایم در جلســات کارشناسی اگر 
ایرادی به عرضه ها مطرح اســت مورد 
بررســی قرار گرفته و برطرف شــود.  
اگر ایــرادی در نحــوه تعیین قیمت 
پایــه وجود دارد نیــز باید با همکاری 
دســتگاه های ذی ربط، گاهی شورای 
رقابت، ســتاد تنظیم بــازار یا وزارت 
صمت برطرف شود. ایراداتی که مطرح 
می شود بعضا به علت نبود آشنایی این 
دوستان با مکانیزم های بازار سرمایه و 
بورس کالاست و خروج این محصولات 
از بورس کالا قطعا به التهاب بیشــتر 

بازارها دامن خواهد زد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
بــا خوش بینی به تامیــن مالی ۷۵۰ 
همتی از بازار ســرمایه تا پایان امسال 
گفت: امیدواریم امســال تا پایان سال 
به عددی بیــش از ۷۵۰ هزار میلیارد 
تومــان تامین مالی در بازار ســرمایه 

برسیم.
عشــقی تصریح کرد: این سازمان 
بر اســاس ماده ۲ قانــون اوراق بازار 
اوراق بهــادار وظایفــی دارد. به طــور 
کلی هدف ســازمان بورس، حمایت از 
حقوق سهامداران و ساماندهی، حفظ 
و توســعه بازار سرمایه اســت. در دو 
ســال اخیر، یکی از راهبردهای جدی 
غیرمستقیم  سرمایه گذاری  توسعه  ما 
بود که در این حیطه ســعی کردیم به 
طراحی و راه اندازی انواع صندوق های 

سرمایه گذاری بپردازیم.
وی ادامــه داد: با انواع صندوق های 
ســرمایه گذاری از جملــه صنــدوق 
تضمیــن اصــل ســرمایه و صندوق 
بازنشستگی تکمیلی و... سبد ابزارهای 
سرمایه گذاری غیرمستقیم تکمیل شده؛ 
حدود ۵۰ درصد معاملات روزانه بازار 
به صندوق های سرمایه گذاری  مربوط 
است. یعنی سهامداران به جای خرید 
مستقیم سهام اقدام به سرمایه گذاری 

از طریق صندوق ها می کنند.
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم مزایای 
زیادی دارد؛ گفت: اولین مزیت کاهش 
هزینه معاملات در بازار سرمایه است؛ 
البته که این موضوع تضاد منافعی برای 
عده ای ایجاد کرده است. همچنین این 
اقدام باعث شــده مدیران صندوق ها 
در بــازار ســرمایه بهتــر کار کنند و 
غیرحرفه ای ها از طریق این صندوق ها 
در بازار سرمایه فعالیت کنند. عده ای 
هــم کــه از فعالیــت صندوق هــای 
عمدتا  هستند  ناراضی  سرمایه گذاری 
کســانی هســتند که از طریق اغوای 

حقیقی ها ارتزاق می کردند.
بازار  مالی  تامیــن  *ابزارهای 

مسکن
عشقی در خصوص ابزارهای تامین 
مالی بازار مســکن اظهار کرد: یکی از 
ابزارهــا، ابزارهای ســرمایه گذاری در 
بازار مســکن اســت. معتقدیم سهم 
ابزارهای تامین مالی در بازار مســکن 
بســیار کمرنگ اســت و باید در این 
حوزه بیشــتر تلاش کــرد. در بخش 
اول فعالیت مان، صندوق های املاک و 
مستغلات را تعریف و راه اندازی کردیم 
و صندوق های متعددی هم در دست 

راه اندازی است. بخش دوم فعالیت ما 
کمک به هدایت منابع به سمت تولید 
مسکن اســت که این هدف را با ابزار 

سلف مسکن محقق می کنیم.
وی ادامــه داد: این اوراق به مراحل 
نهایی رســیده و نظرخواهــی از تمام 
ذی نفعان انجام شــده و دستورالعمل 
اوراق ســلف مســکن به زودی نهایی 
خواهد شد و از طریق این ابزار خواهیم 
توانســت منابع را به طور مستقیم به 
سمت تولید مســکن هدایت کنیم. با 
توجه به مذاکراتی که با ذی نفعان این 
حوزه و انبوه ســازان داشتیم، استقبال 
خوبی هم از ایــن ابزار صورت خواهد 

گرفت.
رئیس ســازمان بــورس ادامه داد: 
بحث بعدی افزایش کیفیت خدمات به 
ســرمایه گذاران است. زمانی که با اوج 
مراجعه مردم به نهادهای مالی مواجه 
کارگزاری ها  و  ســبدگردان ها  بودیم، 
نتوانســتند خدمات لازم را به موقع به 
ســرمایه گذاران ارائه کنند و صف های 
طویلی در کارگزاری ها شــکل گرفت. 
البته با توسعه سامانه های الکترونیکی 

این مشکل برطرف شد.
عشــقی با بیان اینکه انحصاری در 
نهادهای مالی ایجاد شده بود که بعضا 
تا ۱۳ سال مجوز جدیدی در حوزه آن 
نهاد مالی ارائه نشده بود، افزود: در دو 
سال گذشــته بالغ بر ۲۰۶ نهاد مالی 
اعم از کارگزاری، سبدگردان، صندوق 
ســرمایه گذاری و... مجــوز دریافــت 
کرده اند. جهت گیــری کلی ما هم به 
این ســمت بوده که ســرمایه گذاری 

غیرمستقیم را ترویج کنیم.
وی افزود: مانده دارایی صندوق های 
ســهامی از ۴۵ هزار میلیارد تومان به 
بالای ۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده؛ 
دارایی تحت مدیریت ســبدگردان ها 
نیز از ۴۵ هزار میلیارد تومان به بالای 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده و این 
نشان دهنده آن است که نقش نهادهای 
مالی در بازار ســرمایه در حال افزایش 
است. ما انحصارها را شکستیم و قفل 
مجوز صدور نهادهای مالی شکســته 
شــد. در دو سال گذشــته بالغ بر ۱۰ 
مجــوز کارگزاری صادر شــده و همه 
این مجوزها از طریق درگاه ملی صدور 
مجوزها صادر شــده اســت. سازمان 
بورس به عنوان یکی از ســازمان های 
پیشگام در این حوزه، صدور مجوزها را 

به این درگاه منتقل کرده است.
بــورس درباره  رئیــس ســازمان 
پرداخت ســود ســهامداران از طریق 
سجام گفت: در دو سال گذشته تلاش 
شد ســودی که در مجامع شرکت ها 
پرداخت می شــود، کلا توسط سامانه 
سجام پرداخت شــود. تمام شرکت ها 
ملزم شــدند در ســال جاری ســود 
تمامی ســهامداران را بر اساس برنامه 
زمان مندی و از طریق ســامانه سجام 
پرداخت کنند. بیش از ۵۰ هزار میلیارد 
تومان سود به این روش پرداخت شد.

عشــقی افزود: اتفاق دیگر این بود 
که ســالیان سال سودهایی در مجامع 
تقســیم شــده، اما به بهانه دسترسی 
نداشتن به مشخصات سهامداران توزیع 
نشده بود، به حساب سهامداران واریز 
شود. سال گذشته بالغ بر ۳۶ میلیون 
نفر سود رســوبی شرکت ها را دریافت 
کردند. امســال هم حدود ۱۲ میلیون 
نفر سود رسوبی دریافت کردند. شاید 
این سودها اعداد ناچیزی بود، اما جمع 
سودهای رسوبی مبلغ قابل توجهی بود 
که این مورد را به عنوان حق الناسی که 
به گردن شرکت ها بود تعیین تکلیف 

کردیم.
*وضعیت سهام عدالت متوفیان

وی در خصــوص وضعیت ســهام 
عدالــت متوفیان گفت: قــوه قضاییه 
سرویســی در اختیار ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار قــرار داده تا تقســیم 
قهری ســهام عدالت بین وراث انجام 
شود. نکته اینجاست که این سرویس، 
سرویس اصالت گواهی انحصار وراثت 
است. چون این دارایی ها قرار است بر 
اساس این گواهی تقسیم شود، باید به 

عدد و درصد تبدیل شــود. ما حساس 
بودیم که تبدیل عکس گواهی انحصار 
وراثت بــه اعداد و درصدهایی که باید 
بین وراث تقسیم شود به نحو درستی 

صورت می گیرد.
رئیس سازمان بورس افزود: با توجه 
به اینکه لازم بود هم شبکه کارگزاری 
ما به برخی نرم افزارها تجهیز شــود و 
هم می خواســتیم از همکاری دفاتری 
که کارهای تخصصی دســتگاه قضا را 
هم انجام می دهنــد، بهره بگیریم، به 
واسطه رفت و برگشت هایی که اتفاق 
افتاد این کار انجام نشــد. خوشبختانه 
ایــن کار در شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی انجام شده و آموزش های لازم 
هم به شرکت های کارگزاری داده شده 
و از هفتــه آینده فراخوان خواهیم داد 
که وراث متوفیان سهام عدالت به دفاتر 
کارگزاری مراجعه کنند و انتقال قهری 
انجام شود. البته با توجه به تعداد بالای 
فوت شــده ها در چند ســال گذشته، 
احتمالا فراخوان در چند مرحله انجام 

خواهد شد.
عشــقی ادامه داد: تقسیم ماترک 
متوفیان دو بخش دارد؛ بخش اول خود 
سهام عدالت که مستقیم به قیمت روز 
به متوفیان منتقل خواهد شد؛ بخش 
دوم هم مربوط به ســودهای سنواتی 
است که به وراث پرداخت خواهد شد. 
سودها در حساب شرکت سپرده گذاری 
مرکزی بوده و اگر ســودی هم به این 
ســودها تعلق گرفته باشــد، پرداخت 
خواهد شــد. البته از سال ۱۳۹۹ سود 
تقسیمی به سهامداران عدالت پرداخت 
شده و اشخاصی که از آن مقطع، سود 
ســهام عدالت را دریافــت نکرده اند، 
مشــغول دریافت سود ســهام عدالت 
خواهند شد. این سودها هم بر اساس 
همان درصد بین وراث تقسیم خواهد 

شد.
صندوق هــای  *وضعیــت 

بازنشستگی تکمیلی
صندوق هــای  خصــوص  در  وی 
بازنشســتگی تکمیلی گفــت: ما یک 
سری صندوق های بازنشستگی اجباری 
داریم که تامین اجتماعی یا سایر نهادها 
و دستگاه های اجرایی، برای کارمندان 
و کارگران تشکیل داده اند؛ ولی فارغ از 
این صندوق های بازنشستگی اجباری، 
ما صندوق بازنشستگی تکمیلی تعریف 
کرده ایم که بر اساس قانون بازار اوراق 
بهــادار تحت نظارت ســازمان بورس 
فعالیت داشــته و مقــررات آن ها هم 
توســط ســازمان بورس تدوین شده 

است.
رئیس ســازمان بورس اوراق بهادار 
ادامه داد: در این صندوق ها، بخشــی 
از حقوق کارمنــدان به علاوه منابعی 
که کارفرمایانی ترجیح می دهند برای 
آینــده پرســنل خود کنــار بگذارند، 
ســرمایه گذاری خواهد شد. زمانی که 
کارمندان به موعد بازنشستگی برسند 
این مبالغ تســویه شــده و به حساب 
شخص واریز می شــود. البته که این 
کار در ساختارهای مختلفی در بعضی 
شرکت ها و دستگاه ها و ارگان ها انجام 
می شــود؛ اما بعضاً در شفافیت آن ها 
مسائلی وجود دارد و مشکلات مالیاتی 
دارند و... با تعریف صندوق بازنشستگی 
تکمیلی در بازار ســرمایه، شــرایطی 
فراهم کردیم که با کارفرماها با منابع 
حاصل از کســر درصــدی از حقوق 
بعلاوه مبلغی توسط کارفرما،  پرسنل 
واحدهای ایــن صندوق ها خریداری و 

برای بلندمدت نگهداری شود.
عشقی تاکید کرد: به این دلیل روی 
بلندمدت تاکید می کنیم که مقایســه 
بازدهی بازار سرمایه با سایر بازارها در 
بازه ۱۰ ساله یا ۲۰ ساله نشان می دهد 
این بازار بازدهی بســیار بالاتری برای 
ســرمایه گذاران به همراه داشته است. 
ضمن اینکه صندوق های بازنشستگی 
اجباری بعضــاً دچار معضلــی به نام 
اما  بنگاه داری هستند؛  یا  تصدی گری 
صندوق های بازنشســتگی تکمیلی با 
توجه به حد نصاب های سرمایه گذاری، 
لــذا در  ندارند؛  حــق تصدی گــری 

بلندمدت ما مشکل تصدی گری در این 
صندوق ها را نخواهیم داشــت و منابع 
به صورت خرد در ســهم های متنوعی 

سرمایه گذاری خواهد شد.
وی ادامــه داد: با توجه به ســابقه 
تقریباً ۱۸ ســاله فعالیت صندوق های 
سرمایه گذاری در بازار سرمایه ما چیزی 
به نام نکــول )عدم ایفای تعهدات( در 
مورد این صندوق ها نداریم. با توجه به 
مدیریتی که در حد نصاب صندوق ها 
اعمال می شود و ســازمان بورس هم 
روی این حــد نصاب ها نظارت جدی 
دارد و پرونده هــای تخلفاتــی جدی 
برای صندوق هایی که حد نصاب ها را 
رعایت نکردند، تشکیل شده؛ بنابراین 
صندوق هــای بازنشســتگی تکمیلی 
فارغ از بحث تصدی گری در بلندمدت 
بازدهی خوبی برای سرمایه گذاران به 

همراه خواهند داشت.
رئیس سازمان بورس اوراق بهادار در 
بازنشستگی  مزیت صندوق های  مورد 
تکمیلی برای کارفرماهــا اظهار کرد: 
مهمترین مزیــت این صندوق ها برای 
کارفرما، بحث نگهداشت نیروی انسانی 
در شــرکت ها و سازمان ها خواهد بود. 
استقبال بسیار خوبی از این صندوق ها 
به  عمل آمده و درخواســت های بسیار 
زیادی از سوی کارفرماها برای تاسیس 
و راه اندازی این صندوق ها داشــته ایم. 
حداقل سرمایه هر صندوق بازنشستگی 
تکمیلی ۵۰۰ میلیارد تومان است. ما 
یک ســری صندوق های بازنشستگی 
تکمیلــی عمومی داریــم که ممکن 
اســت ۱۰ کارفرما در ایــن صندوق 
سرمایه گذاری کنند و هر یک حساب 

جداگانه داشته باشند.
و  هوشــمندانه  *نظــارت 

پیشگیرانه در بازار سرمایه
نظــارت  خصــوص  در  عشــقی 
هوشــمندانه و پیشــگیرانه در بــازار 
سرمایه عنوان کرد: یکی از دغدغه های 
جدی ما و تمامی فعالان بازار سرمایه 
بحث منصفانه بودن معاملات اســت. 
ما در این دو ســال ســعی کردیم با 
استفاده از تمام اطلاعاتی که از طریق 
سامانه های اطلاعات مدیران و سامانه 
اطلاعــات دارنــدگان اطلاعات نهانی 
کســب می کنیم، نظارت هوشمندی 
در بازار سرمایه ایجاد کنیم تا بتوانیم 
دســتکاری در بــازار را بــه راحتــی 

تشخیص دهیم.
وی بــا بیــان اینکــه پرونده های 
تخلفاتی در سازمان بورس از مجراهای 
مختلفی تشکیل شــده؛ افزود: گاهی 
واحدهای نظارتی خود ســازمان این 
پرونده هــا را تشــکیل داده اند؛ گاهی 
پرونده ها از طریق ســامانه سوت زنی 
توســط ســایر اشــخاص به صــورت 
شناسایی شده یا ناشناس گزارش داده 
می شــود و ما رسیدگی می کنیم و به 
یک پرونده تخلفاتی می رسیم؛ گاهی از 
طریق سامانه رسیدگی به شکایات این 
پرونده ها تشکیل می شود و در فرآیند 
رســیدگی قرار می گیرد یــا از طریق 
بورس و فرابورس یا بورس کالا و انرژی 
این گزارش به ما ارسال شده و در واحد 

حقوقی پرونده تشکیل می شود.

رئیس ســازمان بورس اوراق بهادار 
خاطرنشان کرد: اسامی مدیران خاطی 
که رای قطعی برای آن ها صادر شده، 
به زودی در ســامانه ســازمان بورس 
منتشر و افشا خواهد شد. این تخلفات 

مربوط به اسفند سال گذشته است.
*حمایت از افشاگران و سامانه 

سوت زنی
عشــقی در خصــوص حمایت از 
افشاگران و سامانه ســوت زنی گفت: 
با توجه به گســترش بازار ســرمایه و 
ظهور بیــش از ۱۰۰۰ نهاد مالی؛ بالغ 
بر ۷۰۰ ناشر که ســهام آن ها در بازار 
سرمایه معامله می شود؛ ارائه دهندگان 
خدمات به ســرمایه گذاران و... فضای 
گسترده ای در بازار سرمایه ایجاد شده 
که ممکن است بعضی از ناهنجاری ها 
از چشم ناظر رسمی دور بماند. هرچند 
وظیفه ما این اســت کــه بتوانیم هر 
نوع ناهنجاری را به ســرعت کشــف 
کرده و رسیدگی کنیم؛ اما با توجه به 
گســتردگی بازار سرمایه ممکن است 

برخی ناهنجاری ها پنهان بماند.
وی ادامه داد: یکی از مجاری بسیار 
مهم برای شناسایی ناهنجاری ها خود 
حرفه ای  رســانه های  سرمایه گذاران، 
بــازار ســرمایه و مردم هســتند. ما 
کانال های متعــددی را برای اخذ این 
گزارش ها ایجاد کرده ایم که یکی از این 
کانال ها، دیده بان سلامت بازار سرمایه 
است. گزارش ها از تمام حوزه های بازار 
سرمایه شامل ســامانه های معاملاتی، 
حــوزه نهادهای مالــی، کارگزاری ها، 
شرکت های ســبدگردانی، ناشرانی که 
به هر دلیلی ممکن اســت تخلفات و 
ناهنجاری هایی داشــته باشــند و... از 
طریق ســامانه دیده بان سلامت بازار 

سرمایه دریافت می شود.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
خاطرنشــان کرد: تاکنون موارد بسیار 
مفیدی از این طریق به دســت آمده 
که منجر به اقدامات اصلاحی اساسی 
در فرآیند ناهنجاری شده که به اصلاح 
ناهنجاری یا تشکیل پرونده تخلفاتی 
و رســیدگی و در نهایت جلوگیری از 
تکرار تخلف منجر شــده اســت. این 
سامانه دیده بان سلامت همان سامانه 

سوت زنی است.
عشقی با اشــاره به پرداخت جایزه 
به سوت زنان گفت: ۱۰ الی ۳۰ درصد 
از جریمــه ای که برای افراد خاطی در 
نظر گرفته شده )متناسب با معیارهای 
مختلفی که تعریف شده( به شخصی 
که گــزارش تخلــف را داده پرداخت 
خواهد شد. تاکنون هم سه فقره جایزه 
سوت زنی پرداخت کرده ایم. پرونده های 
مختلفی هم در دست بررسی است که 
به محض آنکه این پرونده ها به نتیجه 
قطعی برســد، جوایز به ســوت زنان 

پرداخت خواهد شد.
*سقف جریمه ها از ۳۰۰ میلیون 
به یک میلیارد تومان رسیده است

وی ادامه داد: با افزایش جریمه ها، 
سقف جریمه ها از ۳۰۰ میلیون به یک 
میلیارد تومان رســیده و اعداد جوایز 
ســوت زنی قابل توجه تــر خواهد بود؛ 
اما فارغ از بحث جوایز به ســوت زنان، 

جلوگیری از تکــرار تخلف و اقدامات 
اصلاحی منافع بسیار بهتری برای بازار 
ســرمایه و سهامداران خواهد داشت و 
امیدواریم تمامی ذی نفان بازار سرمایه 

در این مسیر به ما کمک کنند.
رئیس ســازمان بورس اوراق بهادار 
در خصــوص تامین مالــی از طریق 
بازار ســرمایه گفت: یکی از محورهای 
فعالیت بازار سرمایه و سازمان بورس، 
تامین مالــی حوزه تولید اســت. در 
ابتدای ورود به ســازمان بورس ســه 
حوزه حمایت از حقوق ســهامداران؛ 
ارتقای اثربخشی و کارایی نظام نظارتی 
در حوزه های مختلف و بخش ســوم 
تســهیلگری در تامین مالی و تشکیل 
سرمایه و مدیریت ریسک در این حوزه 

تعریف شد.
وی با بیان اینکه یکی از معضلات 
اصلی مــا در حال حاضــر در بخش 
اقتصادی، بحث تشکیل سرمایه است، 
گفت: مــا باید کاری کنیــم که نرخ 
تشکیل سرمایه افزایش یافته و بتوانیم 
داشته  بیشــتری  سرمایه گذاری های 
باشــیم. در این حوزه ما خوشبختانه 
ابزارهــای خوبی تعریــف کردیم. یک 
شرکت ســهامی عام پروژه به مرحله 
پذیره نویسی رســید و در اولین گام، 
۲۰۰۰ میلیارد تومان تامین ســرمایه 
از این طریق بــرای اجرای یک پروژه 
صــورت گرفت. امیدواریــم بتوانیم تا 
پایان سال حداقل ۳ پروژه دیگر را هم 

به این شکل تامین مالی کنیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با بیان اینکه مسیر تامین مالی پروژه ها 
از مســیر شرکت های ســهامی پروژه 
می گذرد، افــزود: این آمادگی را داریم 
که به شــرکت های بزرگ و پروژه های 
بــزرگ کمک کنیم تــا از این طریق 
تامیــن مالــی کنند. دومین مســیر، 
اســت. سال گذشته  افزایش سرمایه 
بالغ بر ۲۲۰ هزار میلیارد تومان از سود 
شرکت ها به حساب سرمایه شرکت ها 
منتقل شــد که صرف سرمایه گذاری 
شد. مسیر بعدی، تامین مالی جمعی 
است. امسال بحث تامین مالی جمعی 
را به طور جدی در شــرکت فرابورس 
پیگیری می کنیم. تمرکــز ما در این 

حوزه طرح های کوچک است.
عشقی ادامه داد: سال گذشته کلًا 
۱۰۹ طرح تامین مالی شد؛ امسال ۸۰ 
طرح تامین مالی شــده و امیدواریم تا 
پایان سال به ۲۰۰ طرح برسیم. این ها 
تامین مالی کوتاه مدت یک ســاله به 
میزان کمتر از ۲۵ میلیارد تومان است 
که برای شرکت های کوچک جذابیت 
دارد. بحث انتشــار اوراق توسط بخش 
غیردولتی نیز تسهیل شده است. البته 
با توجه به سیاســت هایی که منظور 
کنترل نقدینگی در کشــور ما وجود 
دارد، نرخ تامین مالی از این روش کمی 
بالاست؛ اما با توجه به استقبال خوبی 
که از این طریق شده امیدواریم امسال 
در این حــوزه موفق تر عمل کنیم. در 
مجموع امیدواریم امسال تا پایان سال 
به عددی بیــش از ۷۵۰ هزار میلیارد 
تومــان تامین مالی در بازار ســرمایه 

برسیم.

معاون وزیر صمت: 

سامانه یکپارچه خودرو حذف شد
معاون صنایع حمل و نقل وزیــر صنعت، معدن و تجارت از تغییر روش 
فروش خودرو و حذف ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو خبر داد و گفت: 
عرضه مستقیم خودرو توسط خودروســازان انجام و عرضه جدید از هشتم 

مهر ماه شروع می شود.
منوچهر منطقی تصریــح کرد: روش فروش خودرو تغییراتی داشــته و 

سومین سامانه یکپارچه فروش خودرو برگزار نمی شود.
وی افــزود: با توجه به افزایش عرضه خودروها و آغاز واردات، بازار خودرو 
به یک تعادلی می رسد و دیگر نیاز نیست تا فروش خودرو به روش قبل اجرا 

شود و روش عرضه به صورت فروش مستقیم و از کارخانه خواهد بود.
معاون وزیر صمت گفت: عرضه جدید خودرو از هشــتم مهر ماه شــروع 
می شــود. روش عرضه به صورت فروش مســتقیم و از کارخانه اســت و در 

سامانه ثبت خواهد شد.

مدیرعامل شرکت راه آهن خبر داد؛

 حضور چین و روسیه
 در دهمین نمایشگاه حمل ونقل ریلی

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: فورواردرهای مهمی از کشورهای چین و 
روسیه در نمایشگاه بین المللی حمل ونقل حضور پیدا کردند.

ســیدمیعاد صالحی گفت: در یک سال گذشته توانستیم زیرساخت های 
خوبــی را از نظر مالی، مانند ماده ۱۲ و تهاتر نفت و موضوعات دیگر، تامین 
کنیم.وی ادامه داد: در شش ماهه ۱۴۰۲ رکورد شش ماهه ای تاریخ راه آهن 
در حوزه مسافری زده شد که البته این کافی نیست و در برنامه ما این است 
که با استفاده از ظرفیت های تامین مالی که فراهم شده، جهشی در کیفیت 

خدمات مسافری داشته باشیم. 
در حــوزه باری نیز در بخش های مختلف واگن و لکوموتیو شــرکت های 
تولیدکننده و شرکت های دانش بنیان داریم و از این نمایشگاه استقبال خوبی 
شده است.معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه کشورهای مختلف نیز در 
نمایشگاه حضور دارند، گفت: فورواردرهای مهمی از کشورهای چین و روسیه 

در این نمایشگاه حضور پیدا کردند. 
حوزه ریلی، حوزه ای اســت که سال ها مظلوم و مغفول مانده و امیدواریم 
با حمایت های وزیر راه و شهرسازی، شاهد رشد نقش حمل ونقل ریلی بین 

سایر شقوق حمل ونقل باشیم.
تمام شــده مســکن را کاهش دهنــد و نباید این اقــلام را با قیمت ۴۰ 
درصد بیشــتر در بورس کالا ارایه کنند. ســیمان و فــولاد در بورس برای 
ساختمان سازی گران است، ما باید تلاش کنیم که قیمت تمام شده مسکن 
کمتر شــود. ما بورس کالا راه ننداختیم که گران بفروشیم، راه انداختیم که 
این اقلام را ارزان تر به دست مردم برسانیم و نباید بورس کالا عامل گرانی این 

مصالح ساختمانی باشند وظیفه بورس تنظیم و مدیریت بازار است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران توضیح داد؛

 ماجرای پیامک اخطار حذف
 به متقاضیان مسکن ملی تهران چه بود؟

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران درباره موضوع ارسال پیامک اخطار 
حذف به متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن اعلام کرد که این پیامک به همه 
متقاضیان ارســال و از آنها خواسته شده تا بازه زمانی ۲۰ مهرماه موجودی 

خود را به ۲۴۰ یا ۲۸۰ میلیون تومان افزایش دهند.
در رســانه ها خبری درباره پیامکی به نقل از اداره کل راه و شهرســازی 
استان تهران خطاب به متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن مبنی بر اخطار 

واریز وجه به مبلغ ۲۴۰ میلیون تومان منتشر شد.
در این زمینه مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران اعلام کرد: پیامک 
واریــز وجه به مبلغ ۲۴۰ و ۲۸۰ میلیون تومــان برای تمامی متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن اســتان تهران در دو پروژه اسلامشهر به تعداد 
۸۰۰ واحد و رباط کریم به تعداد ۲۰۰ واحد ارسال شده است. اما از همه  
متقاضیان خواســته نشــده تا ۲۴۰ یا ۲۸۰ میلیون تومان را واریز کنند. 
به طور مثال کســانی که باید ۲۴۰ میلیون واریز کنند اگر تاکنون ۲۰۰ 
میلیون تومان واریز داشته اند باید حساب خود را تنها ۴۰ میلیون تومان 

دیگر شارژ کنند.
حسین جنتی خاطرنشان کرد: پروژه های مذکور از سال ۱۳۹۹ آغاز شده 
و در حال حاضر عمدتا به پیشرفت بالای ۷۰ درصد رسیده است. تعلل  در 
پرداخت آورده از ســوی برخی افراد که بعضا بین یک تا ســه مرحله واریز 
داشــته اند می تواند موجب تاخیر در اجرای طرح و ضایع شدن حق کسانی 

شود که تاکنون به کلیه تعهدات خود عمل کرده اند.
وی افزود: برای کسانی که پروژه آنها بین ۷۰ تا ۸۰ درصد است، پیامک 
۲۴۰ میلیون تومان ارسال شده و متقاضیانی که واحدهای آنها به پیشرفت 
بالای ۸۰ درصد رسیده باید تا سقف ۲۸۰ میلیون تومان واریز کنند. تا یک 

ماه آینده نیز قرارداد به متقاضیان تحویل داده می شود.
به گفته جنتی، طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای اسلامشهر و رباط 
کریــم در پنج تیپ متراژی به مســاحت ۵۵، ۶۵، ۷۵، ۸۵ و ۹۰ متر مربع 
است. به عنوان نمونه متقاضیان واحدهای ۵۵ متری در صورتی که تا سقف 
۲۸۰ میلیون تومان را واریز کنند تا شش ماه آینده واحدهای خود را تحویل 
می گیرند. کســانی که متراژ واحدهای آنها بیش از ۵۵ متر اســت بر اساس 
متراژ، مبلغ واریزی آنها محاسبه می شــود و از طریق پیامک به اطلاع آنها 

می رسد.

موسسه اعتباری توسعه منحل شد
انحلال موسســه اعتباری توسعه با حضور نمایندگان بانک مرکزی رسماً 
تصویب شد. به گزارش سرزمین پویا ، با تشکیل مجمع عمومی فوق العاده 
موسسه اعتباری توسعه با حضور نمایندگان بانک مرکزی انحلال این موسسه 
مطابق با مصوبات شورای عالی هماهنگی اقتصادی تصویب و اعضای هیات 
تسویه تعیین شدند. این موسسه پیش از این دارای ۳۰۰ شعبه مختلف در 
سراسر ایران بود. مؤسسه اعتباری توسعه به عنوان نخستین بنگاه خصوصی 
ارائه دهنده خدمات مالی پس از انقلاب اســلامی ایران، در ۱۵ شهریور ماه 
ســال ۱۳۷۶ تأسیس شد. این مؤسسه در ابتدای کار با نام مؤسسه اعتباری 
توسعه صنعت ســاختمان فعالیت می کرد که در ســال ۱۳۸۱ به مؤسسه 

اعتباری توسعه تبدیل شد.

مدیر اداره نظام پرداخت بانک مرکزی: تبدیل کارت ملی به کارت بانکی فراهم شد
مدیر اداره نظام پرداخت بانک مرکزی، گفت: کسانی که در بانک ملی حساب دارند می توانند در شعب بانک ملی و دستگاه های خودپرداز این بانک از کارت ملی هوشمند استفاده کنند.محمدرضا 
مانی یکتا مدیر اداره نظام پرداخت بانک مرکزی، گفت: با امضای تفاهم نامه همکاری مشترک میان سازمان ثبت احوال و بانک ملی، تجمیع کارت های خدماتی در کارت ملی هوشمند کلید خورد و 
از این طریق شهروندان می توانند از کارت ملی در آینده نزدیک به عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.وی افزود: بالغ بر ۴۰۰ میلیون کارت بانکی در اختیار مردم بوده که به صورت میانگین، ماهانه 
حدود ۱۲۰ میلیون از این تعداد کارت فعال هستند. هزینه صدور کارت بانکی در کشورهای دیگر بسیار است ولی در ایران صدور کارت هزینه ناچیزی دارد که البته از بعد سیاست گذاری، آسیب تلقی 
می شود.این مقام مسئول ادامه داد: کسانی که در بانک ملی حساب دارند می توانند در شعب بانک ملی و دستگاه های خودپرداز این بانک از کارت ملی هوشمند استفاده کنند. استفاده از کارت ملی 
فعلا در یک بانک امکان پذیر بوده ولی استفاده از آن در دستگاه های شتاب امکان پذیر نیست.

خبر
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دادســتان کل کشــور با اشاره به 
اینکه در حوزه حفاظت از اراضی ملی 
و کشاورزی احساس تکلیف می کنیم، 
گفت: روند برگزاری شوراهای حفظ 
حقوق بیت المال که دادستان ها دبیر 
آن و روســای کل دادگستری ها نیز 
رئیس این شــورا هستند را با دقت و 

جدیت رصد می کنیم.
قضاییــه،  قــوه  گــزارش  بــه 
حجت الاســلام والمسلمین موحدی 
آزاد امــروز )۹ مهرماه( در نشســت 
مشــترک روســای ســازمان جهاد 
کشاورزی استان ها و مدیران ستادی- 
استانی امور اراضی کشور اظهار کرد: 
سازمان جهاد کشاورزی و امور اراضی 
به دلیل مراقبت و حفاظت از نعمت 
الهی زمین و طبیعت که از مصادیق 
رحمت خداوند به بندگان هســتند، 

وظایف خطیری برعهده دارند.
اراضی زراعی  اهمیت حفظ   *

و باغ ها
دادســتان کل کشــور با اشاره به 
اهمیت حفظ اراضــی زراعی و باغ ها 
بیان کرد: ارزش زمین های کشاورزی 
بالاســت و حفظ آن ها باعث تثبیت 
خاک شــده و از افزایــش ریزگردها 
جلوگیــری کــرده و موجــب حفظ 
ســلامت محیط زیســت و کاهش 

مصرف آب می شوند.
* پیوسته پیگیر اجرای قانون 

حدنگار هستیم
و  کل  دادســتانی  افــزود:  وی 
دادســراهای سراسر کشــور به این 
مســاله حساســیت زیادی دارند و 
پیوســته پیگیر اجرای قانون حدنگار 
هستیم. مستمرا با دلالان و بنگاه های 
املاک فاقد مجوز برخورد می کنیم و 
دادستان ها دفاتر املاک فاقد مجوز را 
پلمب می کنند. همــه این  موارد در 
راستای حفظ اراضی، باغات و منابع 

طبیعی انجام می شود.
* بر روند واگذاری اراضی ملی 
و تکمیل سامانه واگذاری اراضی 

دولتی نظارت می کنیم
 موحــدی آزاد با اشــاره به اینکه 
پیگیر مقررات و قانون توزیع عادلانه 
آب و تعیین حریم و بستر رودخانه ها 
هســتیم، اظهار کــرد: پیگیر اجرای 
احکام لازم الاجــرای قطعی و قانون 
هوای پــاک هســتیم. همچنین بر 
روند واگــذاری اراضی ملی و تکمیل 
سامانه واگذاری اراضی دولتی نظارت 

می کنیم.
اراضی  از  * در حوزه حفاظت 
ملی و کشاورزی احساس تکلیف 

می کنیم
دادســتان کل کشــور با اشاره به 
این که »در حــوزه حفاظت از اراضی 
ملی و کشــاورزی احســاس تکلیف 

برگزاری  رونــد  گفــت:  می کنیم«، 
شوراهای حفظ حقوق بیت المال که 
دادســتان ها دبیر آن و روســای کل 
دادگســتری ها نیز رئیس این شــورا 
هســتند را با دقــت و جدیت رصد 

می کنیم.
* ۱۱ هزار مورد قلع و قمع بنا 
و مســتحدثات در حوزه تغییر 
غیرمجاز کاربری اراضی زراعی و 

باغات 
وی با بیــان این که »ســال قبل 
۱۱ هــزار مــورد قلع و قمــع بنا و 
مستحدثات در حوزه تغییر غیرمجاز 
کاربری اراضی زراعی و باغات صورت 
گرفته است«، گفت: تا سال گذشته ۷ 
هزار حکم قطعی صادر شــده بود که 
زمینه اجرای آن ها فراهم نشده است. 
تا سال ۱۴۰۱ در حوزه تغییر کاربری 
غیرمجاز اراضی بیش از حدود ۴ هزار 
فقره پرونده در دادسرا تشکیل شده 
است. ۱۷ هزار فقره پرونده مستقیما 

در دادگاه مطرح شده است.
* ۷ هــزار حکــم قطعــی 

لازم الاجرا
 موحدی آزاد با طرح این ســوال 
کــه »چرا باید ۷ هــزار حکم قطعی 
لازم الاجرا تاکنون اجرا نشده باشد«، 
افــزود:از دلایل  عدم اجــرای احکام 
قطعی و لازم الاجرا در این زمینه، عدم 
پیگیری و همکاری واحدهای حقوقی 

دستگاه های اجرایی است، همچنین 
تبعیض آمیز  و  گزینشی  برخوردهای 
دســتگاه های ذیربط نیز یکی دیگر 
از ایــن دلایل اســت. عــدم توجه 
دســتگاه های اجرایی به تکالیف شان 
که یا با این موارد، آشــنا نیستند و یا 
بی تفاوت هستند نیز یکی از دلایلی 
اســت که باعث می شــود، ساخت و 
سازهای غیر مجاز و تعدی به اراضی 

صورت گیرد.
* پیگیر آرای قضایی باشید

موحــدی آزاد بــا بیــان این که 
باشــید«،  قضایــی  آرای  »پیگیــر 
می کنید  احســاس  هرکجــا  گفت: 

می کنند  کم کاری  قضایی  واحدهای 
و یا خدایــی ناخواســته بی توجهی 
می کنند، این مــوارد را به ما گزارش 
کنید و همچنین از ظرفیت شــورای 
حفظ حقــوق بیت المــال در حوزه 
مســئولیت تان استفاده کنید. ارتباط 
با مســئولان قضایی داشته  مستمر 
و از کانال دادســتان ها در استان ها و 

شهرستان ها موارد را پیگیری کنید.
را جدی  فعل  ترک  * موضوع 

بگیریم
وی با تاکید بــر این که »موضوع 
ترک فعل را جدی گرفته و بر نیروهای 
زیر مجموعه تان نظارت کافی کنید«، 

افزود: بر اراضی واگذار شــده نظارت 
کافی کنید و مستمرا رصد و بازرسی 
کنید که در این زمین ها چه اقداماتی 

صورت می گیرد.
دادستان کل کشور با بیان این که 
»تــلاش داریم قضات با شــرح کار 
تخصصی ســازمان جهاد کشاورزی 
بیشــتر آشــنا شــوند«، گفــت: با 
انسانی قوه  هماهنگی معاونت منابع 
قضاییه، در صدد هستیم آموزش های 
تخصصی لازم به قضات و کارآموزان 

قضایی ارائه شود.

انتقاد عضو شورای شهر از احتمال احداث 
آرامستان در کوه »بی بی شهربانو«

یک عضو هیات رییســه شــورای 
اسلامی شهر تهران از احتمال احداث 
آرامســتان جدید در شهرســتان ری 
انتقاد کرد و گفت: شهرداری نباید حتی 
به عنوان اولویت آخر احداث آرامستان 
در ری )حوالی کوه بی بی شــهربانو( را 

مطالعه کند.
جعفر شربیانی در جلسه علنی دیروز 
شورای اسلامی شهر تهران گفت: امروز 
در مورد یک معامله نابرابر صحبت می کنم تهران یک منطقه بزرگ شهری 
و یک ابر شهر است. مشکلات زیاد و چالش های متعددی دارد و آثاری را در 

شهرهای حاشیه دارد که یکی از شهرها، ری است.
وی افزود: تهران به عنوان یک کلانشــهر چه چیزی به ری داده است؟ 
بــا مهاجرت متعددی که به دلایل مختلف از اقصــی نقاط ایران به تهران 
شــکل گرفته و تعداد قابل توجهی از کشــورهای همســایه نیز در تهران 
زندگی می کنند، حاشیه نشینی در تهران افزایش یافته و تهران مشکلات 

حمل ونقلی و کمبود زیر ساخت و آرادکوه را به ری داده است.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه روزانه پنج 
هزار تن پسماند در آرادکوه دفن می شود، تاکید کرد: در این معادله نابرابر 
تهران هزینه دفن این زباله ها را پرداخت کرده اســت؟ قطعا خیر؛ از سویی 
دیگر مشــکل فاضلاب، سیمان ری و دیگر مسائل را نیز شاهد هستیم و با 
این وجود معاون خدمات شهری روز گذشته مصاحبه ای داشته که ساخت 
آرامســتان در دست بررسی است. وی با تأکید بر اینکه شهرستان ری حق 
خــود را در ســال ۸۳ در این خصوص ادا کرده اســت، افزود: تهران کلان 
اســت و می توان مطالعات را در بخش هــای دیگر پایتخت انجام داد؛ باید 
بررسی کنیم ببینیم در جنوب تهران چه خبر است. خواهش من این است 
ایجاد آرامســتان را در ری مطالعه نکنند. شربیانی با بیان اینکه بسیاری از 
مشــکلات حاصل تدابیری است که اندیشیده نشــده است، تاکید کرد: از 
مدیریت شــهری تهران می خواهیم مطالعه گسترش آرامستان را به هیچ 
عنوان در ری نداشته باشند و در فضاهای دیگر بارگذاری کنند. مقصود من 
کاربرد انتخاباتی و جدایی ری نیســت؛ بلکه فائق آمدن بر مشکلات ری در 

صورتی عملیاتی می شود که تهران حق خود را به شهرری پرداخت کند.

مدیرعامل شــرکت خودرو »ســرویس شهر« تهران 
وضعیت ســرویس مدرســه دانش آموزان اســتثنائی را 

تشریح کرد.
افشــین جباری در تشــریح فعالیت سرویس مدارس 
دانش آموزان اســتثنائی گفت: موضوع سرویس مدارس 
استثنائی برای دانش آموزان این مدارس و خانواده هایشان 
از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است. طوری که اگر برنامه 
درستی برای آن وجود نداشته باشد و پشتیبانی مناسبی 
از آن نشــود، بعضاً باعث بازماندن این عزیزان از تحصیل 
می شــود. وی با بیان اینکه متأسفانه ســال گذشته ارائه 
خدمت ســرویس مدرسه متوقف شد و این مسئله سبب 
شد که در مقطعی باعث تعطیلی برخی مدارس شود، افزود: 
همین موضوع باعث شد شورای شهر تهران و شهردار تهران 
امسال به شکلی جدی به موضوع ورود پیدا کنند و شرکت 
خودرو ســرویس شهر که از شرکت های باسابقه در حوزه 
حمل و نقل و وابسته به شــهرداری تهران است را مأمور 
مدیریت تأمین ناوگان و سرویس دهی به مدارس استثنائی 
کنند. اتفاقی که به لطف خدا و حمایت های مدیریت ارشد 
شــهرداری و تلاش همکارانم در شرکت خودرو سرویس 
شــهر به شکلی منسجم انجام شــده و تا امروز سرویس  
۲۵ مدرسه از مجموع ۵۴ مدرسه، فعال شده و به محض 
تکمیل اطلاعات هویتی و جغرافیایی دانش آموزان در دیگر 
مدارس، ســرویس های این عزیزان هم بلافاصله در همان 
روز اقدام به فعالیت می کنند. مدیرعامل شــرکت خودرو 

»ســرویس شــهر« با تأکید بر اینکه ایــن خدمات برای 
خانواده دانش آموزان استثنایی رایگان است و تمام تلاش 
مدیریت شهری این است که در زمینه سرویس مدارس، 
دغدغه ای برای این عزیزان وجود نداشته باشد، اظهار کرد: 
والدین دانش آموزان اســتثنایی می توانند اطلاعات خود 
schoolbus.tehran. و فرزندان شــان را در ســامانه

ir ثبت کنند تا از طریق شــرکت خودرو سرویس شهر، 
خدمــات موردنظر به دانش آموزان را پس از تأیید آموزش 
و پرورش دریافت کنند. وی در مورد ناوگان در نظر گرفته 
برای ســرویس مدرسه دانش آموزان استثنایی نیز گفت: 
حدود ۱۶۰۰ دستگاه انواع خودروی سواری، تاکسی و ون 
در برخی موارد خاص هــم خودروهای VIP ویژه حمل 
ویلچر در نظر گرفته شــده است. جباری در پاسخ به این 
سوال که آیا رانندگان فقط رانندگی می کنند یا در سوار و 
پیاده شدن دانش آموزان هم کمک می کنند؟ افزود: با توجه 
به شرایط خاص دانش آموزان استثنائی و حساسیت های 
موضوع، همکاران راننده ای که در حوزه سرویس مدارس 
فعالیت می کنند موظفند بعضاً دانش آموزان را تا محوطه 
مدرســه و در بازگشت نیز تا درب منزل همراهی کنند و 
در فرآیند پذیرش رانندگان و تشکیل پرونده برای ایشان، 
مرحله ای ویژه آگاهی بخشی به رانندگان برای نحوه تعامل با 
دانش آموزان استثنائی وجود دارد. در عین حال تعداد قابل 
توجهی از همکاران راننده، سال ها سابقه فعالیت در حوزه 
سرویس مدارس استثنائی را دارند و در این حوزه از تجربه 

خوبی برخور دارند. وی با تأکید بر اینکه تقریبا ۳۰ درصد 
همکاران راننده ســرویس مدارس استثنائی حدود ۴۵۰ 
نفر  از خانم ها هستند.در مورد تعداد دانش آموزان دختر 
و پســر گفت: تا زمان تکمیل ثبت نام خانواده  این عزیزان 
در مدارس، تعداد دقیق مشــخص نمی شود. اما بر اساس 
برآوردهای گذشته حدود ۳۵۰۰ دانش آموز پسر و ۲۰۰۰ 
دانش آموز دختر در مدارس استثنایی شهر تهران تحصیل 
می کنند. جباری در پاسخ به این سوال که سرویس مابقی 
مدارس چه زمانی فعال می شود هم تأکید کرد: به محض 
تکمیل اطلاعات از طــرف خانواده دانش آموزان و تکمیل 
لیست مدارس، ســرویس مدرسه به فاصله کوتاهی فعال 
می شود. البته برای تسریع در امر سرویس دهی به مدارس، 
همکاران ما در شــرکت خودرو سرویس شهر، همزمان با 
فرآیند ثبت نام خانواده ها در سامانه، به صورت مستقیم و از 
طریق تعامل با مدیران مدارس، اقدام به کسب اطلاعات و 

پیش بینی سرویس های مورد نیاز را انجام می دهند.

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد؛

 افزایش ۲ برابری سالمندان کشور
 طی ۲۰ سال آینده

معاون بهداشــت وزارت بهداشت در پیامی بمناسبت روز جهانی سالمند، 
نسبت به افزایش ۲ برابری جمعیت سالمندی در کشور طی ۲۰ سال آینده 
هشــدار داد و گفت: این در حالی اســت که در بسیاری از کشورهای توسعه 
یافته جهان، دو برابر شــدن جمعیت سالمندی در طول بیش از ۱۰۰ سال 

اتفاق افتاده است.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، در پیام دکتر حسین فرشیدی به مناسبت روز 
جهانی سالمند آمده است: »ضمن گرامیداشت روز جهانی و هفته ملی تکریم 
ســالمندان، برای سالمندان گرانقدر کشور که به منزله یک ثروت ملی بوده 
و در حفظ و انتقال گنجینه فرهنگ ایرانی-اسلامی و همبستگی بین نسلی 

دارای جایگاهی والا هســتند، آرزوی سلامت دارم. افزایش امید به زندگی و 
کاهش بی سابقه نرخ باروری کلی، در قرن بیستم در سراسر جهان منجر به 
پدیده سالمندی جمعیت شده است. کشور ما نیز دستخوش چنین تغییرات 
جمعیتی شده است و در صورت حفظ روند یاد شده، رشد سالمندی جمعیت، 
با شــتاب بســیار زیادی پیش خواهد رفت؛ به گونه ای که نسبت جمعیت 
ســالمند در طی حدود ۲۰ ســال آینده، از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد خواهد 
رســید )۲ برابر شدن جمعیت سالمندی(. این در حالی است که در بسیاری 
از کشــورهای توسعه یافته جهان، دو برابر شدن جمعیت سالمندی در طول 
بیش از صد سال اتفاق افتاده است. بدیهی است تغییرات جمعیت شناختی در 
سیاستگذاری های کلان وزارت بهداشت و به طور ویژه معاونت بهداشت مد 
نظر قرار دارد. یکی از راهکارهای مواجهه با تغییرات یاد شده، اصلاح ساختار 
جمعیتــی از طریق حفظ و ارتقاء جوانــی جمعیت با هدف پویایی جمعیت 
اســت. یکی از پیامدهای مثبت این سیاست وجود نیروی انسانی جوان لازم 
برای حمایت و مراقبت از جمعیت ســالمندانی اســت که شمار آنها به طور 
روزافزونی در حال افزایش اســت. هدف کلیه اقدامات معاونت بهداشــت در 
حیطه سلامت سالمندان، حفظ و ارتقاء سلامت جسمی، به تعویق انداختن 
وابســتگی و ناتوانی، برخورداری ســالمندان از سلامت روانشناختی و حفظ 
نشاط و سرزندگی و مشــارکت آنان در جامعه است. البته بدیهی است این 
مهم تنها وقتی تحقق می یابد که مراقبت های سلامتی مطلوب از زمان پیش 
از تولد، آغاز و در کلیه مراحل بعدی زندگی تداوم یابد. فردی که ســالم پیر 
می شــود امکان بیشتری برای داشتن مشارکت فعال در خانواده و جامعه و 
برخورداری از زندگی با کیفیت خواهد داشت. امید است با همراهی، همدلی 
و همکاری همه جانبه تمامی سازمان ها و دستگاه های دولتی و غیر دولتی و 
ترویج گفتمان علمی و عملی مشترک بین صاحبان اندیشه، سیاست گذاران و 
مجریان شاهد عملیاتی شدن و اجرای سند ملی سالمندان و در پی آن تحقق 
جامعه ای ســالم و پویا باشیم که در آن آحاد جامعه فرصت تجربه یک دوره 

سالمندی سالم، موفق و فعال را داشته باشند.«  

جزئیات فعالیت سرویس مدرسه دانش آموزان استثنائی در تهران؛

۱۶۰۰ خودرو آماده سرویس دهی هستند

بهداشت  وزارت  بهداشــت  معاون 
ضمــن تاکید بر رعایت بهداشــت در 
مدارس، استفاده از »ماسک« در اماکن 
و محیط های سرپوشــیده با جمعیت 
زیاد و شســت وشوی مرتب دستها را 
نکاتی ساده و کارآمد جهت پیشگیری 

از انتقال بیماری ها عنوان کرد.
فرشــیدی ضمن  دکتر حســین 
گرامیداشــت هفتــه دفــاع مقدس، 
بازگشــایی مــدارس،  به مناســبت 
و  بهداشــت  رعایت  لزوم  درخصوص 
ســلامت در مدارس، گفت: اول مهر، 
برای همه ما، یادآور خاطرات فراموش 
نشــدنی دوران تحصیل است، دوران 
حرکت به ســوی فرداهای روشــن و 
آغاز سفر در مسیر دانستن و فهمیدن، 
بنابراین وظیفه خود می دانیم که در 
این مســیر، فرزندان این مرز و بوم را 

همراهی کنیم.
وی با بیان اینکه »ســلامت دانش 
از  همــواره  مــدارس«  در  آمــوزان 
موضوعات مورد تاکید وزارت بهداشت 
بوده است، افزود: در این راستا، وزارت 
بهداشــت در هماهنگــی بــا وزارت 

آموزش و پــروش و با همراهی دانش 
آموزان، نقش خود را به عنوان متولی 
و حافظ ســلامت جامعه در پیشبرد 
برنامه سلامت دانش آموزی، ایفا می 

کند.
فرشــیدی بیان کرد: بــا ورود به 
فصل جدیــد و تغییرات آب و هوایی، 
ممکن اســت با بیمــاری هایی نظیر 
سرماخوردگی و آنفلوآنزا بیشتر مواجه 
شــویم که بــرای پیشــگیری از آنها 
مخصوصا در کودکان و دانش آموزان 

رعایت برخی نکات ضروریست.
* کووید هنوز تمام نشده است

وی ادامــه داد: ما به تازگی از یک 
دوره ســخت به نام کووید عبور کرده 
ایــم، گرچه با اطمینــان باید بگوییم 
که بیماری کووید هنوز تمام نشده و 
آرامشــی که اکنون در آن قرار داریم، 
حاصل تــلاش شــبانه روزی وزارت 
بهداشــت و کادر بهداشــت و درمان، 
مشــارکت مــردم و واکسیناســیون 
همگانــی اســت و هرگونــه غفلت و 
ســاده انگاری و عــدم رعایت برخی 
نکات ساده، نه تنها کووید را گسترش 

می دهد، بلکه منجر به شــیوع سایر 
بیماری های واگیر و تنفسی در سطح 

جامعه خواهد شد.
در  ســرماخوردگی  علائم   *

دانش آموزان جدی گرفته شود
معاون بهداشت وزارت بهداشت در 
ادامه، عنوان کرد: اولیای دانش آموزان 
و معلمین مدرسه باید توجه کنند که 
اگر دانش آموزی علائم سرماخوردگی 
دارد، باید از حضور در مدرسه و کلاس 
درس اجتناب کرده و حتما به پزشک 

مراجعه و یا در منزل استراحت کند.
در  ماســک  از  اســتفاده   *

محیط های سرپوشیده
و  گــرم  مایعــات  مصــرف  وی، 
اســتراحت در منزل را در مواقع بروز 
علائم سرماخوردگی در روند بهبودی 
موثــر دانســت و گفت: اســتفاده از 
»ماســک« در اماکــن و محیط های 
سرپوشــیده ای کــه جمعیت زیادی 

حضور دارد، توصیه می شود.
وی گفت: اســتفاده از ماســک به 
منظور پیشــگیری از بیمــاری های 
تنفســی، حلقه اول مقاومت در برابر 

ابتلا به بیمــاری هایی نظیر آنفلوآنزا، 
کووید و سرماخوردگی است.

* اهمیت شست و شوی مرتب 
دستها در مدرسه

فرشــیدی بر شست و شوی مرتب 
دستها در مدرسه تاکید کرد و افزود: 
توصیــه می کنیم کــه دانش آموزان 
در ســاعات تفریح قبل از مصرف غذا 
و تغذیه، حتما دستها را با آب و صابون 
یا مایع، شســت و شــو دهند. در این 
زمینــه، مدارس هم باید امکانات لازم 
و بهداشتی برای نظافت دانش آموزان 
را مهیا کنند و آب ســالم و صابون در 

دسترس دانش آموزان قرار گیرد.
معاون بهداشت وزارت بهداشت بر 
انجام فعالیت های جسمانی و ورزش 
در مدارس تاکیــد کرد و گفت: انجام 
فعالیت های جسمانی، نیازمند تغذیه 
مناســب اســت، بنابراین خانواده ها 
توجه کنند که فرزندانشان بدون صرف 
صبحانه کامل و مغذی منزل را ترک 
نکرده و تغذیه ســالم به همراه داشته 
باشند. شــیر، پنیر، گردو، تخم مرغ و 
نان ســبوس دار از جمله موادغذایی 

ســالم برای صــرف صبحانه اســت. 
فعالیت های فیزیکــی نیازمند انرژی 
زیادی اســت که این انرژی از طریق 

تغذیه سالم تامین می شود.
* پرهیز از مصرف فست فودها

وی بــا تاکید بر پرهیــز از مصرف 
فســت فودها، گفت: بهتر است دانش 
آموزان از غذای خانگی استفاده کنند. 
فست فودها نمک و چربی زیادی دارد 
و چنانچه مصــرف آنها در فرزندانمان 
افزایش یابد، منجر به تغییر ذائقه آنها 

می شود.
معاون بهداشت درخصوص فعالیت 
سفیران ســلامت دانش آموزی گفت: 
در ایــن طرح دانــش آموزانی که به 
فعالیــت های اجتماعــی علاقه مند 
هستند، مشــارکت می کنند. درحال 
حاضــر بیــش از ۲ میلیــون و ۳۰۰ 
هزار سفیر ســلامت در سطح کشور 
داریم کــه یک چهارم آنها در مدارس 

روستایی فعال هستند.
فرشیدی افزود: سفیران سلامت در 
انتقال آموزه ها و شعارهای بهداشتی 
از حوزه ســلامت به حوزه آموزش و 

پرورش و ســایر دانش آموزان ســهم 
با کارشناســان  بســزایی دارند. آنها 
بهداشــت مدارس در تعامل هستند؛ 
برنامه »ســفیر دانش آمــوزی« یک 
کار بین گروهی اســت که با همکاری 
آموزش و پروش، اداره کل ســلامت 
خانواده و مدارس وزارت بهداشــت و 
دفتر آموزش و ارتقای سلامت، پیش 

می رود.
* لزوم استفاده از کیف مناسب 

و استاندارد
بهداشت  وزارت  بهداشــت  معاون 
ضمن تاکید بر پرهیز از حمل کیف های 
ســنگین و پر از وســیله غیرضروری 
توســط دانش آموزان، گفت: کیف یا 
کوله پشتی همراه همیشگی کودکان 
در طول ســال تحصیلی است که در 
آغاز ســال تحصیلی باید به درستی 

آموزش داده شود.
وی اضافه کرد: تحقیقات نشان داده 
که کوله پشتی، اگر به صورت صحیح 
و مناسب انتخاب شود و مورد استفاده 
قرار گیرد، مناســبترین وسیله برای 
حمل وســایل روزانه اســت، زیرا می 

تواند بارها را متقارن نگه دارد. در عین 
حال، استفاده از کوله پشتی نامناسب 
و غیر ارگونومیک، نه تنها مفید نیست، 
بلکه می تواند صدمات جبران ناپذیری 
را به ســتون فقرات کودکان و دانش 
آموزان تحمیــل کند. این صدمات به 
ویــژه در دانش آموزان مقطع ابتدایی 
به دلیل رشد سریعتر جسمی، جدی تر 
اســت. فرشــیدی افزود: وقتی کوله 
پشتی ســنگین باشد، کودک بیش از 
حد پشت را قوس دار می کند و یا سر 
و تنــه را به جلو خم می کند تا بتواند 
وزن آن را تحمل کند. به علاوه ممکن 
است پشت کودک بیش از حد به عقب 
کشیده شود و گودی کمر او زیاد شود، 
وضعیت بدنی او تغییر شکل می دهد 
و رو بــه جلو، با کمر پیــچ خورده یا 

متمایل به یک سمت می شود.
بهداشت  وزارت  بهداشــت  معاون 
در ادامه ســخنانش خاطرنشان کرد: 
دانش آموزان نیز می توانند از واکسن 

آنفلوآنزا استفاده کنند.
وی گفــت: نیمــه اول مهرمــاه 
زمان مناســبی برای تزریق واکســن 

آنفلوآنزاست، اما تا زمانی که هوا سرد 
نشده و هنوز امکان پیشگیری وجود 
دارد، می توان نسبت به تزریق واکسن 
اقدام کــرد. البته توصیه مــا ترزیق 
واکســن آنفلوآنزا در دانــش آموزان 
دارای بیماری های زمینه ای و مزمن 

با توصیه پزشک معالج است.
بهداشــت،  وزارت  اعــلام  بنابــر 
فرشــیدی درخصوص پیشــگیری از 
کرونــا، تاکید کرد: توصیه می شــود 
که گروه های پرخطر مانند سالمندان، 
بیماران مزمن و مادران باردار، ســالی 
یکبار واکســن کوویــد تزریق کنند. 
در مورد ســایر افراد توصیه بر تزریق 
واکسن نداریم اما افرادی که دز سوم 
را تزریق نکرده اند نیز برای تزریق دز 

سوم اقدام کنند.
وی گفت: در حال حاضر وضعیت 
بیماری کووید در کشــورمان کنترل 
شده است، اما بیماری هنوز وجود دارد 
و چنانچه بی احتیاطی صورت گیرد، 
ممکن است بیماری انتقال پیدا کند. 
بنابراین همه افــراد در رعایت نکات 

بهداشتی باید دقت کنند.

علائم سرماخوردگی در دانش آموزان را جدی بگیرید

رییس دانشگاه علوم پزشکی سبزوار: علت اصلی مسمومیت تعدادی از دانشجویان سبزواری مشخص شد
رییس دانشگاه علوم پزشکی سبزوار گفت: پیرو مشکلات گوارشی که برای تعدادی از دانشجویان این دانشگاه رخ داد بعد از بررسی های کارشناسی مشخص شد مشکل در بخشی از زنجیره توزیع 
غذا بوده که رعایت کامل موازین بهداشتی در آن انجام نشده است. دکتر محمد سالاری شنبه هشتم مهرماه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: برای جلوگیری از بروز این اتفاق در وهله نخست نسبت به 
تغییر عوامل توزیع غذای دانشجویان اقدام و همچنین تیم نظارتی تعیین شد تا زنجیره تولید و توزیع تغذیه دانشجویان را به طور دقیق مورد نظارت کامل قرار دهد. وی تصریح کرد: در نتایج آزمایشات 
انجام شده هیچ گونه عامل خطرناک مخاطره آمیزی مانند آلودگی میکروبی گوارشی و بیماری های ویروسی از جمله کرونا و آنفلوانزا مشاهده نشده است. رییس دانشگاه علوم پزشکی سبزوار گفت:  با 
اعتماد و اطمینان خاطر به خانواده های دانشجویان و تمامی شهروندان اعلام می نمایم هیچ تهدیدی در خصوص سلامت دانشجویان وجود ندارد و خانواده ها نگران نباشند. گفتنی است، هفتم مهرماه ۴۶ 
نفر از دانشجویان شامل ۲۷ دانشجوی پسر و ۱۹ دانشجوی دختر به دلیل مسمومیت از طریق  اورژانس ۱۱۵ به بیمارستان واسعی اعزام شدند. با همکاری کادر درمان بیمارستان دانشجویان بلافاصله 
بعد از دریافت سرم درمانی همگی بعد از یک ساعت از بیمارستان واسعی ترخیص و فقط یک دانشجو با چند ساعت تاخیر در حوالی ساعت ۶ صبح امروز از بیمارستان ترخیص و به خوابگاه منتقل شد.

دادستان کل کشور خبر داد:

۷ هزار حکم قطعی در مورد تغییر کاربری غیرمجاز اراضی در انتظار اجرا

خبر

خبر
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نماینده زابل: برخی از کلاس های درس در مناطق محروم معلم ندارد
نماینده زابل در مجلس شورای اسلامی گفت علی رغم گذشت یک هفته از شروع سال تحصیلی همچنان برخی از کلاس های درس در مناطق محروم معلم ندارند که باید این وضعیت ساماندهی 
شود. حبیب الله دهمرده در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری اظهار کرد: یک هفته از آغاز سال تحصیلی می گذرد، اما همچنان برخی از کلاس ها در مناطق محروم فاقد معلم هستند 
که باید به وضعیت آنها رسیدگی شود. وی همچنین خواستار تعیین تکلیف وضعیت نیروهای مهرآفرین، خرید خدماتی و همسان سازی بازنشستگان شد.

معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد؛

آلودگی های نفتی بلای جان دریای خزر
معــاون محیــط زیســت دریایی 
سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید 
بر لزوم همکاری ۵ کشور برای کنترل 
و حفاظت از دریای خــزر اظهار کرد: 
به علت خشکســالی و کاهش تراز آب 
دریای خزر، آلودگی های موجود در آن 

با غلظت بیشتری نمود پیدا می کند.
دربــاره  ذوالجــودی  محتبــی 
آلودگی هــای موجــود در دریای خزر 
اظهار کــرد: دریای خزر در یک فضای 
بســته قرار دارد بنابراین با تبخیر زیاد 
و کاهش تراز آب آلودگی هایی که وارد 
آن می شــوند به دلیل افزایش غلظت، 

بیشتر خودشان را نشان می دهند.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه عمده 
آلودگی هــای ورودی بــه دریای خزر 
نفتی اســت، گفت: ایران سهم زیادی 
از آلودگی هــای نفتی ندارد اما ســایر 
کشــورها همچون آذربایجان آلودگی 
نفتــی را در حوزه های خود دارند و در 
کنار این مســئله درگیر مقدار زیادی 
آلودگی های ناشــی از مصالح صنعتی 
هســتند که تصفیه نمی شــوند و این 
آلودگی هــا همگــی وارد دریای خزر 

می شوند.
معاون محیط زیست دریایی سازمان 
حفاظــت محیط زیســت ادامــه داد: 
سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
چندین سال است که به دنبال تصفیه 
فاضلاب های شهری و صنعتی است تا 

پس از تصفیه این آب ها به حوضه های 
آبی تالاب های اطــراف و دریای خزر 
وارد شوند که در این زمینه تا حدودی 

موفق بوده است. 
 وی بــا تاکید بر اینکــه اقداماتی 
همچون تصفیه آب توسط کارخانه ها 
و یا شــرکت های آب و فاضلاب محلی 
باید انجام شود، گفت: سازمان حفاظت 
محیط زیســت تلاش کرده اســت تا 
از طریق صندوق  مالــی  حمایت های 
ملی محیط زیســت و یا بانک ها برای 
این مراکز فراهم کند تا این کارخانه ها 
و مراکز با در دسترس داشتن تسهیلات 
زودتر تصفیه خانه های خود را راه اندازی 

کنند.
ذوالجــودی در ادامه گفت: به دلیل 
اینکه در آن محــدوده پرورش آبزیان 
نیز انجــام می شــود، در برخی مواقع 
آلودگی هایــی از طریــق ایــن مراکز 
با درصــد کمتر به دریای خــزر وارد 
می شــود بنابراین با اداره کل شیلات 
هماهنگ کرده ایم تا جایی که ممکن 
اســت وضعیت را کنترل کنیم. در کل 
یک محیط بســته ای که پنج کشور به 
آن دسترســی دارند نیــاز به کنترل و 

نگهداری ویژه ای دارد.
وی ادامه داد: کنوانسیون تهران بین 
پنج کشور امضا شده ولی در سال های 
قبل فعالیت آن متوقف شــده بود اما 
دوباره فعال شده اســت و کشورهای 

حاشــیه دریای خزر بعد از یک تاخیر 
پنج ساله حدود دو سال است که دوباره 
فعالیت خود را در این کنوانسیون آغاز 

کرده اند.
 معــاون محیــط زیســت دریایی 
با  ســازمان حفاظت محیط زیســت 
اشاره به نشســت مشترک وزرای پنج 
کشــور حاشــیه خزر که در ژنو گفت: 
این نشســت به لحــاظ خروجی های 
کارشناسی و عملیاتی که خواهد داشت 
بسیار مهم است و اگر این همکاری بین 
پنج کشور وجود نداشته باشد، نه تنها 
در بحث آلودگی بلکه به لحاظ ســطح 
آب دریای خزر نیز نمی توانیم عملکرد 
مثبتی داشته باشیم و مشکلات آن را 
کنترل کنیم بنابرایــن الزام همکاری 
میان کشورها به طور جدی وجود دارد.

 وی افزود: در کنوانسیونی که امضا 
شده بود تمام پنج کشور وظیفه انجام 
برخی امــور را داشــتند و امیدواریم 
کــه مراکز بیــن المللی کــه در این 
زمینــه تجربه دارنــد و برنامه محیط 
زیســت سازمان ملل نیز در این زمینه 

همکاری های لازم را داشته باشند.
ذوالجودی با تاکید بر اینکه شرایط 
دریای خزر و پس رفت آب به خصوص 
برای بخش های شمالی کشور مسائل 
محیط زیستی بسیاری را ایجاد کرده 
است گفت: استان گلستان و میانکاله 
در شــرق دریای خزر تحت تاثیر قرار 

گرفته اســت و تالاب های شمال دچار 
مشــکل شــده اند بنابرایــن باید یک 
همکاری مشترک برای مدیریت منابع 
آبی پنج کشــور و ورودی های دریای 

خزر وجود داشته باشد.
وی افزود: طی جلســاتی که رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست داشتند 
و در پی آن واکنش مناسب وزیر محیط 
زیســت و اکولوژی روسیه این مسئله 
مطرح شد که چگونه بتوانیم محیط آبی 
دریای خزر را به دور از مسائل مربوط به 
خشکسالی، فرسودگی مدیریت منابع 
آبی کشاورزی، کمبود بارش همچنین 
ورودی آب از حوضه های آبخیز در پنج 
کشور از آلودگی و نابودی حفظ کنیم 
و در حق دریای خزر چه نکاتی رعایت 

شود.
معاون محیط زیست دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیست ادامه داد: مسئله 
خشکسالی و کمبود بارش به گونه ای 
شده است که بســیاری از محیط های 
آبی دچار مشــکل شــده اند. در قرن 
اخیر بیــش از ۷۰ درصــد تالاب ها و 
دریاچه هــای دنیا خشــک شــده اند 
بنابرایــن بایــد بپذیریم کــه دنیا در 
شرایطی قرار گرفته است که به صورت 

طبیعی برخی اتفاقات رخ می دهند.
وی افــزود: در زمان های دور دریاها 
ایران را احاطه کرده بودند اما به دلیل 
از آن ها خشک  خشکسالی بســیاری 

شــدند و یا آب های آن هــا پس روی 
کردند بنابراین تمــام محیط های آبی 
در معرض خطر خشکســالی هستند 
ولی ما بایــد به گونه ای مدیریت کنیم 
که تاثیرات آن را به حداقل برســانیم 
و ســعی می کنیم که با در نظر گرفتن 
تاثیرپذیری  راهکارهــای مهندســی، 
محیط های آبی از خشکســالی کاهش 
یابد و بتوانیم محیط  زیســت را برای 
آینــدگان حفظ کنیــم. امیدواریم به 

نتیجه های مثبت برسیم.
 ذوالجودی درباره نوســانات سطح 
دریــای خــزر اظهار کرد: ســطح آب 
دریای خزر طی سال ۱۴۰۱ حدود ۲۶ 
سانتی متر و در سال ۱۴۰۰ نیز حدود 
۲۴ ســانتی متر کاهش یافت. طی دو 
سال اخیر حدود نیم متر و طی هشت 
ســال اخیر حدود دو متر تراز دریای 
خزر کمتر شد این در حالیست که اگر 

به آمارهای قدیم نگاه کنیم محیط آبی 
و کاهش و افزایش سطح آب آن حالت 

سینوسی داشته است.
وی ادامه داد: حدود ۱۵ سال پیش 
ما شــاهد بالا آمدن ســطح آب بودیم 
که امواج دریا به ســاحل وارد شــد و 
تاسیساتی که در آن نواحی بودند را از 
بین برد و مــردم پی بردند که زندگی 
خود را از دریا و ســواحل فاصله دهند 
بنابراین این شیوه رفتاری طبیعت است 

و ما باید خودمان را با سازگار کنیم.
ذوالجودی در پایــان تصریح کرد: 
طی چند ســال اخیر ما بیشتر شاهد 
کاهــش ســطح آب بوده ایــم و روند 
کاهش تراز آب افزایشی بوده است این 
پدیده زمانی به خوبی کنترل می شود 
که بتوانیم با پنح کشور حاشیه خزر به 
جمع بندی مناســب برسیم و مدیریت 

بهتری داشته باشیم.

هیچ منطقه ای هنوز قطعی نشده است؛

 بررسی ۴ نقطه 
برای احداث آرامستان جدید پایتخت

معاون خدمات شــهری شــهرداری تهران گفت: هنوز هیچ نقطــه ای برای احداث 
آرامســتان در تهران تایید نشده است. حســین نظری درباره آخرین وضعیت انتخاب 
آرامستان جدید پایتخت، اظهارکرد: همانطور که همه می دانند بهشت زهرا )س( ظرفیت 
محدودی دارد و توسعه آن در آینده نگری هایی که برای شهر تهران شده، مطرح است. 
این موضوع بارها عنوان شده اما به این دلیل که محدودیت هایی وجود دارد، هنوز اقدامی 
انجام نشده اســت. وی با اشاره به اینکه برای توسعه آرامستان در نقاط دارای استعداد 
و شــرایط مناسب در  شمال، شــرق، غرب و جنوب تهران مطالعاتی انجام شده است، 
گفت: مکان یابی را انجام داده ایم تا مراحل خودش را طی کند. وقتی مطالعات ما انجام و 
مکان های جدید تعیین شد این مطالعات را در اختیار شورای اسلامی شهر قرار می دهیم  
و با تصویب شورا عملی خواهد شد. نظری با بیان اینکه همه چیز بر اساس مطالعات و نظر 
کارشناسی و نهایتاً با تصویب شورا انجام خواهد شد، در مورد احداث آرامستان در منطقه 
بی بی شهربانو گفت: موضوعی هم که اعلام شد به هیچ عنوان در حریم شهرری نیست 
و  به همراه نقاط دیگری که در حال کارشناسی هستیم پس از کارشناسی تقدیم شورا 

خواهد شد. چهار نقطه در حال مطالعه است اما هنوز هیچ نقطه ای قطعی نشده است.

معاون وزیر آموزش و پرورش مطرح کرد؛

 پیگیری تغییر زمان آموزش 
در مناطق گرمسیری کشور

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش از لزوم پیگیری برای ایجاد تغییر در 
زمان تحصیل دانش آموزان مناطق گرمسیری از طریق شورای عالی آموزش و پرورش خبر 
داد. اصغر باقرزاده در جریان سفر به شادگان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز هشت 
مدرسه در شادگان افتتاح شد. در مدارس قرآنی فضایی آرام و با نشاط برای دانش آموزان 
مستعد، با حضور متخصصان فراهم می شود. در این مدارس دانش آموزان ضمن تحصیل، 
به حفظ قرآن نیز می پردازند. وی افزود: باید از طریق نوسازی مدارس، تجهیزات سرمایشی 
مدارســی که سیستم سرمایشی ندارند و این امکانات هنوز به آن ها تعلق نگرفته است، 
تامین شود.  معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش گفت: باید دید آیا می شود 
از طریق شــورای عالی آموزش و پرورش، در زمان تحصیل در برخی مناطق گرمسیری 
مانند خوزســتان، بوشهر و هرمزگان تغییراتی به وجود آورد و از فرصت زمستان و پاییز 

بیشتر استفاده کرد تا زمان آموزش کمتر به اوایل بهار یا زمستان بخورد. 

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشــت با انتقاد از تسهیل فرایند صدور مجوز فروش 
دخانیات و با اشاره به نامه وزیر بهداشت به وزیر صمت، 
گفت: در این نامه به دو موضوع کلیدی ممنوعیت فروش 
محصولات دخانی در فروشگاه های زنجیره ای و ممنوعیت 

فروش محصولات دخانی الکترونیکی تاکید شد.
مهندس بهــزاد ولی زاده گفت: ســال ۱۳۸۷ وزارت 
بهداشــت دســتورالعملی طبق ماده ۷ قانــون جامع 
کنترل دخانیات در ســتاد کشــوری تصویب و با تایید 
ریاســت جمهوری وقت ابلاغ کرد که بر اساس آن تنها 
سه صنف ســوپرمارکت، خواروبار و سقط فروش، اجازه 
خرده فروشی محصولات دخانی را داشتند. در واقع طبق 
این ماده قانونی، صدور مجوز فروش محصولات دخانی 
از ســوی وزارت صمت، منوط به تایید ســتاد کشوری 
کنترل دخانیات است و صدور پروانه فروش برای صنوف 
مجاز تعیین شــده در ستاد، از سوی وزارت صمت انجام 

می شود.
* درخواست وزارت صمت برای فروش سیگار 

در فروشگاه های زنجیره ای
وی افزود: این روند سال ها اجرایی بود تا اینکه بحث 
فروش دخانیات در فروشــگاه های زنجیره ای از ســوی 
وزارت صمت مطرح شد تا این مراکز هم در حلقه عرضه 
قرار گیرند؛ چرا که معتقد هستند این نوع از فروشگاه ها 

به دلیل وجود صندوق فروش و قانون پذیر بودن، می توانند 
اقدام به عرضه محصولات دخانی کنند.او با تاکید بر اینکه 
در خرده فروشی محصولات دخانی، ستاد کشوری کنترل 
دخانیات تصمیم می گیرد که چه صنوفی این کار را انجام 
دهند، تصریح کرد: اوایل مردادماه ســال جاری با توجه 
به چالش هایی که در سطح اجرا داشتیم، وزیر بهداشت 
به عنوان رئیس ســتاد کشوری کنترل دخانیات، نامه ای 
را به وزیر صمت ارســال کردند و درخواست حمایت از 
قانون و مصوبات ستاد کشوری کنترل دخانیات را مطرح 
کردند. در این نامه به دو موضوع کلیدی ممنوعیت فروش 
محصولات دخانی در فروشگاه های زنجیره ای و ممنوعیت 
فــروش محصولات دخانی الکترونیکی تاکید شــد. وی 
افزود: این نامه به نهادهای نظارتی کشور رونوشت شد و 
مکاتباتی هم در حمایت از این نامه از سوی ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، اتاق اصناف ایران و ستاد صنایع دخانی 
انجام شد. حوزه بازرسی دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
کشــور هم با ابلاغ معاون بهداشت به عنوان دبیر ستاد 
کشــوری کنترل دخانیات، مکلف به تشــکیل تیم های 
مشــترک و تشــدید اقدامات نظارتی بر اجرای قانون و 

ضوابط ابلاغی شدند.
* ممنوعیت فروش دخانیات در فروشگاه های 

زنجیره ای
ولی زاده با تاکید بر اینکه فروشگاه های زنجیره ای جزو 

صنوف مجاز فروش محصولات دخانی نیستند،  تصریح 
کرد: اگر قرار باشــد این مراکز بــه عنوان صنوف مجاز 
تعیین شوند، حتما این امر باید در ستاد کشوری تایید 
شــود و اجازه فروش در این فروشــگاه ها از طریق ستاد 
صادر شــود؛ این درحالی اســت که ستاد با این موضوع 
مخالف اســت و ما این موضوع را در مکاتبات و مصوبات 
خود اعلام کرده ایم. او در توضیح علت مخالفت ســتاد 
کشــوری کنترل دخانیات با فروش محصولات دخانی 
در فروشــگاه های زنجیره ای،  بیان کرد: فروشــگاه های 
زنجیره ای نقاطی هســتند که اغلب افــراد برای خرید 
به صــورت خانوادگی به آنجا مراجعــه می کنند و این 
فروشــگاه ها محیطــی عــاری از دخانیــات دارند و ما 
نمی خواهیم این فضا آلوده شــود؛ چرا که ممکن است 
ابعاد تبلیغاتی برای کودکان داشــته باشد که در نهایت 

منجر به افزایش شیوع مصرف و دسترسی شود.

رئیس کمیسیون سلامت و خدمات شهری شورای 
شهر تهران با تاکید بر لزوم انجام مطالعات کارشناسی 
دقیق و اخذ مجوزهای لازم برای احداث تراموا در تهران 
گفت: نباید نقش تراموا در کاهش آلودگی هوا و ترافیک 

تهران را نادیده گرفت.
مهــدی پیرهادی درباره ضرورت احــداث تراموا در 
تهران و بهره گیری از این مدل حمل و نقلی در کلانشهر 
تهران گفت: یکی از موضوعاتی که در حوزه حمل و نقل 
عمومی و کاهش آلودگی هوا و محیط زیست بسیار حائز 
اهمیت است حمل و نقل ریلی است که یکی از مدل های 
آن تراموا اســت. هر مدل حمل و نقلــی که بتواند در 
کاهش الودگی هوا و ترافیک در سطح شهر تهران کمک 

کنــد در صورتی که مطالعات مناســب و پژوهش های 
کافی در مورد آن صورت بگیــرد و تاییدیه های لازم را 
داشــته باشد قطعا کار مفیدی در شــهر تهران بوده و 
رفاه و آسایش شــهروندان این شهر را به همراه داشته 
باشــد. وی با بیان اینکه تراموا در دنیا پیشینه طولانی 
دارد و در بسیاری کشــورهای دنیا مورد آزمون و خطا 
قرار گرفته است، گفت: لذا در حوزه مطالعات و پژوهش 
باید موضوع تراموا مورد بررســی تطبیقی با کشورهایی 
که مدل حمل و نقلی و شــرایطی مشابه کشور ایران و 
شهر تهران دارند قرار گیرد. بر همین اساس مقرر شده 
این مطالعات توسط کارشناسان خوب درون کشور انجام 
و نقاط ضعف و قوت به همراه فرصت ها مشخص شود. 
پیرهادی ادامــه داد: تراموا در صورت اخذ تاییدیه های 
لازم از مراجع ذیصلاح و انجام مطالعات می تواند نسبت 
به کاهــش ترافیم و الودگی هوا در تهران موثر باشــد؛ 
بی تردید باید موضوعات جدیــد در حوزه حمل و نقل 
تهران مورد توجه و گســترش و توســعه قرار گیرد. در 
حال حاضر در بســیاری نقاط شهر تهران امکان توسعه 
حمل و نقل ریلی وجود ندارد لذا باید در برخی مکان ها 
از اتوبوس های برقی اســتفاده کرد که توصیه اعضای 
شــورای شهر تهران نیز استفاده از تکنولوژی های روز با 

اســتانداردهای بالا در حوزه حمل و نقل عمومی است.
رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران تاکید کرد: 
۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس برقی مراحل خرید و ساخت را 
طی می کند تا وارد تهران شوند در شورا هم اعضا تاکید 
کردند بیشتر خریدها معطوف به اتوبوس های برقی باشد 
البته ۲هزار دستگاه اتوبوس گازوئیلی با استاندار یورو۵ 
نیز در تهران مورد اســتفاده قرار خواهد گرفت. توسعه 
مترو هم می تواند در کاهش آلودگی هوا و ترافیک تهران 

نقش بسیار بالایی را ایفا کند.
* ۳ مسیر پیشنهادی برای تراموا در تهران

وی در تشریح سه مســیر پیشنهادی برای احداث 
تراموا در تهران نیز گفت: در جلسه ای با حضور شهردار 
تهران و اعضای شــورای اسلامی شهر تهران مشاورین 
طرح تشریح کاملی از روند احداث این پروژه داشتند. بر 
اســاس مطالعات انجام شده و پیشنهادی که ارائه شده 
است به دلیل شــرایطی که خطوط دارند و امکانی که 
وجــود دارد و همچنین در نظر گرفتن میزان مســافر 
و نیــاز تردد و دلایل علمی و پژوهشــی مورد مطالعه 
مشاورین سه مسیر به صورت حدودی از دانشگاه علوم 
تحقیقات به خاوران، تهرانسر به پایانه شرق و از جنت 

آباد به لویزان پیشنهاد داده شده است.

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام کرد؛

ممنوعیت فروش دخانیات در فروشگاه های زنجیره ای

روز گذشــته به ۲۵۰۰ خانواده دارای سه فرزند و بیشتر 
در استان تهران زمین رایگان اهدا شد و آن طور که مدیرکل 
راه و شهرســازی استان اعلام کرده در مراحل بعدی نیز این 

واگذاری ها ادامه دارد.
روز گذشــته در قالب طرح نهضت ملی مســکن، دومین 
مرحله از واگذاری زمین رایگان به متقاضیان واجد شــرایط 
طرح جوانی جمعیت با حضور وزیر راه و شهرســازی برگزار 
شــد. در همین راســتا به ۲۰ هزار خانواده در سراسر کشور 
زمین رایگان تعلق گرفت. از این تعداد ۲۵۰۰ نفر از در استان 
تهران هســتند که زمین هایی با مساحت ۲۰۰ تا ۴۰۰ متر 
مربع به آنها واگذار شد. از فردا متقاضیان می توانند به ادارات 

راه و شهرسازی شهرستان مربوطه مراجعه کنند.
در مرحله اول تحت عنــوان پویش قربان تا غدیر اهدای 
زمین صورت گرفت که در اســتان تهــران واگذاری صورت 
نگرفــت. امروز در قالب پویش پیامبر رحمت )ص( اســتان 
تهران نیز حضور داشــت. طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی 
قرار است در فواصل دو تا سه ماهه اهدای زمین رایگان ادامه 

پیدا کند.
در همین راستا حسین جنتی ـ مدیرکل راه و شهرسازی 
استان تهران -  از آمادگی آن اداره کل برای پویش های بعدی 

خبر داد و بر تامین اراضی برای باقیمانده افراد تاکید کرد.
در استان تهران با توجه  به محدودیت هایی که وجود دارد  
تامین زمین به سختی انجام شد. اما از ابتدای امسال نزدیک 
بــه ۱۰ میلیون متر مربع با همکاری ســازمان ملی زمین و 

مسکن و در کمیسیون های مختلف و شورای عالی معماری و 
شهرسازی در سطح استان، تامین شده و در حال قطعه بندی 

است.
بنا بــه گفته مهرداد بذرپــاش ـ وزیر راه و شهرســازی 
- تاکنــون ۴۰۰ هزار قطعه زمین در شــهرها در قالب طرح 
نهضت ملی مسکن برای واحدهای یک طبقه و گروه ساخت 
به متقاضیان واگذار شــده که ۳۲ هــزار قطعه آن مربوط به 

طرح جوانی جمعیت است.
در راستای طرح حمایت از جوانی جمعیت، زمین رایگان 
برای خانوارهای دارای سه فرزند و بیشتر در نظر گرفته شده 
اســت. متقاضیان دارای سه فرزند و بیشتر که فرزند سوم و 
بیشــتر آنها از ۲۴ آبان ۱۴۰۰ به بعد متولد شده برای ثبت 
sa�  نام دریافت تســهیلات حوزه زمین و مسکن  به سامانه

man.mrud.ir مراجعه کنند. مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و 
شهرسازی اخیرا اعلام کرد که تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه 

زمین در سراسر کشور به مردم واگذار می شود.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه اجرای 
قانون هوای پاک به جلسات تخصصی نیاز دارد، گفت: سازمان 

محیط زیست با هرگونه قصور دستگاه ها برخورد می کند.
علی ســلاجقه روز گذشــته در کارگروه ملی آلودگی هوا با 
تاکید بر اینکه دیگر آلودگی هوا برای هیچکس شــوخی بردار 
نیســت، اظهار کرد: مردم به برگزاری جلســه و کارگروه راضی 

نمی شوند و از دستگاه ها انتظار عمل دارند.
وی با تاکید بر اینکه اگر دســتگاهی کاهش آلاینده ها را به 
عنوان وظیفه اصلی خود نبیند و برای دســتیابی به این هدف 
تلاش نکند، باید به مردم پاســخگو باشد، گفت: سوء عملکرد 
دســتگاه ها در جهت قانــون هوای پاک منجر بــه مرگ افراد 
می شود،  لذا ما به عنوان سازمان حفاظت محیط زیست در قبال 
وظیفه ای که در برابر مردم داریم به هیج وجه کوتاه نمی آییم و با 
هر کوتاهی برخورد می کنیم. سلاجقه ادامه داد: قصور دستگاه ها 
در اجرای تکالیف قانون هوای پاک برای ما مشهود است و این 
روند باید اصلاح شود تا این جلسه خروجی خوبی داشته باشد. 
وی تاکیــد کــرد: باید با همکاری در جهت حل مشــکلات به 
وظایف خود عمل کنیم و تکالیف خود را به خوبی انجام دهیم.

معاون رئیس جمهوری با بیان اینکه کشور با مشکلات جدی 
روبرو اســت، گفت: ما در معرض تغییر اقلیم هســتیم و پاییز 
امسال شــاید تنها تا حد کمی بارندگی مناسب تر از سال قبل 
داشته باشد اما برای زمستان وضعیت مناسبی به لحاظ بارندگی 

پیش بینی نمی شود.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: بسیاری از 

مناطق کشــور به طور کامل به چشــمه های گرد و غبار تبدیل 
شــده اند. در بســیاری از مناطق کارخانه ها غیرقابل شمارش 
هســتند که ریزگردها و آلودگی آن ها به ســمت تهران است و 

وضعیت بسیار نامناسبی را برای ما رقم می زنند.
وی افــزود: در برخورد با واحدهــای آلاینده برخی مواقع از 
دیدگاه نظارتی و گاهی نیز به صورت میدانی ورود می کنیم اما در 
تمام موارد می توان ادعا کرد که در کشور رویکرد ما مثبت است.

ســلاجقه با تاکید بر اســتفاده از خودروهــای برقی گفت: 
اســتفاده از خودرو برقــی نیز رویکردی مثبت اســت و توجه 
به آن نشــانگر این اســت که عملکرد جهادی در پیش گرفته 
شــده که می تواند کارساز باشد. وی با تاکید بر اینکه در زمینه 
کیفی سازی سوخت اقدامات مثبتی در حال انجام و عملکرد در 
جهت حفاظت از محیط زیست است، تصریح کرد: همه ما باید 
تلاش کنیم که حفاظت از محیط زیست در اولویت باشد. دیگر 
نباید به دنبال این باشــیم که هر دستگاه چه وظیفه ای و چند 

وظیفه دارد و این مورد دیگر قابل اهمیت نیست.

در قالب طرح جوانی جمعیت انجام می شود؛

واگذاری مجدد زمین رایگان به تهرانی ها در آینده
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

قصور دستگاه ها در اجرای تکالیف قانون هوای پاک مشهود است

احمد وحیدی در مراســم گرامیداشت روز آتش نشــان که با حضور آتش نشانان 
تهرانی در ورزشگاه ۱۲ هزار نفری آزادی برگزار شد، با تبریک این روز به آتش نشانان 
اظهارکرد: اگر صبر خانواده ها و همسران و فرزندان آتش نشانان نباشد آنها نمی توانند 

چنین کار بزرگی را انجام دهند.
وی با بیان اینکه ســازمان آتش نشــانی ســازمان منحصربه فردی است، گفت: 
رشادت ها، خدمت ها و ایثار و فداکاری ها در این مجموعه رقم می خورد و این ویژگی ها 
از آتش نشــانی یک سازمان برتر و استثنایی می سازد و بعد از رزمندگان دفاع مقدس 
که تمامیت ارزی کشور را حفظ می کنند و پس از مدافعان امنیت که امنیت کشور را 
تأمین می کنند، نوبت به آتش نشانان می رسد که تامین امنیت روانی و جسمی و مالی 

مردم را بر عهده دارند.
وحیدی با بیان اینکه از نزدیک شاهد امدادرسانی آتش نشانان و عبور آنها از خطرات 
بوده ام، گفت: این خدمات در ســازمان آتش نشانی منحصر به فرد است و باید متشکر 
باشیم. اگر مردم در کنار خانواده های خود آرامش دارند به این دلیل است که می دانند 
چشمانی بیدار و آماده هستند که این چشمان آتش نشانان است؛ لذا می طلبد تا آنجا 
که می توانیم در قدردانی از آنها گام برداریم و سخت بودن شغل آتش نشانی خواسته 

درستی است که باید محقق کنیم.
وزیر کشــور با بیان اینکــه نظم، انضباط و مجهز بودن به آخرین دســتاوردها از 
آتش نشانی یک سازمان دانش بنیان می سازد، تصریح کرد: این موضوع نیز یکی دیگر 

از ویژگی های سازمان آتش نشانی به شمار می رود.
وی ضمن ابراز امیدواری از رفع مشکل مسکن آتش نشانان با اقدام خلاقانه و کلنگ 
زنی ۴۵۰۰ واحد مسکونی، گفت: هزار واحد مسکونی نیز در دستور کار قرار گرفته و 

امیدواریم با این تمهیدات، مشکل مسکن خانواده های آتش نشان برطرف شود.

وزیر کشور:

سخت بودن شغل آتش نشانی خواسته 
درستی است که باید محقق شود

اعلام ۳ مسیر پیشنهادی برای تراموا در تهران؛

نقش تراموا در کاهش آلودگی هوا و ترافیک تهران چیست؟

خبر

خبر

۵ 



وزیــر نیرو بــا تاکید بــر اهمیت 
مدیریــت دانش و تجربه، جانشــین 
پروری و تربیت مدیران جوان در بدنه 
وزارت نیرو گفت: باید با اســتفاده از 
تجربیات مدیریت مصرف برق ســال 
جاری و ســال گذشته برای مدیریت 
مصرف برق ســال آینده و پیگیری 
برنامه ریزی  تولیــد  ظرفیت  افزایش 

کنیم.
علی اکبــر محرابیان در همایش 
سراســری مدیران ارشد وزارت نیرو 
با بیان اینکه دو ســال از عمر دولت 
مردمی سیزدهم می گذرد و فرصت 
خوبــی برای مرور عملکــرد وزارت 
نیرو در ایــن بازه زمانی دو ســاله 
اســت، اظهار کرد: بررسی ها نشان 
می دهــد در این دو ســال مدیران 
و کارشناســان و کارگران فعال در 
صنعــت آب و برق کشــور در کنار 
یکدیگــر نقش برجســته و پررنگی 
به مــردم عزیز  در خدمت رســانی 

کشورمان ایفا کردند.
وی ادامه داد: در زمانی که برنامه 
رای اعتمــاد را برای مجلــس ارائه 
می کردیم، بســیاری عقیده داشتند 
که این برنامه در شرایط حاضر دست 
نیافتنی است، اما در پایان دو سال از 
عمر دولت سیزدهم بررسی ها نشان 
می دهد که در بسیاری از بخش ها از 
برنامه ارائه شــده جلوتر هستیم و در 

برخی نیز متناسب با برنامه در حال 
حرکت هستیم.

وی بــا تاکیــد بــر اهمیت نقش 
رســانه در اطلاع رســانی صحیح و 
دقیق برنامه ها و گزارش عملکردهای 
صنعت آب و بــرق اضافه کرد: مردم 
همان طور که به آب و برق پایدار برای 
تامین نیازهای خــود در بخش های 
مختلف نیاز دارند، به اطلاع رســانی 
دقیق و صحیــح در مورد عملکردها 
و برنامه هــا نیاز دارنــد که هم باعث 
همراهی بیشتر آن ها با صنعت آب و 
برق خواهد شد و هم به افزایش امید 
و سرمایه اجتماعی وزارت نیرو کمک 

می کند.
محرابیان با اشــاره بــه ضرورت 
تعامل و همراهی مســتمر و مطلوب 
شرکت های تابعه وزارت نیرو با سایر 
نهادهای اجرایی، نظارتی و قانون گذار 
بیان کرد: با شکل گیری تعامل خوب 
میان شرکت های زیرمجموعه وزارت 
نیرو با ســایر نهادها می توانیم شاهد 
حل و فصل بســیاری از مشکلات و 
سوء تفاهم ها باشــیم و زمینه برای 
پیشــبرد ســریعتر برنامه ها محقق 

می شود.
وی در بخش دیگری از ســخنان 
خود به مســئله افزایش بهره وری و 
ضرورت توجه به آن اشاره کرد و افزود: 
بهره وری پرچم دار جبران بسیاری از 

نارسایی ها و کاستی ها در بخش های 
مختلف است و از این مسیر می توان 
با کم ترین هزینه و ســرمایه گذاری 
بیشترین ارزش آفرینی را ایجاد کرد 
که نتیجــه آن صرفه جویی در منابع 
ملی در عیــن افزایش میزان تولید و 

خدمات رسانی است.
وزیر نیرو در همین رابطه تصریح 
کرد: وزارت نیرو در دو ســال گذشته 
از طریق افزایش بهره وری بسیاری از 
مشــکلات و کمبودها را مرتفع کرده 
است، اما همچنان در این حوزه جای 
کار فراوانی وجود دارد که لازم است 
مدیران ارشد وزراتخانه به این موضوع 

توجه کافی را داشته باشند.
طبــق اعــلام وزارت نیــرو، او با 
اشــاره به ضرورت توجــه به موضوع 
جوانگرایی و تربیت مدیران جوان در 
وزارت نیرو افــزود: مدیران وزارتخانه 
باید به موضوع جوانگرایی توجه ویژه 
داشته باشند و در حوزه ای که فعالیت 
می کنند نســبت بــه تربیت مدیران 

جوان اقدام کنند.
وی همچنین با اشاره به ضرورت 
توجه به مصوبات ســفرهای استانی 
افزود: مصوبات ســفرهای استانی در 
واقــع برنامه و پروژه هایی اســت که 
پیش از انجام سفر از درون مطالعات 
و کار کارشناسی دقیق استخراج شده 
است و جدا از این مسئله این مصوبات 

تعهداتی است که بر عهده وزارتخانه 
است و مردم از ما در این رابطه انتظار 
دارند، لذا باید در اولویت اقدامات قرار 
بگیرنــد تا در موعد مقــرر اجرایی و 

نهایی شوند.
محرابیــان در بخــش دیگری از 
ســخنان خود به موضــوع مدیریت 
مصــرف بــرق در دولت ســیزدهم 

پرداخــت و گفت: پس از عبور از اوج 
بار مصرف برق فصل تابســتان لازم 
اســت تا ضمن شناســایی و جبران 
نقاط ضعف آماده اوج بار مصرف سال 

آینده شویم.
او همچنیــن در بخــش پایانــی 
ســخنان خود به موضــوع مدیریت 
توامان آب و برق اشــاره کرد و ادامه 

داد: مدیریــت تعاملی و توامان آب و 
برق که یکی از دستورکارهای جدی 
وزارت نیرو در دولت سیزدهم است، 
می تواند باعث شود تا این دو صنعت 
از ظرفیت هــای یکدیگــر حداکثــر 
اســتفاده را ببرند که در مجموع به 
افزایش کارآمدی و خدمات رســانی 

منجر خواهد شد.

 آب دریای عمان
 به کمک احیای زاینده رود می رود

انتقال آب از دریای عمان بخشــی از طرح احیای زاینده رود اســت که با اجرای 
مرحله نخست، برداشت آب از زاینده رود توسط صنایع قطع خواهد شد و در مرحله 
دوم علاوه بر آب صنایع، مازاد آب در بخش آشــامیدنی، کشاورزی و حقابه محیط 

زیست صرف می شود.
در راســتای اجرای این طرح، در مرحله نخست انتقال آب سالیانه ۷۰ میلیون 
مترمکعــب و در مرحله دوم ۴۰۰ میلیون مترمکعب آب از دریای عمان به اصفهان 
انتقال داده می شود. هزینه اجرای مرحله نخست این طرح ۲۵.۵ هزار میلیارد تومان 
و مرحلــه دوم ۱۱۳ هزار میلیارد تومان اعلام شــده و تمامی هزینه اجرای این دو 

مرحله را صنایع بزرگ استان اصفهان تامین خواهند کرد.
عملیات اجرایی مرحله نخست این پروژه مهر سال ۱۴۰۱ آغاز شد که در دولت 
سیزدهم و هم اینک در ۲۴ نقطه فعال با حضور ۱۴ پیمانکار در حال تکمیل است، 
طول مسیر طرح انتقال آب از دریای عمان به اصفهان ۹۸۰ کیلومتر بوده و تاکنون 
آزادسازی ۵۲۰ کیلومتر از مسیر آن انجام و ۴۲۰ کیلومتر حفاری و ۲۱۴ کیلومتر 

آن نیز لوله گذاری شده است.
اجرای این طرح فقط با هدف تامین آب برای صنایع موجود در استان خواهد 
بود و طرح توســعه واحدهای صنعتی آب بر در دســتور کار نیســت. آنطور که 
علی اکبــر محرابیان، وزیر نیرو اعلام کرده حجــم آب انتقالی از دریای عمان به 
استان اصفهان پس از تکمیل پروژه در حال اجرا ۴۰۰ میلیون مترمکعب در سال 
اســت.  عمده مصرف این آب در بخش صنعت خواهد بود و بخشی نیز برای آب 
آشامیدنی این خطه پیش بینی شده است و در کشاورزی پربازده هم می توان از 

آن استفاده کرد.
به گفته وی، اگر در مقام مقایسه برآییم، این میزان آب معادل حدود ۷۰ درصد 
از آب آشامیدنی یا بخش قابل توجهی از آب بخش کشاورزی استان اصفهان است. 
با اجرای این پروژه، منابع آب سطحی و زیرزمینی استان اصفهان بیشتر می تواند در 
بخش کشاورزی مورد استفاده قرار گیرد و بدین ترتیب گشایشی در منابع و مصارف 

منطقه رقم می خورد.
با اجرای این طرح آب روســتاها و شهرهای مسیر در استان تامین خواهد شد 
و در اجرای انتقال از دریای عمان، آب در مبدا شــیرین و ســپس به استان منتقل 

خواهد شد.
آنطور که اعلام شــده پنج ابرپروژه انتقال آب دریا برای تامین آب مورد نیاز در 
کشــور فعال است، این پروژه های بزرگ بخشی از نیازهای آبی مناطقی از کشور را 

تامین خواهد کرد و توسعه این ابرپروژه ها با کمک صنایع انجام می شود.

مطابــق برنامه ریــزی در ســال ۱۴۰۲، افتتاح ۶۷ 
طــرح کلان و نیمه تمام بــه ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار 
همچنیــن آغاز عملیات اجرایی ۱۵ طرح کلان جدید با 
ســرمایه گذاری ۱۴.۳ میلیارد دلار در دستور کار وزارت 
نفت بوده که تاکنون ۷ میلیارد دلار پروژه به بهره برداری 

رسیده، افتتاح شده یا آماده افتتاح است.
از ابتدای استقرار دولت سیزدهم، رشد سرمایه گذاری 
در نفــت و تکمیل طرح های نیمه تمــام در بخش های 
چهارگانه وزارت نفت )نفت، گاز، پتروشیمی و پالایش( 
جزو اولویت های اصلی این وزارتخانه قرار گرفت، تاجایی 
که در ســال ۱۴۰۱، بالــغ بر ۱۲ میلیــارد دلار طرح 

نیمه تمام به بهره برداری رسید.
در حــال حاضر افتتاح ۶۷ طرح کلان و نیمه تمام به 
ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار همچنین آغاز عملیات اجرایی 
۱۵ طــرح کلان جدید با ســرمایه گذاری ۱۴.۳ میلیارد 
دلار نیز در دســتور کار وزارت نفت است که با مجموعه 
این اقدام ها در زمینه ســرمایه گذاری، تکمیل طرح های 
نیمه تمــام و در نتیجه افزایش تولید و صادرات، رشــد 
اقتصادی گروه نفت در دو ســال گذشــته پیشتاز همه 

گروه های اقتصادی بوده است.
مطابق گزارش بانک مرکزی، گروه نفت با ثبت رشد 
اقتصادی ۱۶.۴ درصد به روایــت بانک مرکزی و ۱۹.۸ 
درصدی به روایت مرکز آمار، برای دومین ســال پیاپی 
بالاترین رشد اقتصادی را میان همه گروه های اقتصادی 
کسب کرده است و در اوپک هم توانستیم به جایگاه سوم 

تولید نفت بازگردیم.
بخــش قابل توجهی از این افزایــش تولید و تکمیل 
طرح های نیمه تمام که به آن اشاره شد، در زمینه ارتقای 
ظرفیت پالایشی و کیفی سازی فرآورده های نفتی بوده، 
توسعه ظرفیت پالایش و پتروپالایش نفت خام و میعانات 
گازی کشــور قریب به ۳.۲ میلیون بشکه در روز است و 
نفت و میعانات گازی تولیدی خود را به صورت نفت خام 

صادر می کنیم.
این خام فروشــی افزون بر اینکه ما را از ایجاد ارزش 
افزوده بی نصیب می کند، در سال های اخیر پاشنه آشیل 
و ســبب آســیب پذیری در حوزه تحریم ها شده است. 
افزون بر این ها با توجه به شدت مصرف انرژی در کشور، 
به منظور تأمین امنیت انرژی کشور و پوشش کامل نیاز 
داخلی به فرآورده های نفتی، احداث پالایشگاه های جدید 

ضرورتی انکارناپذیر است.
*۸ طرح پالایشی و پتروپالایشی در حال اجرا

امــا در چارچــوب قانون حمایت از توســعه صنایع 
پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی با اســتفاده از 
سرمایه گذاری مردمی، هشت طرح پالایش و پتروپالایش 
میعانات گازی و نفت خام با ظرفیت ۱۴۶۰ هزار بشکه در 
روز و سرمایه گذاری ۲۸.۶ میلیارد دلار در دست پیگیری 

و اجراست.
همچنین طبق ماده ۵۹ قانون اصلاح الگوی مصرف 
انرژی، افزایــش کیفیت فرآورده هــای نفتی و کاهش 
ترکیبات گوگردی به صورت جدی در دستور کار وزارت 

نفت در دولت ســیزدهم بوده و در این راســتا ۱۱ طرح 
بهینه سازی و ارتقای کمّی و کیفی فرآورده های تولیدی 
پالایشــگاه های موجود ذیل قانون حمایت از توســعه 
صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی با مجموع 

سرمایه گذاری ۶.۷ میلیارد دلار در حال اجراست.
جواد اوجی، وزیر نفت نیز در همین راستا از امضای 
مشــارکت نامه و تأمین مالی ســاخت پتروپالایشــگاه 
شهید سلیمانی و پالایشــگاه مروارید مکران درمجموع 
با ظرفیت ۶۰۰ هزار بشــکه در روز نفت خام ســنگین 
و ســرمایه گذاری بیش از ۱۸ میلیــارد دلار با بانک ها و 
هلدینگ های بــزرگ داخلی خبر داده و گفته اســت: 
فعال سازی پالایش فراســرزمینی به ظرفیت ۱۴۰ هزار 
بشکه در روز با کشور ونزوئلا و مذاکره و امضای قرارداد 
با دیگر کشــورهای همسو با هدف توسعه صادرات نفت 
خام و میعانات کشــور و تکمیل زنجیره ارزش نیز انجام 

شده است.

عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران اعلام کرد: احداث ۱۲۲۰ مگاوات نیروگاه 
خورشیدی نیازمند ۷۵۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری در کشور است که نقش مهم 

تامین مالی در پیشبرد و اجرایی شدن این پروژه ها را نشان می دهد.
علیرضا افسر  در نشســتی خبری با بیان اینکه به دنبال مناقصات صورت گرفته 
قبلــی برای احداث ۴۰۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی در چارچوب ماده ۱۲ قانون 
رفع موانع تولید، شهریورماه امسال مراسم امضای ۱۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی 
در محل ســاتبا برگزار شــد، اظهار کرد: ۱۲۲۰ مگاوات آن مربوط به اعضای انجمن 

انرژی های تجدیدپذیر ایران است.
وی درباره تحقق این قرارداد گفت: مسائل مختلف از جمله کمبود منابع مالی در 
کشور، محدودیت های بانک ها در زمینه اعطای تسهیلات، نیاز به ارائه وثایق سنگین 
خــارج از طرح برای دریافت وام، تاخیرات به وجود آمده در پرداخت های وزارت نیرو 
در پروژه های مشــابه قبلی، ارزبری پروژه ها و مشکلات مربوط به فرآیند تخصیص و 

تامین ارز، تامین منابع مالی پروژه را با دشواری هایی مواجه ساخته است، لذا اجرای 
این پروژه ها علاوه بر روش های قبلی مانند استفاده از منابع صندوق توسعه ملی، نیاز 

به رویکردها و روش های جدیدی دارد.
بــه گفته وی، صدور ضمانت نامه پرداخت برای پروژه ها بر اســاس مصوبه هیات 
وزیران به منظور اطمینان دادن به ســرمایه گــذاران و تامین کنندگان مالی جهت 
پرداخت به موقع تعهدات قراردادی دولت، پذیرش طرح و قرارداد خرید تضمینی به 
عنوان وثایق قابل قبول، اختصاص بخشی از منابع ارزی نزد بانک مرکزی برای تامین 
ارز مورد نیاز این پروژه ها، صدور ضمانت نامه های دولتی به منظور تامین مالی خارجی 
و پیش فروش سوخت صرفه جویی شده پروژه ها در قالب اوراق آتی از جمله مهم ترین 
راه کارها برای اجرایی شدن این پروژه هاست. همچنین کمیل محمدی، عضو انجمن 
انرژی های تجدیدپذیر ایران با تاکید بر مشــکلات تامین مالی پروژه ها گفت: به دلیل 
کمبود نقدینگی دولت، پرداخت صورت وضعیت های سرمایه گذاران معمولا با تاخیر 
مواجه می شــود و لذا باید از مدل های تهاتری اســتفاده شود. به گفته وی، از جمله 
این روش ها، تخصیص گاز صرفه جویی شــده در این پروژه ها به ســرمایه گذاران با 
مجوز فروش به صنایع انرژی بر است. محمدی مشکل دیگر از دیدگاه خود را کمبود 
زیرساخت ها و موارد لجستیکی برای اجرای ۴۰۰۰ مگاوات پروژه در کشور دانست و 
بیــان کرد: میزان تولید تجهیزات مورد نیاز در این پروژه ها و نیز تعداد پیمانکاران و 
نیروی متخصص برای اجرای این میزان پروژه ظرف دو سال وجود ندارد که نیاز است 
در این زمینه تمهیداتی اندیشــیده شود. وی در ادامه تاکید کرد: تعریف فرمول های 
مالی مناسب و تامین نقدینگی پروژه ها از طریق فاینانس و خط اعتباری ایران و چین 
امری بســیار حیاتی اســت؛ در غیر این صورت منابع مالی محدود موجود در کشور 
تکافوی منابع مورد نیاز این پروژه ها را نمی دهد. حتی در صورت تامین منابع ریالی 

این پروژه ها، تخصیص و تامین ارز تبدیل به نقطه بحرانی پروژه ها می شود.

طرح های نیمه تمام وزارت نفت تا کجا پیش رفت؟

خودروهای برقی کم کم راه خود را به 
جریان اصلی باز می کنند. به ویژه، برخی 
کشورها در پذیرش خودروهای الکتریکی 
پیشرو هستند و این به دلیل ترکیبی از 
عوامل از جمله ابتــکارات دولتی، رقابت 

سالم و بهبود فناوری است.
نــروژ از نظــر پذیــرش خودروهای 
الکتریکی پیشــتاز جهان است. در سال 
۲۰۱۹، سهم چشمگیر ۴۶.۱ درصدی از 
فروش خودروهای جدید را داشت که آن 
را به یک شاهکار تبدیل کرد. دولت نروژ 
سیاست هایی مانند معافیت های مالیاتی 
و کمک  برای تشویق خریداران به سوی 

خودروهای برقی را اجرا کرده است. 
چین یکی از کشــورهای برتر از نظر 
تولیــد و فروش خودروهای برقی اســت 
که ۳.۸ میلیون خــودروی الکتریکی در 
سال ۲۰۱۹ تولید کردند که ۵۸.۵ درصد 
از کل تولید جهانی را به خود اختصاص 
داد. این کشــور مشــوق های مختلفی از 
یارانه هــای مالی تا اعتبــارات مالیاتی را 
از پذیــرش خودروهای  برای حمایــت 
الکتریکــی ارائه می دهــد و بیش از ۲.۲ 
میلیون خودروی الکتریکی در جاده ها تا 

سال ۲۰۱۹ در چین وجود داشت.
یکــی دیگر از عوامــل کلیدی که در 
ظهور وســایل نقلیه الکتریکــی در نروژ 
نقش داشــته، جغرافیای آنهاســت. این 
کشور نیروی برق آبی فراوانی دارد که یک 
منبع انرژی پاک و تجدیدپذیر است. نروژ 
همچنین با بیش از ۱۱ هزار ایستگاه شارژ 
عمومی در سراسر کشور، سرمایه گذاری 
زیادی در ســاخت زیرساخت های شارژ 

انجام داده است.
تسلط نروژ در وسایل نقلیه الکتریکی 
را می توان به پذیــرش اولیه خودروهای 
الکتریکــی نیــز نســبت داد. علاقه این 
کشــور به وســایل نقلیــه الکتریکی در 
اوایل دهه ۱۹۹۰ شــروع شد، زمانی که 
اولیــن خودروهای الکتریکــی وارد نروژ 
شدند. بر اســاس آمارهای اخیر، در حال 
حاضر بیش از ۴۰۰ هزار خودروی برقی 
در نروژ ثبت شده است. قابل توجه است 
که پذیرش خودروهای الکتریکی در نروژ 
از خودروهای بنزینی و دیزلی در ســال 

۲۰۲۰ پیشی گرفت.
اما مزایای داشتن خودروی الکتریکی 
در نروژ چیســت؟ رانندگان وسایل نقلیه 

الکتریکی از شارژ رایگان در ایستگاه های 
اســتفاده می کننــد.  شــارژ عمومــی 
خودروهــای معمولــی بــا مالیات های 
ســنگین و عوارض بالاتر مواجه هستند. 
رانندگان وسایل نقلیه الکتریکی می توانند 
از خطــوط اتوبوس اســتفاده کنند و در 
برخــی مناطق به صــورت رایگان پارک 
کننــد. خودروهای برقی از مالیات خرید 

و مالکیت سالانه معاف هستند.
البتــه این کشــور چالش هایی را نیز 

دارد؛ بزرگترین چالشــی کــه دارندگان 
خودروهــای الکتریکــی در نــروژ با آن 
روبرو هســتند، نبود زیرساخت شارژ در 
برخی مناطق دورافتاده این کشور است. 
رانندگان وســایل نقلیــه الکتریکی باید 
برای ســفرهای خود از قبل برنامه ریزی 
کنند تا مطمئن شــوند که شــارژ کافی 
دارند. خودروهای برقی معمولاً گرانتر از 
همتایان بنزینی و دیزلی خود هســتند. 
برنامه های نروژ برای آینده وسایل نقلیه 

الکتریکی این است که قصد دارد تا سال 
۲۰۲۵ تمام فــروش را خودروهای برقی 

جدید شامل شود.
البته هلند برقی ترین کشور اروپا برای 
خودروها اســت زیرا ســرمایه گذاری در 
زیرساخت ها یکی از عوامل کلیدی است 
که به موفقیت هلند کمک کرده است که 
شامل اجرای نقاط شارژ بیشتر در سراسر 
کشور و همچنین مشوق های مالیاتی و 
یارانه هایی است که داشتن یک خودروی 
الکتریکی را مقــرون به صرفه تر می کند. 
در حــال حاضر بیــش از ۵۰ هزار نقطه 
شارژ عمومی در هلند وجود دارد. دولت 
همچنین مشوق های مالیاتی و یارانه هایی 
را برای دارنــدگان خودروهای برقی ارائه 
می کند که می تواند هزاران یورو برای آنها 

در عمر خودرو ذخیره کند.
هلند همچنیــن بــا تولیدکنندگان 
خودرو و شــرکت های انرژی برای ایجاد 
خود  برقی  خودروهای  زیرســاخت های 
مشارکت های قوی ایجاد کرده است. این 
همکاری امکان نصب نقاط شارژ بیشتری 
را فراهم و به ایجاد تجربه یکپارچه تر برای 
دارنــدگان خودروهای برقی کمک کرده 

است. خودروســازان مانند تسلا، بی ام و 
و نیسان ایســتگاه های شارژ سریع را در 
سراسر این کشور نصب کرده اند که شارژ 
یک خــودروی الکتریکی را تنها در چند 

ساعت ممکن می سازد.
دولت هلند حامی جدی خودروهای 
الکتریکی بوده و سیاست ها و ابتکاراتی را 
ایجاد کرده است که مالکیت و استفاده از 
وسایل نقلیه الکتریکی را برای شهروندان 
آسان تر می کند. این امر به ایجاد فرهنگ 
حمل ونقل پایدار در کشــور کمک کرده 
اســت. دولت هدف گذاری کرده است که 
۹ میلیون خودروی برقی تا سال ۲۰۳۰ 
در جاده ها عرضه شود. هلند یک منطقه 
کم آلایندگی را در آمســتردام اجرا کرده 
است که  وســایل نقلیه آلاینده از جمله 
خودروهای دیزلی با بیش از ۱۵ سال عمر 

را ممنوع می کند.
در  الکتریکی  خودروهــای  مزایــای 
هلند این اســت که  کاهش آلودگی هوا 
در شــهرهای بزرگ مانند آمســتردام و 
روتردام را به دنبال داشته است. همچنین 
انتشــار گازهای گلخانه ای  بخش حمل 
ونقل را کاهش داده اســت و در تقویت 

اقتصاد هلند موثر بوده است زیرا پذیرش 
خودروهای الکتریکی مشاغل جدیدی در 

بخش های تولید و انرژی ایجاد می کند.
افزایش  برخــی عوامل منجــر بــه 
خودروهای الکتریکی در اســترالیا شده 
است که شــامل مشوق های دولتی برای 
خرید خودروهای برقی بوده است. اغلب 
استرالیایی ها نسبت به محیط زیست آگاه 
هســتند و به دنبال راهکار برای کاهش 
ردپای کربن هســتند و وســایل نقلیه 
الکتریکی جایگزین مناسب برای افرادی 
است که می خواهند برای محیط زیست 
گام بردارند. در دســترس بودن ایستگاه 
 های شارژ نیز از نکات مهم در این زمینه 

است.
حمل ونقــل پایدار راه آینده اســت 
و خودروهــای برقی پیشــرو هســتند. 
افزایش سریع وسایل نقلیه الکتریکی در 
استرالیا نشانه روشنی از تغییر ترجیحات 
استرالیایی هاست. همانطور که ما به سمت 
آینده ای سبزتر و پایدارتر پیش می رویم، 
خودروهای الکتریکــی نقش کلیدی در 
کاهش ردپای کربن و ایجاد تاثیر مثبت 
بــر محیط زیســت ما خواهند داشــت. 

انقلاب خودروهای الکتریکی جهان را در 
برگرفته اســت و چین در خط مقدم این 
تغییر قرار داشــته است. عوامل متعددی 
وجود دارد که باعث رشد بازار خودروهای 
الکتریکی در چین می شود که برخی از 
عوامل کلیدی شامل حمایت دولت چین، 
افزایش سطح آلودگی، شرکت های نوآور 
داخلی و  افزایــش آگاهی مصرف کننده 
اســت. چین با بیش از ۳ میلیون فروش 
در سال ۲۰۲۰ بزرگترین بازار خودروهای 
الکتریکی جهان است. دولت چین در نظر 
دارد ۲۵ درصــد از کل فروش خودرو را 
تا سال ۲۰۲۵ خودروهای برقی تشکیل 
دهــد.  بی وای دی، یکــی از بزرگترین 
تولیدکننــدگان خودروهــای الکتریکی 
در چیــن، بیش از ۱۴۰ هــزار خودروی 
الکتریکی را در سال ۲۰۲۰ فروخت و آن 
را به تولیدکننده خودروهای برقی پیشرو 
در جهــان تبدیل کرد. چیــن در تولید 
اتوبوس برقی پیشــرو بوده است. بیش از 
۴۰۰ هزار اتوبوس برقی در سال ۲۰۱۹، 
در جاده های چین وجود داشــت که ۹۹ 
درصد از کل نــاوگان اتوبوس های برقی 

جهان را تشکیل می داد.

کشورهای پیشرو در خودروهای برقی کدامند؟

در روزهای ابتدایی شروع سال آبی جدید؛  ۴۳ درصد مخازن سدهای کشور پر هستند
آمار بهره برداری از سدهای مخزنی کشور در روزهای ابتدای سال آبی جدید نشانگر پرشدگی ۴۳ درصد مخازن سدهای کشور است. در حال حاضر میزان ورودی آب به سدهای کشور تا هشتم مهرماه معادل ۰.۲۵ میلیارد  
مترمکعب بوده که این عدد در مقایسه با سال گذشته که عددی معادل ۰.۲۲ میلیارد مترمکعب بوده ۱۴ درصد افزایش داشته است، همچنین میزان خروجی از مخازن سدهای کشور در این تاریخ معادل ۰.۶۴ میلیارد مترمکعب 
ثبت شده که این عدد در قیاس با سال گذشته که عددی معادل ۰.۵۹ میلیارد مترمکعب بوده بیانگر افزایش ۸ درصدی است. در شرایط کنونی حجم آب موجود در مخازن ۲۱ میلیارد و ۳۱۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که 
نسبت به سال گذشته که عددی معادل ۱۸ میلیارد و ۷۷۰ میلیون مترمکعب بوده، ۱۴ درصد افزایش داشته و درصد پرشدگی مخازن سدهای کشور به عدد ۴۳ درصد رسیده است. وضعیت سدهای مهم )شرب  - کشاورزی( 
بیانگر این اســت که در ۱۸ ســد، درصد پرشــدگی بیش از ۵۰ درصد اســت؛ به طوری که سد زنجیره کارون ۶۵ درصد و سد دز ۵۲ درصد و سد چره و مارون  استان خوزستان به ترتیب ۵۶ و ۵۱ درصد آب دارند همچنین 
میزان آب در سد گلپایگان و کوچری ۵۶ درصد است. سد جگین استان هرمزگان ۹۶ درصد پر است. سد تالوار استان زنجان ۹۰ درصد، سد بیجار استان گیلان ۵۸ درصد، سد رودبار  استان لرستان ۱۰۰ درصد، سد سلمان 
فارسی استان فارس ۵۹ درصد پرهستند. همچنین در استان سیستان و بلوچستان سد پیشین ۸۹ درصد و سد ریزدان ۷۷ درصد و سد خیرآباد ۵۵ درصد و سد ماشکید اولیا استان سیستان و بلوچستان ۵۸ درصد پر هستند. 
همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۰.۳ میلی متر بوده که این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره مشابه درازمدت یک میلی متر ۶۷ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته که عددی معادل 

۰.۸ میلی متر بوده ۵۷ درصد کاهش را نشان می دهد.

وزیر نیرو مطرح کرد؛

ضرورت برنامه ریزی برای مدیریت مصرف برق سال آینده 

عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران تاکید کرد؛

نقش مهم تامین مالی در احداث ۱۲۲۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی

خبر

خبر
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همه مشترکان در برابر حوادث ناشی از گاز بیمه شدند
بر اساس قرارداد جدید شرکت ملی گاز ایران با یکی از شرکت های بیمه و در ادامه طرح بیمه مشترکان گاز طبیعی، همه مشترکان خانگی - تجاری در کشور، در برابر حوادث ناشی از گاز بیمه شدند. مسلم رحمانی، 
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران با اعلام این خبر، اظهار کرد: با توجه به مندرجات این قرارداد، حق بیمه به ازای هر واحد مسکونی مشترکان شهری، ماهیانه ۳۰۰۰ ریال و هر واحد مسکونی مشترکان 
روستایی ماهیانه ۱۵۰۰ ریال بر مبنای قانون بودجه اعلام شده که این مبلغ از طریق قبوض گاز مشترکان محاسبه می شود. وی ادامه داد: بر این اساس، هر واحد مشترک تجاری شهری نیز ماهیانه ۲۰۰ هزار ریال و هر 
واحد مشترک تجاری روستایی هم، ماهیانه ۱۰۰ هزار  ریال محاسبه می شود. مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران افزود: بر این اساس، پرداخت غرامت فوت برای هر نفر در هر حادثه )مشترکان خانگی 
و تجاری اعم از شــهری و روســتایی(، یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال و پرداخت غرامت نقص عضو و از کارافتادگی دائم و جبران هزینه های پزشــکی برای هر نفر در هر حادثه )مشترکان خانگی و تجاری اعم از شهری و 
روستایی( حداکثر تا مبلغ ۴ میلیارد ریال است. رحمانی گفت: این شرکت بیمه، پس از اعلام حادثه و بررسی کارشناسی، اقدام به پرداخت هزینه های مربوطه می کند که در خسارت های فوت، مبلغ غرامت در وجه وراث 
قانونی متوفی بر اساس برگه انحصار وراثت پرداخت خواهد شد؛ همچنین در خسارت های پزشکی و نقص عضو، مبلغ غرامت در وجه مصدوم یا سرپرست قانونی وی بر اساس اسناد و مدارک مثبته پرداخت خواهد شد.
وی در پایان، از هموطنان درخواست کرد تا با صرفه جویی در مصرف و رعایت همه جانبه مسایل ایمنی، ضمن صیانت از این ثروت عظیم خدادادی، از جان و مال خود نیز مراقبت کنند.

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

مشخص شود چرا شرکت نفت بدهی اش به بانک ها را پرداخت نمی کند
رئیس مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به اهمیت موضوع پرداخت بدهی 
شــرکت های دولتی به بانک ها گفت: از 
۷۰۰ همت بدهی شرکت های دولتی به 
بانک ها ۵۰۰ همت آن متعلق به شرکت 
نفت است باید مشخص شود که چرا در 
طول سال های قبل شــرکت نفت این 

بدهی را پرداخت نکرده است.
در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم 
توســعه بندی از این لایحــه مربوط به 
پرداخت بدهی دولــت به بانک ها مورد 
بررســی قرار گرفت. در جریان بررسی 
این بند نجفی خواه نماینده دولت اظهار 
کرد: این موضوع مغایر اصل ۷۵ بوده و 
به شدت تورم زا است. این میزان بدهی 
حــدود ۷۰۰ همت اســت یعنی دولت 
باید در بودجه ســال آینده ۷۰۰ همت 
واگــذاری دارایی مالــی را زیاد کند که 
۱۷۸ همت است یعنی باید دولت حدود 
۹۰۰ همت پرداخت بدهی داشته باشد.

وی اضافه کرد: این بند بدان معناست 
که دولت باید بدهی ۴۰ ســال گذشته 
ظرف برنامه هفتم توسعه پرداخت کند 
که تورم زا هم خواهد بود اضافه برداشت 
بانک مرکزی باعــث افزایش پایه پولی 

می شود.
محمدحسین حســین زاده بحرینی 

عضو کمیســیون تلفیق در دفاع از این 
بند اظهار کرد: ما در سیاست های کلی 
مامور بــه چاره جویی برای چند ناترازی 
در اقتصاد شــدیم؛ یکــی از مهم ترین 
ناترازی ها به نظام بانکــی بر می گردد. 
مهم ترین علت هم این اســت که دولت 
و شرکت های دولتی از بانک ها تسهیلات 
گرفتنــد؛ همان تســهیلاتی که باید به 
کارآفرین و کشــاورز داده می شد. دولت 
ایــن تســهیلات را دریافت کــرده اما 
پرداخــت نمی کند نتیجه هــم ناترازی 

بانک ها است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی 
توضیح داد: رقم حسابررسی شده حدود 
۱۳۶ همت اســت که برای شرکت های 
دولتی رقم دقیق آن را نداریم نمایندگان 
دولت آن را به میزان حدود ۵۰۰ تا ۷۰۰ 
همت عنوان می کننــد. دولت بدهی و 
ســود را پرداخت نکرده و از مال سپرده 
گذاری شده ســود دریافت می کند. در 
چنین شــرایطی بانک با ناترازی مواجه 
شده اســت ما برای این مساله تدابیری 
داریم همچون این که بدهی دولت تبدیل 
به ســود شود یعنی ســود را شناسایی 
کرده تا دولت بتواند از طریق آن بدهی 
را بپــردازد. این بند بار مالی ندارد چون 
دولــت باید این ســود را بدهــد که از 

پرداخت آن هم امتناع می کند.
بحرینی با بیان این که این بند مشکل 
ناترازی بانک ها را حل می کند اظهار کرد 
که با این بند دولت و شرکت های دولتی 
متعهد شــده که منابع مالی خود را در 

انحصار نگیرند.
بعد از این اظهارات محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: 
برای این که بحث را ســاده سازی کنم 
این توضیحات را براســاس آنچه بخش 
دولتی و سازمان حسابررسی تایید کرده 
حدود ۱۴۰ همت دیون به بانک ها دارند 
که ما می خواهیــم این دیون به صورت 
اوراق داده شده و تسویه حساب صورت 
گیرد؛ در این بین اظهارات آقای بحرینی 
مبنی بر این که باید شرکت های دولتی 
همچون مابقی بدهکاران بانکی تســویه 
حساب کنند هم درست است؛ چون به 
تعبیری برخی از بانک ها بدشان نمی آید 
باشند  که شــرکت های دولتی بدهکار 
مخصوصا اگر این شــرکت های دولتی، 

شرکت نفت باشد.
وی اضافــه کــرد: از ۷۰۰ همــت 
بدهی شــرکت های دولتی حدود ۵۰۰ 
همت متعلق به شــرکت نفت است. به 
نظر نمی رســد که شــرکت نفت از سر 
نداشتن پول تســویه حساب نمی کند 

بلکه ایــن موضوع علت دیگری دارد که 
خوب است دوســتان دولت در این باره 
توضیح دهند تا مجلس شورای اسلامی 
تصمیم درستی بگیرد. چند سال است 

که شرکت نفت بدهی دارد.
نجفی خواه نماینده دولت در پاســخ 
به ســوال قالیباف تصریح کرد: ما هم با 
پرداخت بدهی شــرکت نفت موافقیم؛ 
این که شــرکت  نفت بدهــی را تاکنون 
پرداخت نکرده به خاطر استمهالی است 
که هر ســال مجلس شورای اسلامی در 
قانون بودجه به شــرکت نفت می دهد. 
در ایــن بند در ظاهــر بدهی پرداخت 
می شــود اما در باطن اوراق صادر شده 
و بازپرداخت ســود اصل آن را تضمین 
می کند و بعــد اوراق وثیقه گذار از بانک 
مرکزی اضافه برداشت صورت می گیرد 

که همین باعث تورم می شود.
در ادامــه رئیــس مجلس شــورای 
اســلامی بیان کرد: اگر وجه بدهی که 
راکد مانده آزاد شود رقمی حدود ۷۰۰ 
همت می شود که حتما تاثیرگذار بوده و 
می توان با آن کار عمرانی و زیرساختی را 
آغاز کرد، اما باید به این نکته هم توجه 
شــود که اگر اینها نزد بانک مرکزی به 
عنــوان وثایق باشــد بر پایــه پولی اثر 

می گذارد.

مجــددا بحرینی نماینــده مجلس 
شــورای اسلامی بیان کرد: این مقاومت 
دولــت در برابــر این حکــم را طبیعی 
می دانم اما باید شــبکه بانکی را اصلاح 
کرد و در این راه گام برداشت. اگر بدهی 
دولت به شرکت های دولتی تعدیل شود 
بدهی نظام بانکی روان می شــود؛ دولت 
پنج ســال فرصت پرداخت این بدهی را 
از طریق اوراق دارد. این را هم بدانید که 
هیچ نهادی به اندازه بانک مرکزی نگران 
تورم نیست، ما در این بند آورده ایم که 
اوراق قابــل واگذاری به غیر نیســت و 
ضریب توثیق را باید شورای پول و اعتبار 
بپردازد. تمامی مســیرها برای پرداخت 

بانک مرکزی در این بند تعریف شــده 
است.

در نهایت قالیباف با بیان این که این 
بند برای بررســی بیشتر به کمیسیون 
ارجاع می شــود، اظهار کرد: اگر خاطر 
نمایندگان باشــد و ما بــه تصمیمات 
سخت و تلخ نیازمندیم که این موضوع 
یکی از این تصمیمات اســت و می تواند 
ناترازی ها را حل و فصل کند و باعث حل 
ناترازی در حوزه بانکی می شود. برهمین 
اساس این بند برای انجام کار کارشناسی 
دقیق تر و اخذ نظر واحد دولت و مجلس 
شــورای اسلامی به کمیســیون تلفیق 

ارجاع می شود.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب وفاضلاب کشورعنوان کرد؛

پرتی ۲۵ درصدی شبکه آبرسانی در کشور
مدیرعامل شرکت مهندسی آب وفاضلاب کشور گفت: میزان پرتی شبکه 
آبرســانی در کشور ۲۵ درصد است که امیدواریم با اقدامات انجام شده این 

عدد کاهش یابد.
اتابــک جعفری در حاشــیه بازدید از روند احــداث مخزن جدید آب در 
زنجــان، اظهار کرد :اقدامات خوبی در حوزه آب در حال انجام اســت و این 
اقدامات از این جهت حائز اهمیت است که با تغییر اقلیم مواجه هستیم که 
این امر باعث بروز مشکلاتی شده بود که در استان هایی همچون زنجان شاهد 
برنامه ریزی های مناسب هستیم که این امر باعث شد تابستان بدون مشکیل 

را پشت سر بگذاریم.
وی تصریح کرد: در استان زنجان ۱۷ چاه اضطراری برای مدیریت شرایط 
وارد مدار شد و در سایر استان ها نیز این روند در حال انجام است تا شرایط 
فوق مدیریت شــود. البته پروژه کلانی نیز در کشــور انجام می شــود که با 
استفاده از آن و مدیریت هوشمند آب شاهد افزایش صرفه جویی در مصرف 

آب خواهیم بود.
این مسئول به کمبود سرانه اجرای پروژه های فاضلاب در زنجان نیز اشاره 
کرد و یادآور شــد: با بهره مندی از ظرفیت بخش خصوصی در حال جبران 
کمبود در این بخش هستیم. در این راستا تصفیه خانه زنجان با ظرفیت ۷۵ 
هزار مترمکعب و با اعتباری بالغ بر ۱۵۰۰ میلیارد تومان در سفر آتی هیئت 
دولت به استان به بهره برداری خواهد رسید. در شهرستان ها نیز این روند در 

حال پیگیری است.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب وفاضلاب کشــور در بخش دیگری به 
اعتبارات در نظر گرفته شده برای اجرای طرح های مختلف در استان زنجان 
نیز اشــاره و اظهار کرد: شرکت به استان زنجان رقمی حدود ۱۹۰ میلیارد 
تومان بدهی دارد که ســعی بر پرداخت آن داریم و در کنار آن حدود ۱۹۰ 
میلیارد تومان نیز اعتبار دیگر برای اجرای طرح ها در نظر گرفته شده است.

جعفری به اقدامات انجام شده در حوزه آبرسانی به روستاها نیز اشاره کرد 
و یادآور شد: امیدواریم تا چند سال آینده شاهد آبرسانی به همه روستاهای 

بالای ۲۰ خانوار در استان زنجان باشیم.

در ماه های اخیر خبرهای نســبتا خوبی از وضعیت 
دریاچه ارومیه به گوش رســید و اعلام شــده که دولت 
برنامه هایی را برای جان بخشی به این دریاچه در دستور 
کار دارد که یکی از این برنامه ها بهره برداری سد چپرآباد 

در ماه جاری است.
در حوضه آبریــز دریاچه ارومیه در بــازه زمانی ۱۵ 
ساله شــاهد کاهش ۱۰ درصدی بارش ها بودیم. افزایش 
دما روزانه باعث تبخیر ۳۰ میلیون مترمکعب و ســالانه 
۲ میلیارد مترمکعب از آب دریاچه ارومیه می شــود. در 
یکسال گذشــته ۶۰ درصد کاهش بارش برف در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه داشتیم، کاهش ۱۰ درصدی سطح 
برف و ۵۵ درصدی ارتفاع آن از جمله علل وضعیت حاد 
دریاچه ارومیه بشــمار می رود. درواقع تغییرات اقلیمی، 
افزایش دما، کاهش بارش بویــژه برف، مصرف بی رویه 
آب در بخش کشاورزی و چاه های غیرمجاز  عوامل اصلی 
وضعیت فعلی دریاچه ارومیه اســت. علیرغم اینکه نباید 
توسعه کشاورزی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه صورت 
می گرفت اما میزان اراضی کشاورزی از ۳۹۰ هزار هکتار 
در سال ۱۳۷۷ به ۵۲۰ هزار هکتار در سال ۱۳۹۸ رسیده 
اســت، ۱۱۵ هزار چاه مجــاز و غیرمجاز در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه فعال هستند و این در حالی است که ۴۲ 
هزار چاه غیرمجاز فعال یک میلیارد مترمکعب آب مصرف 
می کنند. در سنوات گذشته بجای کشت محصولات کم 

آب بر، محصولات پر آب بر کشــت شده به نحوی که سه 
محصول یونجه، سیب و چغندر قند بیشترین میزان آب را 
به خود اختصاص می دهند. عیسی بزرگ زاده، سخنگوی 
صنعت آب در همین راســتا اعلام کرد: تولید سیب در 
حوضه آبریز دریاچه ارومیه افتخار نیســت و صنعت آب 
کشور معتقد اســت، روند اســتفاده از آب برای توسعه 
محصولات کشاورزی  غیرراهبردی در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه باید متوقف شــود. وی در واکنش به تولید انبوه 
سیب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه اظهار کرد: متاسفم 
که نیازهای آبــی دریاچه ارومیه صرف تولید محصولات 
غیر راهبری کشــاورزی می شود. آمارها حاکی است، ۵۷ 
درصد از مصرف آب کشــاورزی در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه صرف تولید ســیب، یونجه و چغندرقند می شود. 
به عقیده کارشناسان، تغییرات اقلیمی و توسعه کشاورزی 
و کشــت محصــولات غیرراهبــردی بدون تناســب با 
ظرفیت های حوضه از جمله مهمترین دلایل شکل گیری 

وضع نامطلوب دریاچه ارومیه است.
*بهره برداری سد چپر آباد در مهرماه

اما خبر خوب برای دریاچه ارومیه بهره برداری سد چپر 
آباد به عنوان یکی از طرح های تامین آب دریاچه ارومیه در 
مهرماه سال جاری است، سد چپر آباد در ۱۰ کیلومتری 
شهرستان اشنویه از نوع خاکی با هسته رسی بوده،  این 
سد پس از پایان مطالعات در سال ۱۳۸۲ و شروع عملیات 

اجرایی آن آماده بهره برداری نهایی قرار گرفته، طول تاج 
این ســد ۴۸۸ متر و عرض تاج ۱۰ متــر و ارتفاع از پی 
۳۴ متر و مســاحت مخزن ۵۵۰ هکتار است.سالانه ۲۷ 
میلیون مترمکعب از آب هــای روان رودخانه کانی رش و 
حدود ۵۰ میلیون مترمکعب از آب سد سیلوه به مخزن 
سد چپر آباد هدایت می شود. این سد دارای مخزن آبی به 
حجم ۳۸ میلیون و حجم تنظیمی ۷۱ میلیون مترمکعب 
است،: تأمین بخشی از نیاز زیست محیطی دریاچه ارومیه 
مهم ترین هدف از اجرای ســد چپر آباد است که آب رها 
شده از سد در مســیر رودخانه کانی رش به گدارچای و 
نهایتــاً به دریاچه ارومیه می پیوندد. در حال حاضر طرح 
سد چپر آباد و احداث جاده جایگزین اشنویه به پیرانشهر 
به طول ۱۴ کیلومتر به اتمام رسیده و همچنین با هدف 
تقویت زیرســاخت های ارتباطی حدود پنج کیلومتر از 
جاده روســتایی منطقه احــداث و در کنار دیگر ثمرات 

اجرای این طرح، مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.

عملیات اجرایی طرح تولیــــد بنزیــــن و پروپیــــلن در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با ظرفیت تولید روزانه ۱۶ میلیون لیتر گازوئیل یورو ۵ آغاز شد.

در سال هایی که کشور تحت بیشترین فشارهای تحریمی قرار گرفته، واحد تصفیه 
گازوئیل پتروپالایشگاه اصفهان، به جهت دست یافتن به استاندارهای یورو ۵ و تکیه 
بر متخصصان ایرانی، در دستور کار قرار گرفت. با توجه به وجود تحــــریم ها و عدم 
همکاری شــرکت های خارجی، خدمات مهندسی توسط شرکت های داخلی نارگان، 
چگالش و مپنا صورت پذیرفت. علاوه برآن در راســتای عملیاتی کردن سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و حمایت از کالاهای ایرانی حدود ۸۰ درصد تجهیزات مورد نیاز برای 
اجرای این پروژه توسط ســــازندگان داخلی تهیـــه، ساخته و توسط شـــرکت های 
نارگان، چگالش و مپنا تأمین شد. این طرح در دولت سیزدهم به مرحله بهره برداری 
رســید و میزان ســرمایه گذاری برای احداث طرح، و ۵۱۱ میلیون یورو یا به عبارتی 
۶۷،۸۴۸ میلیارد ریال بوده اســت. اهداف این طــرح نیز، کاهش گوگرد در گازوئیل 
تولیدی پالایشگاه به کمتر از ppm ۱۰، تولید ۱۶ میلیون لیتر )معادل حدود ۱۰۰ 
هزار بشــکه( در روز گازوئیل یورو ۵، عمل به تکالیف منــدرج در قانون هوای پاک، 
جلوگیری از انتشار ۳۰۰ تن گوگرد در روز، رقابت پذیری محصول تولیدی پالایشگاه 

در بازارهای جهانی طرح های آینده است.
*طرح تولید بنزین و پروپیلن

 RFCC از طرح های دیگری که این پتروپالایشــگاه در دستور کار دارد، فرآیند
اســت که یکی از مهمترین فرآیندهای پالایشگاهــــی بوده که هدف عمده ساخت 
آن تبدیل برش های ســنگین و کم ارزش نفتی همچون ضایعات و ته مانده های نفتی 

برج های تقطیر پالایشگاهی به فرآورده های با ارزش و سبک است.

ظــرفیت خوراک واحد RFCC ۹۱ هــــزار بشکه است که بیش از ۸۰ درصد 
خـــــوراک آن از واحد RHU و مابقی که نفت گاز سبک حاصل از برج خلاء و نفت 
گاز سنگین است از پالایشگاه موجود دریافت می شود در کنار و پایین دست واحـــد 
مذکور واحد پالایشگاهـــــی با تولید هیدروژن شیرین ســـازی گاز LPG تولید 

پروپیلن و بنزین نیز طــــراحی و ساخت می شود.
به طور کلی در ارکان طراحی مهندسی و تدارکات نزدیک به ۱۱ درصد پیشرفت 
را شاهـــــد بودیم که در بخش مهندسی پروژه پیشــرفت حاصل شده بیش از ۴۱ 
درصد اســت. پیش بینی سرمایه این واحد عظیم صنعتی بالغ بر ۱۱۰۰ میلیون یورو 
برآورد گردیده که با اعمال ارزش زمانی پول ۴ سال پس از بهره برداری در سال ۱۴۰۸ 
ســرمایه آن بازگشت خواهد شد. محصولات این واحد روزانه ۸ میلیون لیتر بنزین و 
۶۰۰ هزار لیتر گازوئیل است. همچنین گاز مایع از دیگـر تولیدات این واحد است که 

خوراک واحدهای پتروشیمــــی را تأمین خواهد کرد.
*واحدهای پتروشیمی پتروپالایشگاه اصفهان

تولید پلی اتر _ پلی اورتان، MTBE، ســوخت کشــتی، بنزیــن و گازوئیل از 
واحدهای پتروشــیمی این شرکت است. افــــــزایش ضریب پیچیدگی پالایشگاه، 
سوددهی بالا، کاهش آلایندگـــــی زیست محیطی، ارزش افزوده بالا اشتغال زایی و 

بهبود اقتصاد استان از مزایای ساخت واحدهای پتروشیمی است.
واحدهای پتروشــیمی مذکور با هدف ایجاد ارزش افزوده بســیار بالا در زنجیره 
LPG در پایین دست واحدهای پالایشگاهی طراحی شده اند. سرمایه گذاری واحدهای 
پتروشیمی در مرحله امکان سنجی بالغ بر ۲۳۰۰ میلیون یورو پیش بینی شده و سود 

خالص سالیانه بیش از ۲۵ میلیارد یورو برآورد گردیده است.

دریاچه ارومیه جان تازه ای خواهد گرفت

مدیرعامل شــرکت ملی گاز با بیان اینکه وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با 
بهینه ســازی مصرف انرژی یک الگــو برای دیگر 
دســتگاه های اجرایی کشــور باشــد، گفــت: این 
وزارتخانه در احداث ساختمان های گردشگری باید 

به بهینه سازی مصرف انرژی نیز توجه کند.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از شانا، مجید 
چگنی در آییــن روز جهانی و هفته گردشــگری 
افزود: با پیگیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی در بحث بهینه سازی مصرف سوخت 
در اماکن گردشگری همکاری هایی با این وزارتخانه 

داشتیم.
وی ادامــه داد: تاکنون از ۳ هــزار و ۳۰۰ واحد 

موتورخانه اماکن گردشگری معرفی شده، هزار و ۵۰۰ واحد بهینه سازی شده است و به زودی در همه استان ها این کار 
انجام می شود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اینکه انرژی گاز باارزش است و در دنیا قیمت بالایی دارد، اظهار کرد: باید 
با استفاده از تجهیزات کم مصرف و صرفه جویی در مصرف گاز از هدر رفتن این انرژی جلوگیری شود.

چگنی با بیان اینکه تأمین گاز کشور با توجه به ناترازی موجود کار بسیار مهمی است، گفت: تاکنون ۹۸.۵ درصد 
شــهرهای کشور گازرســانی شده است، از ســوی دیگر تاکنون به بیش از ۲۷.۵ میلیون مشترک خانگی، ۱۰۱ واحد 

نیروگاهی و بیش از ۱۵۱ هزار واحد صنعتی گازرسانی شده است.
وی افــزود: در حــوزه صنعت نفت نیز اماکن گردشــگری مانند موزه هــای دروازه  دولت تهران، چاه شــماره یک 

مسجدسلیمان، موزه نفت سوزهای کرمان، موزه میراث صنعت نفت محمودآباد و گنجینه اشیای ری را داریم.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اظهار کرد: وزارت نفت برای همکاری و امضای تفاهم نامه در هر بخشی که بتواند 

کمک کند آمادگی کامل دارد.
*دولت هر زمان که با کمبود درآمد مواجه می شود نگاهش به سمت وزارت نفت است

بر پایه این گزارش، عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با قدردانی از وزیر نفت گفت: 
هرچه در حوزه گردشگری از ایشان درخواست کردیم همراهی کردند. با برنامه ریزی صحیح و ظرفیت های کشور صنعت 

گردشگری می تواند جای صنعت نفت را بگیرد تا درآمد اصلی کشور از نفت به گردشگری منتقل شود.
وی ادامه داد: ما چنین ظرفیتی در داخل کشــور داریم تا وزارت نفت بتواند نفســی بکشد. در دولت هر زمان که با 

کمبود درآمد روبه رو می شوند نگاهشان به سمت وزارت نفت است.

وزارت نفت برای حل مشکل ناترازی بنزین در کشور 
دو اقدام را در دســتور کار قرار داده که می توان به اتخاذ 
سیاست های غیرقیمتی و بهره برداری هر چه سریع تر از 
پالایشــگاه های در حال احداث اشــاره کرد که از جمله 
راهکارهای پیش بینی شــده برای حل این معضل بوده 

است.
روزانه ۲۵۰ میلیون لیتر فرآورده نفتی در ایران مصرف 
می شــود که با هر تراز جهانی و با هر کشــوری مقایسه 
شود، بسیار بالا و ۵ تا ۶ برابر استاندارد دنیاست. با وجود 
آنکه همه بخش های کشـور بر لزوم کاهش مصرف انـرژی 
تأکیـــد دارنـد، امـا بـه  دلیـــل پرداخـت یارانـه بـالا از 
سوی دولـت بـرای حامل هـای انـرژی و پرداخـت نشدن 
قیمـت واقعـی ایـن حامل هـا توسـط مصرف کننـدگان، 

هیچ کـدام از بخش هـا بـه دنبـال بهینه سـازی نیسـتند.
از همیـــن روست کـه نه نیروگاه ها به دنبـال افزایش 
بازده خـــود می رونـد و نـه بخـش صنعـت، فناوری روز 
را بـه خدمـــت می گیـرد تـا هزینـه انـــرژی خـود را 
کاهـش دهـد. ایـن موضـوع در مصرف بنزیـن نیـز بـه  
شـدت قابل توجه است. بنزیـن کـه بـه  عنـوان سـوخت 
خودروهـای سـواری اسـتفاده می شود، بـه  دلیـل آنکـه 
با نوع مصرف خودروهـای بـا کیفیـت روز جهـان فاصلـه 
دارنـد، همچنیـن بـه  دلیـل پایین بـودن قیمـت، جـزو 

پرمصرف ترین حامل هـای انـرژی کشـور اسـت.
از سـوی دیگـر، تفـاوت فاحـش قیمـت ایـن حامـل 
انـرژی بـا کشـورهای همسـایه کـه در مـواردی تـا ۸۰ 
درصـد نیـز بـرآورد می شـــود، سبب شـده قاچـاق بـا 
هر هزینـه ای، بـرای برخی افـــراد جـذاب و اقتصـادی 
باشـد. بـه  دلیـــل پرداخـت یارانـه بـالا از سوی دولـت 
بـــرای حامل های انـرژی در ایـــران و پرداخـت نکردن 
قیمت واقعـــی این حامل ها توسـط مصرف کننـدگان، 

هیـچ کـدام از بخش هـا به دنبـال بهینه سـازی نیستند.
ســـالانه ۸۰ میلیـارد دلار یارانـه سـوخت در کشـور 
پرداخـت می شـود و ایـن در شـرایطی اسـت کـه سـال 
۱۴۰۱ مجمـوع درآمدهـای نفتـی کشـور ۴۳ میلیـارد 
دلار بـود که ایـن اعـداد نشـان می دهـد ایـران حـدود ۲ 
برابـر درآمدهـای نفتـی خـود را صـرف پرداخـت یارانـه 

انـرژی کـرده اسـت.
تازه ترین ترازنامـــه انـرژی کشـــور شـدت مصـرف 
فرآورده هـــای نفتـــی را ۱.۴ برابـــر میانگیـن سـرانه 
مصـــرف جهانـی گـزارش می کند. اگر چـه ایـن اعـداد 
به خودی خود بسـیار بـــزرگ هسـتند، امـا زمانـی کـه 
آن را بـــا اعـداد بودجـه و عملکـرد آن در سـال ۱۴۰۱ 

مقایسـه کنیـم، عمـق فاجعـه مشـخص می شـود.
جلیل ســالاری، مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی نیــز در خردادماه درباره جدی 
شدن این روند ناترازی هشدار داده و گفته است: مصرف 
روزانه بنزین کشــور ۱۱۰ میلیون لیتر است و مصرف و 
تولید سربه سر شده اند. سالانه بیش از یک میلیون خودرو 
عرضه می شود و هیچ خودرویی هم اسقاط نمی شود، در 
صورت ادامه این روند، ما به ناترازی بنزین خواهیم رسید 

و واردکننده خواهیم شد.

دولت برای مدیریت ناترازی بنزین چه کرد؟الگوسازی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری  با بهینه سازی مصرف انرژی

در پی اجرای موفق طرح پاداش صرفه جویی و کاهش سه درصدی سرانه مصرف 
برق خانگی در ســال گذشــته، اجرای این طرح در سال جاری عمومیت یافت و ۴۰ 

درصد مشترکان خانگی ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی دریافت کردند.
تامین برق خانگی در دوره اوج بار شبکه همواره به عنوان اولویت وزارت نیرو مورد 
تاکید بوده اســت. از طرفی سیاست های تشویقی برای جلب اقبال عمومی به صرفه 
جویی در مصرف برق با کســب مجوزهای قانونی و موافقت هیات دولت طی دو سال 
اخیر به مرحله اجرا گذاشــته شد که سال گذشته کاهش سه درصدی سرانه مصرف 

برق خانگی را در پی داشت.
امسال نیز باعث شد رشد سرانه مصرف برق خانگی از ۴.۳ درصد پیش بینی شده 
به ۱.۳ درصد محدود شود که موجبات تخصیص سهم بیشتری از برق تولیدی کشور 
به بخش های مولد اقتصادی به ویژه بخش صنعتی را فراهم آورد، در نهایت امســال 

برای نخستین بار طی سه دهه اخیر، تامین برق صنعتی از خانگی سبقت گرفت.
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق کشور درباره چالش های تابستان 
امســال به رشــد ۵.۷۷ درصدی اوج بار و افزایش تعداد روزهای اوج بار شبکه از ۱۷ 
روز در تابستان ۱۴۰۱ به بیش از ۳۵ روز در تابستان امسال اشاره کرد و گفت: برخی 
روزها بیش از ۸۰۰۰ مگاوات به مصرف شبکه افزوده شد، اما با تلاش همکاران صنعت 
برق در بخش های دولتی و خصوصی و همکاری مردم، شبکه به طور پایدار اداره شد.

وی وضعیــت عرضه تولیدات صنعتی در بورس را حاکی از افزایش عرضه تولیدات 
صنعتی نســبت به تقاضا و ایجاد ثبات در بازار عنوان کرد و افزود: امســال به برکت 
مدیریت مصرف برق، در بخش صنعت کشــور ۳۰۰ واحد بزرگ و انرژی بر نسبت به 
سال گذشته رشد ۵.۵ درصدی و در مقایسه با سال ۱۴۰۰ رشد ۱۹.۶ درصدی مصرف 

برق را تجربه کردند که تاثیر مستقیم بر رشد تولید این صنایع داشته است.
به عبارت دیگر امسال با وجود افزایش بی سابقه دما، ناترازی شدید تولید و مصرف 
و افزایش تعداد مشــترکان به ۳۱ میلیون مشترک، علاوه بر عدم اعمال خاموشی در 
بخش خانگی، برق تحویلی به صنایع نسبت به سال ۱۴۰۰ معادل ۲۶ درصد افزایش 
یافت و بهره مندی ۴۰ درصد مشترکان خانگی از ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه 
جویی از موفقیت سیاست برد - برد وزارت نیرو در پیاده سازی طرح سراسری پاداش 

صرفه جویی برق خانگی در کشور حکایت دارد. 

۴۰ درصد مشترکان خانگی پاداش 
صرفه جویی گرفتند 

با بهره برداری از واحد تصفیه گازوئیل اصفهان توسط متخصصان داخلی صورت می گیرد؛

گام بلند صنعت پتروپالایشگاهی در دولت سیزدهم 
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ضرغامی: الواح هخامنشی امسال برمی گردد
عزت الله ضرغامی گفت: طبق توافق آمریکایی ها زمینه بازگشــت باقی مانده الواح هخامنشــی مشخص شده است. باقی مانده 
الواح هخامنشــی آرام آرام امسال به ایران برگردانده می شــود. از ۱۷ هزار قطعه لوح هخامنشی که همچنان در اختیار مؤسسه 
شرق شناسی شیکاگو قرار داشت، ۳۵۰۶ لوح به ایران برگردانده شد. اکنون وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفته 
است که سرنوشت باقی مانده الواح هخامنشی در آمریکا امسال مشخص می شود. او از سفر کارشناسان میراث فرهنگی ایران در 
آبان ماه به آمریکا خبر داده و گفته است که زمینه بازگشت باقی مانده الواح هخامنشی مشخص شده است. عزت الله ضرغامی که 
در یک برنامه رادیویی سخن می گفت، با اشاره به دو اتفاق مهمی که برای میراث فرهنگی ایران رخ داده است؛ ثبت ۵۴ کاروانسرا 
در قالب یک پرونده در یونسکو و بازگشت ۳۵۰۶ لوح هخامنشی به ایران، اظهار کرد:  درباره رویداد نخست این نکته حائز اهمیت 

است که ۵۴ کاروانسرا باهم ثبت جهانی شده اند که در سطح جهانی کم نظیر است.  

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: ۶۶۴۸۰۱۳۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی ۸۳۵۶- ۱۴۱۵۵      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

تمرین هایی ساده برای حفظ سلامت مغز

نوشــین طاهری نوری -تمرین های ساده زیر به شما کمک می کند 
از سلامت مغز خود اطمینان حاصل کنید و آن را چابک و کارآمد نگه دارید.

به گزارش ســرزمین پویا به نقل از ایت دیس،  ممکن است تعجب کنید 
اگر بدانید که در واقع راه هایی برای تمرین مغز شما وجود دارد! مغز شما به 
»تحریک های جدید« پاسخ می دهد. با بالا رفتن سن افراد، از لحاظ روحی 
و جســمی بدتر می شوند اگر فعال نباشید مغز شما نیز به مرور زمان توانایی 
خودش را از دســت می دهد و به همان اندازه که ایجاد عادات تناسب اندام 
سالم است، مهم است که ذهن خود را مشغول نگه دارید تا در بهترین حالت 
باقی بمانید. همانطور که تمرینات بدنی برای یک بدن ســالم ضروری است، 
تمرینات مغز نیز نقش مهمی در حفظ چابکی ذهنی و عملکرد شــناختی با 
افزایش سن ایفا می کنند. دکتر برت آزبورن،جراح مغز و اعصاب معتقد است 

که اگر مغز شما با سرعتی شتابان پیر می شود، بدن شما نیز پیر می شود.
تمرین های ساده زیر به شما کمک می کند از سلامت مغز خود مراقبت 

کنید و آن را چابک نگه دارید.
حس بویایی خود را تحریک کنید

احتمــالاً حس بویایی خود را با تیزی مغز و عملکرد بهتر آن مرتبط نمی 
دانید. واقعیت این اســت که تحریک بویایی یک تمرین مغزی شگفت انگیز 
اســت. حس بویایی شما مستقیماً با مراکز عاطفی و مراکز حافظه مغز شما 
ادغام می شــود. بنابراین، با تحریک حس بویایی خــود، با بوهای جدید یا 
مخلوطی از آنها، شما نه تنها احساسات خود را برانگیخته اید، بلکه مسیرهای 
عصبی را تقویت می کنید که خاطرات را می سازند و در نتیجه التهاب عصبی 
را کاهش می دهد که زیربنای بیماری های عصبی است. شما به راحتی می 

توانید این کار را با ترکیب اسانس ها در یک اتومایزر انجام دهید.
برای مسواک زدن از دست غیر غالب خود استفاده کنید

یک راه عالی برای به چالش کشیدن طرف مقابل مغز )سمت راست برای 
اکثر افراد( این است که دندان های خود را با استفاده از دست غیر غالب خود 
 )BDNF( مســواک بزنید! این امر سنتز فاکتور نوروتروفیک مشتق از مغز
را تقویت می کند که تشکیل سیناپس )اتصال نورون به نورون( را نه تنها به 

صورت موضعی، بلکه در سراسر مغز تسهیل می کند.
به مدت ۳۰ ثانیه روی یک پا تعادل داشته باشید

با ایســتادن روی یک پا فقط به مــدت ۳۰ ثانیه تعادل خود را به چالش 
بکشید. این تمرین را روی هر پا به مدت ۳۰ ثانیه در روز انجام دهید.

ایــن کار مراکز دهلیزی )تعادل( مغز را تمرین مــی دهد. چرا انجام این 
تمرین مهم اســت؟ توانایی فرد در انجام این کار با خطر زمین خوردن، چه 
برســد به مرگ، رابطه معکوس دارد. به یاد داشته باشید، علت اصلی آسیب 
مغزی تروماتیک در افراد مسن، زمین خوردن است. این تمرین به شما کمک 

می کند تا مغزتان درگیر بشود و سعی در کنترل تعادل شما داشته باشد.
تمرینات قدرتی انجام بدهید

تمرینات قدرتی به دلایل زیادی برای ســلامتی شما مفید است، آنها می 
توانند مغز شما را قوی تر کنند.

بلند کردن وزنه مســیرهای حرکتی بزرگی را در مغز و نخاع »فعال« می 
کند. همچنین ســنتز BDNF را تقویت می کنــد و کورتیزول )هورمون 
اســترس( را کاهش می دهد و در نتیجه خواب را تسهیل می کند. فراموش 

نکنید که خواب برای عملکرد بهینه مغز بسیار مهم است.
تمرینات استقامتی را فراموش نکنید

تمرینات اســتقامتی به سلامت کلی شما می افزاید و هم برای قلب شما 
و هم مغزتان مفید اســت. به طور خاص، ورزش اســتقامتی به حفظ حجم 

هیپوکامپی، مراکز اصلی حافظه مغز شما، کمک می کند.
»برای تولید »ســیگنال« قوی تر برای مغز، تمرینات جدیدی را برای بالا 
بردن ضربان قلب خود آزمایش کنید. ســعی کنید کاری تحریک کننده تر 
انجام دهید و با انجام تمرینات استقامنی جدید مغزتان را ب چالش بکشید. 
ذهن را تقویت کنید، مثلًا با وزنه های سبک در دستانتان پارو زدن یا پیاده 

روی در بیرون از خانه را امتحان کنید.
با جدول کلمات متقاطع سرگرم شوید

بازی های کلمات راهی فوق العاده برای به چالش کشیدن توجه، حافظه 
و توانایی حل مسئله شما هستند. آنها همچنین تفکر انتزاعی را تقویت می 

کنند.
حل جدول کلمات متقاطع، لوب های جداری را تحریک می کند، جایی 
که لذت بردن از هنر و موسیقی به طور مشابه درآنجا قرار دارد.در یک زمینه 
مشــابه، مطالعه در اوقات فراغت برای مغز بســیار مفید است. سعی کنید با 

خواندن چیزی جدید به مغز خود تمرین بدهید.
آفتاب بگیرید

قرار گرفتن در نور خورشید برای مغز شما مفید است! در واقع، قرار گرفتن 
در مقابل نور خورشــید به چرخه خواب و بیداری شــما کمک می کند. نور 
خورشید همچنین از سنتز ویتامین D در بدن شما پشتیبانی می کند که هم 

به مغز و هم به استخوان های شما کمک می کند!
دکتــر آزبورن توضیح می دهد: »ویتامین D یک آنتی اکســیدان قوی و 
محافظ عصبی است. خلق و خوی ما را بالا می برد و بهبودی ما را از بیماری 

و سایر آسیب های بدنی تسریع می بخشد.«
اجتماعی باشید

همراهی با دوســتان و محافل اجتماعی با برنامه ها و گفتگوهای معنادار 
به کارکردن ذهن شما کمک می کند. در واقع، معاشرت مستقیماً با کیفیت 
بالای زندگی و افزایش رفاه مرتبط است؛ همچنین می تواند در پیشگیری از 
افسردگی موثر باشد. دکتر آزبورن خاطرنشان می کند : »در مکان هایی مانند 
ایکاریا، یونان و اوکیناوا و ژاپن، که در آن تعداد نامتناســبی از افراد ۹۰ ساله 
وجود دارد، شــهروندان مسن تا دیروقت معاشرت می کنند، می رقصند و به 
سادگی از زندگی لذت می برند. بسیاری نیز در خانه های چند نسلی زندگی 
می کنند تا انســان ها را تشویق کنند.« علت آن تعامل با انسان ها است اما 
چرا؟ اجتماعی شدن بخشی از انسانیت ماست. به ما احساس خوبی می دهد 

و برای مغز ما نیز خوب است.

سرمقاله

رییس کمیسیون گردشگری اتاق ایران مطرح کرد

هشدار درباره از دست دادن فرصت جذب گردشگر
رییس کمیسیون گردشگری اتاق 
ایران هشــدار داد که ایران به سرعت 
درحال از دســت دادن فرصت جذب 
گردشگر است. معاون گردشگری نیز 
گفــت مادامی کــه بخش خصوصی 
مشــکلات موجود را بــا صدای بلند 
اعلام نکند نمی تــوان امیدی به حل 

مشکلات داشت.
اتــاق  گردشــگری  کمیســیون 
بازرگانی ایران همزمان با روز جهانی 
گردشگری تشکیل جلسه داد و احد 
عظیــم زاده، رییس این کمیســیون 
اظهار کــرد: به دلیــل فراهم نبودن 
در  گردشگری  بخش  زیرساخت های 
کشور، به ســرعت در حال از دست 
دادن فرصت هــای جذب گردشــگر 
و عقب ماندن از کشــورهای منطقه 

هستیم.
ایرلایــن  متأســفانه  افــزود:  او 
مناســب، مجتمع هــای بین راهــی 
آبرومند، هتل های درخور توریســت، 
اتوبوس هــای کولــردار و ... به اندازه 
کافی نداریم. در این شرایط هراندازه 
مســئولان دولتی و بخش خصوصی 
بــرای جذب گردشــگر تلاش کنند 
فایده ای نخواهد داشت، چون اساساً 
شرایط پذیرش گردشــگر در کشور 

فراهم نیست.
رییس کمیسیون گردشگری اتاق 
ایران با این وجــود گفت: اگر دولت 
با بخــش خصوصــی همراهی کند، 
این توان را داریم که ظرف دو ســال 

مشکلات این بخش را حل کنیم.
عظیــم زاده بــا بیــان اینکه هر 
گردشگر خارجی معادل ۱۰۰ بشکه 
نفت برای کشور ارزآوری دارد، افزود: 
ما ابتدا باید مــوج مهاجرت از ایران 
را متوقــف کنیم و بعد به فکر جذب 
توریست بیشتر باشیم. به جای اینکه 
به دنبال ســرمایه از خارج برویم اول 
باید از خروج سرمایه جلوگیری کنیم.

او همچنین اظهــار کرد: تا زمانی 
که روابط با ســایر کشــورهای دنیا 
و شــرایط اقتصــادی بهبــود نیابد، 
هیچ کدام از این مسائل حل نخواهد 
شــد. باید دولت را متقاعد کنیم که 
صلاح کشور در اصلاح اقتصاد و بهبود 
روابط با کشورها البته به غیر از رژیم 

صهیونیستی است.
* مشــکلات را با صدای بلند 

اعلام کنید
علی اصغــر شــالبافیان، معــاون 
گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی نیز در 
این نشســت با تأکید بر ظرفیت های 
اتاق ایران و بخــش خصوصی برای 
بهبود وضعیت گردشــگری کشــور، 
بیان کرد: دیدگاه حاکم بر وزارتخانه 
ما، برون گرایی است و آماده همکاری 
تمام و کمال با کمیسیون گردشگری 
اتاق ایران و بخش خصوصی هستیم.

او افزود: خوشبختانه یکی از احکام 
برنامه هفتم توسعه مربوط به موضوع 
گردشــگری  خودروهــای  واردات 

و تجهیــزات هتلی اســت که برای 
نخستین بار از حقوق گمرکی و سود 
بازرگانی معاف شــدند. اجرایی شدن 
این حکم می تواند بخشی از مشکلات 

گردشگری را حل کند.
شــالبافیان با تأکید بر نقش اتاق 
ایران به عنوان یکی از ارکان مطالبه گر 
حوزه گردشگری،   تاکید کرد: مادامی 
که بخش خصوصی مشکلات موجود 
را با صدای بلند اعلام نکند نمی توان 

امیدی به حل مشکلات داشت.
هواپیما  خصوصــی  بخش   *
بخرد و ایرلاین جدید راه بیاندازد

مصطفی فاطمی، مدیرکل توسعه 
گردشگری داخلی  نیز با بیان اینکه 
دنیا به سمت انرژی های تجدیدپذیر 
مــی رود، گفت: چــاره ای نداریم جز 
اینکه گردشگری را جایگزین فروش 
نفــت کنیــم. کشــورهای منطقه و 
همســایه با سرعت به ســمت این 
جایگزینی می روند و اگر عقب بیفتیم،   

بازنده خواهیم بود.

او بــا تأکید بر نقش اتــاق ایران 
در راه انــدازی ایرلاین هــا و خریــد 
موضوع  افــزود:  جدید،  هواپیماهای 
دیگری کــه اتاق ایران بایــد به آن 
بپــردازد، تداخل صنفــی اصناف در 
حوزه گردشــگری اســت. به علاوه 
هماهنگ شــدن کمیته های مختلف 
کمیســیون گردشــگری با میزهای 
تخصصی گردشگری که در وزارتخانه 

شــکل گرفته اند به هم افزایی در حل 
مشکلات این بخش منجر خواهد شد.

* مشکل تامین منابع
مدیــرکل  ـ  تجــری  احمــد 
ســرمایه گذاری، زیرساخت و مناطق 
نمونــه گردشــگری وزارت میــراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
نیز گفت: ۱۴۰۰ بسته سرمایه گذاری 
برای راه اندازی جاذبه های گردشگری، 
شناسایی شده است و به زودی معرفی 

خواهیم کرد.
او بــا بیــان اینکــه ۲۵۸۰ پروژه 
گردشگری در دســت احداث وجود 
دارد کــه به ۳۶۰ هزار میلیارد تومان 
افزود:  دارنــد،  نیاز  ســرمایه گذاری 
بخشی از این پروژه ها با مشکل تأمین 

منابع مواجه هســتند. امیدوارم اتاق 
ایران بتواند به عنــوان یک میانجی 
برای متصل شــدن ایــن پروژه ها به 

سرمایه گذاران عمل کند.
تجری همچنین بر هم افزایی بین 
دولت و کمیســیون گردشــگری در 
تصویب احکام برنامه هفتم در حوزه 

گردشگری تأکید کرد.
همچنیــن اکبر غمخوار، مشــاور 
کمیسیون گردشــگری اتاق ایران با 
اشــاره به اولویت های این کمیسیون 
در دوره جدید، گفت: ایجاد انسجام و 
وحدت میان تشکل های مختلف حوزه 
گردشــگری، مطالبه گری هماهنگی 
ســه قــوا در تقویت گردشــگری، 
افزایش اثربخشی بخش خصوصی در 

تصمیم ســازی ها، تلاش برای تعریف 
تعرفه های ترجیحی با هدف افزایش 
سرمایه گذاری در حوزه گردشگری و 
تلاش برای تسهیل صدور ویزا و سفر 
راحت به ایران بایــد در اولویت های 

کمیسیون گردشگری باشد.
علی اصغــر جمعــه ای، عضو این 
کمیســیون نیز با بیــان اینکه اتاق 
وظیفه قانونی ســاماندهی تشکل ها 
را بر عهــده دارد، اما ضمانت اجرایی 
برای این مأموریت خود ندارد، گفت: 
متأسفانه وزارت گردشگری به موازات 
بخش خصوصی تشکل ایجاد می کند. 
کمیسیون باید تلاش کند تا مصوبه ای 
را که وزارتخانه بر اساس آن اقدام به 

تأسیس تشکل می کند، لغو کند.

طــی حکمی منوچهــر صهبائی 
رهبر دائم ارکستر سمفونیک تهران 

شد.
به گزارش روابــط عمومی بنیاد 
رودکی، با حکمی از ســوی مهدی 
ســالم مدیــر عامل بنیــاد رودکی، 
منوچهر صهبائی به عنوان رهبر دائم 
ارکستر سمفونیک تهران معرفی شد.

در متن این حکم آمده است:
»جناب آقای منوچهر صهبائی

نظر به دانش، تجربه و پیشــینه 
ارزشــمند جنابعالی در همکاری با 
ارکستر سمفونیک تهران و با امعان 
نظر به پیشــنهاد اعضــای محترم 
به موجب  ارکســتر،  شورای هنری 
این حکم به عنوان رهبر دائم ارکستر 

سمفونیک تهران منصوب می شوید.
امید است با اســتعانت از درگاه 
پــروردگار یکتــا و بــا برنامه ریزی، 
آماده سازی و رهبری اجراها، ضبط ها 
و تمرینات ارکســتر در چهارچوب 
برنامه های مصوب، معرفی و پیشنهاد 
رهبــران مهمان، پیشــنهاد رپرتوار 
اجرایی به شــورای هنری، تلاش در 
جهت ارتقای دانــش و مهارت های 
تعیین  به وســیله  نوازنــدگان  فنی 
رپرتوارهای تمرینی مناسب، رعایت 

دســتورالعمل های  و  آیین نامه هــا 
مصوب بنیاد رودکی و سایر وظایف 
ذکر شده در اساسنامه بتوانید منشا 
خدمــات شــایان و دوران پرثمری 
برای این ارکســتر باشــید. ارکستر 
ســمفونیک تهران از سابقه طولانی 
و اعتبــار والایی در ســاختار هنری 
امیدوارم  اســت،  برخوردار  کشــور 
ارزشــمند جنابعالی و  با مســاعی 
هم افزایــی هنرمنــدان و نوازندگان 
گرامی، درخشش بیشتر این ارکستر 
را نظاره نماییم. توفیق روزافزون شما 
را از درگاه خداوند متعال آرزومندم.« 
منوچهر صهبائی رهبر ارکستر و 

تکنواز ســاز ابوا، دارای مدرک دکترا 
در رشــته موزیکولــوژی و هنرها از 
دانشــگاه استراســبورگ در فرانسه 
اســت. وی به عنوان سولیست ابوا با 
ارکستر سمفونیک شهر سنت گالن 
کشور سوئیس و نیز به عنوان رهبر 
با چند ارکســتر اروپائــی همکاری 
داشــته اســت. صهبائی مفتخر به 
دریافت پروفســورا از کنسرواتوار و 
مدرســه عالی شهر فلد کرش کشور 
اتریش است. وی از دی ماه ۱۳۸۶ تا 
اردیبهشت ماه ۱۳۸۹، رهبر ثابت و 
مدیر هنری ارکستر سمفونیک تهران 

بوده است.

وزیر ارشاد از برنامه راهبردی برای رونق سینمای کودک و نوجوان گفت؛

آمادگی برای استاندارد سازی ۵۰۰ سالن دانش آموزی
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در آستانه برگزاری جشنواره 
فیلم کودک و نوجوان، چشم انداز طرح »زنگ سینما« را تشریح 

کرد.
به گزارش ســتاد اطلاع رســانی و ارتباطات رسانه ای سی و 
پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، 
محمدمهدی اســماعیلی با اشاره به مباحث راهبردی و اجرایی 
زنگ ســینما درجلسه اخیر شورای عالی سینما گفت: قرار شد 
که ما در شــورای عالی آموزش و پرورش راهکارهای اجرایی و 

عملیاتی موضوع را جمع بندی و ابلاغ کنیم.
عضو شورای عالی آموزش و پرورش درباره پیگیری این ایده 
توضیح داد: با گفتگوهایی که داشتیم، وزیر آموزش و پرورش در تلاش است تا در کم ترین زمان اجرایی شدن این طرح را پیگیری 
کند. او در ادامه گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی آمادگی دارد تا به استانداردسازی ۵۰۰ سالن آموزش و پرورش برای نمایش 
فیلم کمک کند تا این ســالن ها به چرخه نمایش زنگ سینما اضافه شوند. اســماعیلی ادامه داد: برای استانداردسازی سالن ها 

مذاکرات در حال انجام است، در تهران این کار را شروع کردیم و برای اجرای آن در فرهنگسراها هم آماده هستیم.
عضو هیئت امنای کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان درباره کمک گرفتن از مدارس در این طرح گفت: در حال حاضر 
ساخت یک سینمای مستقل هزینه بسیاری دارد. آموزش و پرورش آماده است که سالن هایش را به چرخه استاندارد سالن های 
سینما اضافه کند و ما می توانیم با آن ها همکاری داشته باشیم تا بچه ها دست کم فصلی یک بار به سینما بیایند. اسماعیلی درباره 
تأثیر حضور دانش آموزان در ســینما می گوید: ما امســال ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار دانش آموز داریم، اگر بتوانیم بخش زیادی از 

مخاطب را به چرخه تماشاگران سینما اضافه کنیم، روند بسیار خوبی در سینما شکل می گیرد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پایان درباره وضعیت انعقاد این تفاهم نامه اظهار کرد: به زودی در این زمینه تفاهمنامه ای 
منعقد خواهد شد تا  بتوانیم بخشی از مخاطبان اصلی کودک و نوجوان را به جمع مخاطبان  سینما به ویژه فیلم های کودک و 
نوجوان اضافه کنیم. امیدواریم اینگونه تصمیم ها راهبری باشد. تا از این رهگذر جریان تولید و اکران سینمای کودکان و نوجوانان 
رونق بیشتری بگیرد. سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوان اصفهان به دبیری مجید زین العابدین و با 
همکاری ســازمان سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی و شهرداری اصفهان از پانزدهم تا بیستم مهرماه سال جاری )۷ تا ۱۲ اکتبر 

۲۰۲۳( در اصفهان برگزار می شود.

منوچهر صهبائی رهبر ارکستر سمفونیک تهران شد

فروش بلیت ۱۰ میلیونی کنسرت یک خواننده پاپ در 
خارج از کشور این روزها نقل فضای مجازی است؛ خبری 
که با آب و تاب درباره آن صحبت و تا حدی عجیب تلقی 
می شود؛ اما آیا واقعا این قیمت برای یک کنسرت در دبی 

نجومی تلقی می شود؟
مجید رضوی )خواننده پاپ( قرار است،   ۲۱ مهرماه در 
دبی کنسرت برگزار کند. صندلی های ردیف اول تا چهارم 
این کنسرت ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان قیمت گذاری 
شده اند و صندلی های ردیف های میانی سالن نیز حدود ۷ 
میلیون تومان هستند؛   حتی سایت فروشنده بلیت برای 
کســانی می خواهند با نرخ ریال بلیت تهیه  کنند، قیمت 

نهایی را با توجه به نرخ روز دلار تعیین خواهد کرد.
درباره بلیت کنسرت ۱۰ میلیونی خواننده ایرانی در دبی 
دو دیدگاه مختلف وجود دارد؛ گروه اول معتقدند که بیش 
از نیمی از سالن کنسرت که تا کنون خالی است و احتمالا 
باقی صندلی ها هم توســط خود برنامه گذار قرمز شده اند، 
نشــان می دهد که مخاطبان ایرانی خارج از کشور ترجیح 
می دهند به جای حضور در کنســرت خواننده های جوان 
پاپ ایرانی در کنسرت خوانندگانی قدیمی تر و یا با تجربه تر 

شرکت کنند.
از طرفی عــده ای دیگر این قیمت بلیت را نجومی و یا 

عجیب تلقی نمی کنند و معتقدند در حقیقت با بالا رفتن 
هزینه اجاره بهای سالن که مهم ترین رکن برگزاری کنسرت 
به شمار می رود، طبیعی است که سایر هزینه های برگزاری 

یک شب کنسرت از نور گرفته تا صدا و نوازندگان، خواننده 
و ... هــم بالا بــرود تا بدین ترتیــب  هزینه های برگزاری 
جبران شــوند. در نگاه اول برای مخاطبان کنسرت ها در 

داخل کشــور، این قیمت بــرای یک بلیت عجیب به نظر 
می رســد اما در حقیقت این نوع از قیمت گذاری آن طور 
که ما فکر می کنیم، عجیب نیست زیرا بخش زیادی از آن 
به فاصله قیمت ریال تا درهم بر می گردد. در حقیقت این 
نوع از قیمت گذاری برای بلیت کنسرت های خارج از کشور 
اتفاقی عادی است؛ زیرا قیمت گذاری ها بر اساس هزینه ای 
که برای هر شب صورت می گیرد، تعیین می شود. برگزاری 
کنسرت در خارج از کشور هم سوای هزینه های برگزاری 
کنســرت، هزینه های جانبی دیگری هــم اعم از تمرین 

کنسرت، رفت و آمد، هتل، غذا و ... دارد.
حالا زمانی که برگزاری کنسرت در کشوری مانند دبی 
باشد کار سخت تر هم هست؛ زیرا جزو کشورهایی است که 
اقامت در آنجا گران تمام می شود، چه بسا که اگر مقصدی 
تقریبا دور را در این کشــور با تاکسی بروید، معادل با پول 

ایران به همان هزینه یک بلیت کنسرت تمام شود.
البتــه امروز در حالی دربــاره افزایش قیمت بلیت این 
کنســرت خارجی صحبت می شــود که با آغاز دور جدید 
کنسرت ها در ایران هم با یک افزایش قیمت نسبی مواجه 
هســتیم و ناصر زینلی که قرار اســت ۱۳ مهرماه اجرایی 
در هتل اســپیناس پالاس داشــته باشــد، سقف قیمت 

بلیت هایش ۸۰۰ هزارتومان تعیین شده است.

باید از بلیت کنسرت ۱۰ میلیونی تعجب کنیم!؟

خبر

خبر
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